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I també en aquest número: 
> Les retribucions al nou consistori costaran un 67% més a Cassà
> Junts guanya a Cassà unes eleccions generals amb molta abstenció
> Tres regidors de Cassà, al Consell Comarcal del Gironès
> L'alcalde, Pau Presas, repeteix com a vicepresident de la Diputació de Girona
> Entrevistes amb dos directors de centres escolars que es jubilen:
 - Alba Abulí, de l'Escola Aldric
 - Dante de Zabaleta de La Salle Cassà 
> Jaume Roser demana que el Parc Art esdevingui patrimoni de la vila
> Molta concurrència i activitat a la Fira del Tap i el Suro 
> Comença a constituir-se el Consell municipal de la Gent Gran 
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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Editorial Opinió

El PSOE ha guanyat vots, el PP n’ha guanyat més, però les coses han 
quedat més o menys com abans després de les eleccions del 23 de ju-
liol; el PP i VOX no sumen  per tenir majoria i el PSOE haurà de fer jocs 
de mans i convèncer fins i tot a Carles Puigdemont per continuar essent 
president. Les següents setmanes seran entretingudes i veurem si no 
s’acaba amb una repetició electoral que podria coincidir amb uns comicis 
catalans i uns d’europeus...

Fent una anàlisi dels resultats a Cassà de la Selva es destaca que 
Junts  ha tornat a ser la força més votada i encara que ha perdut més 
de tres-cents vots respecte a fa quatre anys no és res comparat amb 
el que ha perdut ERC que s’ha quedat amb 840 dels 1.508 que havia 
obtingut el novembre del 2019. El PSC, en canvi, ha obtingut un creixe-
ment de més de 500 vots  que el tornen a situar com a segona força 
més votada al nostre poble. I una dada a tenir en compte: a les municipal 
va obtenir 253 vots i dos mesos després  el PSC ha arribat als 1.150 al 
nostre poble (un creixement del 454%!)). 

Però l’element més destacat d’aquests comicis del 23J ha estat l’abs-
tenció. El moviment ciutadà que s’havia  propagat des de les files de l’ANC 
i altres organitzacions ciutadanes de donar un vot de càstig important 
als partits anomenats independentistes per la seva  manca d’actuació 
política en els darrers quatre anys, ha tingut una resposta significativa 
a casa nostra. Un creixement del 10% de l’abstenció, que si tenim en 
compte l’increment de participació en la resta de l’estat, podria significar  
uns 1.500 vots inhibits a la nostra vila, a més d’un increment del vot nul 
o el vot en blanc, molts menys significatius. Però aquests 1.500 vots 
que no han anat a parar a les urnes de la nostra vila (uns 700.000 a tot 
Catalunya)  han de ser un bon crit d’alerta especialment per a Esquerra, 
però també per a Junts i la CUP, sobre la força que té l’independentisme i 
que no tot s’hi val perquè el ciutadà té capacitat de valorar l’acompliment 
de les promeses electorals.

 A Catalunya a Esquerra li ha sortit molt car haver pactat amb el PSOE i 
no haver aconseguit pràcticament res pel que fa a les aspiracions d’auto-
determinació del país. S’han trobat amb una gran patacada, fruit en part 
de l’abstenció activa dels milers d’independentistes que no han volgut 
tornar a atorgar-los la confiança.

Però ves per on, els resultats els donen una segona oportunitat i ERC i 
Junts tenen de nou la paella del governabilitat pel mànec  i poden tornar 
a ser decisius per permetre al PSOE de Sánchez continuar en el govern 
. I només han d’exigir dues coses: amnistia (amb el que comportaria del 
retorn de Puigdemont) i dret a l’autodeterminació. Si són capaços de no 
moure’s d’aquestes condicions innegociables  és molt probable que la 
gent els tornés a votar i potser llavors no es quedaria a casa.

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

23 - J: el valor de 
l'abstenció
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

MANETES
De tant en tant en el món,
neixen especials criatures
que sense ser mai figures
ni saber en res destacar,

amb bondat i paciència
molt donats i cor content,

i amb més manya que talent,
sols viuen per ajudar.

Si us trobeu que un jorn,
el vostre penell no gira,
o la xemeneia no tira

i tots us sembla desmuntat.

Busqueu a aquest sant baró
que sols té dies i nits

per prestar-vos els seus dits
i la seva humanitat.

I tant si us falla l’aixeca
com si s’apaga la llum,
 si l’estufa fa molt fum

o un cargol s’ha trencat.  

No cal patir, funcionarà.
Encara que no es trobi bé,

jo el conec molt, ja sé
que tot quedarà arreglat.

Tant si la porta fa fressa,
o la finestra no es tanca,

la cadira va ranca
i ens falta un cop de mà.

Aneu a buscar el manetes
i us farà el remei sens falta,
tant si és la molla que salta,

sens dubte us la posarà.  

Tant si és per fer de cangur
un dia de molta gresca,
o per fregir la ventresca
i preparar un bon dinar.

Ell sempre està a punt
amb la llenya per fer foc,
i que no falti un bon soc
per fer caliu i escalfar. 

Això no vol dir que un dia
us podeu trobar amb la creu

que d’una peça de preu
quedi un trasto per tirar.

Dels desperfectes del món,
tots busquem la compostura,

i sols un manetes ho cura
fins pel plor eixugar.

                                                     
 Enric Albertí Mias

EL MAR
Mar de plata quieta i plana

Il.luminada pel sol,
el pas de les barques et tallen

I gemegues perquè et dol.

Quant de mal fem inconscients 
al gran tresor que tenim, 
tu ens dones molta vida

i nosaltres no t’ho agraïm.

De vegades et rebel.les
furiosa i destructiva 

mostrant que la teva força
mai podrem combatir-la.

Però sempre generosa
tornes en calma i em convides,

a disfrutar de la teva pau
i fer-me sentir viva.

                 Rosa Albertí Ribas

Relats de cinema

En Raimon és professor interí de literatura catalana d’un 
institut gironí. Es mor de ganes de muntar una llibreria so-
bre gastronomia i amb degustacions de vins al seu poble, 
cada vegada més conegut per ser la primera booktown ca-
talana. Des de fa vuit anys viu a Cassà perquè els lloguers 
de Girona estan més pensats per als turistes, i també per-
què el va atreure la programació de Vermuts de Lletres. 
Va estar casat amb una noia de Vilajuïga que el va deixar 
per un entrenador de futbol 7 de Figueres. 

En Tomeu treballa en una immobiliària de Lloret i durant 
uns anys es guanyava molt bé la vida jugant a la borsa. Ha-
via tingut unes quantes parelles, dues d’ells prou estables. 
El proper dissabte es casarà amb una dona de Franciac 
que ha anat a Salou amb les amigues del gimnàs per cele-
brar el comiat de soltera tot el cap de setmana. En Tomeu 
viu en un poble veí i coneix en Raimon dels temps que ba-
llaven al Sir Thoma’s.

Els dos amics han quedat al Passeig el diumenge de la 
Fira del Tap per participar en un tast de vins. En Tomeu no 
vol que el tornin a disfressar de Lola Flores a la Fira de l’Ai-
gua o que el facin cantar Mediterráneo a l’estació de tren 
com va passar en els altres comiats. Respecte a l’enolo-
gia, en Raimon estima i coneix els vins del país, sobretot 
els del seu poble elaborats amb varietats autòctones i amb 
vinyes anteriors a la fil·loxera. En canvi, a en Tomeu li agra-
da presumir que com un Rioja, res de res.

En Raimon sol portar un llibre a la mà, sobretot si ha 
d’esperar el seu amic. Assegut a prop d’un escocell cobert 
de taps de suro, llegeix Quan en dèiem xampany. “Quina 
calda!”. De seguida reconeix la veu inconfusible i radiofòni-
ca d’en Tomeu, que es treu un mocador de la butxaca dels 
pantalons curts i tacats. “Ja ho diu el govern que l’aigua 

no cau del cel”, afegeix mentre s’eixuga la suor del front. 
Compren els tickets que inclouen els quatre tastos a la 
parada de l’ajuntament i s’asseuen a la segona fila. Dues 
dones amb un davantal de color de suro treuen les copes 
de les caixes escampades sobre l’escenari.

- Jo la rossa i tu la morena - en Tomeu venta un cop a en 
Raimon amb el colze esquerre.

- Si et veiés l’Eva... - en Raimon remena el cap. 
- Ara mateix és ben lluny, i jo no em conformo pas amb 

l’esmorzar de peladors del matí - la riallada d’en Tomeu se 
sent des de més enllà de Sant Andreu.

Les dues cambreres deixen sobre les taules dues copes 
de vi, una de cava i una altra per al dolç, i al mateix temps 
una paperina amb fruita seca i un carquinyoli.

- A mi que em serveixin el xampany fresquet en una copa 
Pompadour - en Tomeu no treu la vista de l’escot de la 
rossa.

La morena es fixa en el llibre d’en Raimon.
- Ets un home lector de novel·la... - i esbossa un som-

riure una mica fatigat, com si l’hagués buscat des de la 
joventut. 

En pocs minuts les cadires s’omplen de públic. Un sumi-
ller puja a l’escenari. Bona tarda. En primer lloc, us dema-
no que guardeu el carquinyoli per al final de la sessió, mol-
tes gràcies. Comencem aquest tast. El primer vi serà un 
blanc de l’Alt Empordà monovarietal i fresc, ja veureu com 
ens enamora a primera vista - s’acosta la copa a la boca- ; 
sentiu l’aroma d’ametlla torrada?, és com si passegéssiu 
per Sant Pere de Roda, - fa un glop pausat - ; ens omple rà-
pidament la boca però noteu com es desfà de seguida, no 
és un vi gaire persistent i ens sorprèn per la seva joventut.

- A mi que em serveixin un vi amb cos i que sigui contun-

Entre copes
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Diuen els lectors Opinió
dent... - en Tomeu, assegut a la punta de la cadira, no para 
de repassar la rossa de dalt a baix; li acosta la copa per 
segona volta. En Raimon s’adona que la cambrera morena 
el mira de reüll, i pren un glop melancòlic i fugaç.

El següent és un Priorat negre elaborat amb garnatxa 
i un punt de merlot, envellit en barrica uns quants anys. 
Fixeu-vos - el sumiller remena i flaira la beguda- que l’aroma 
és més intens que l’anterior, aquí hi podem trobar fruites 
vermelles, cítrics i una mica de vainilla, i quan te’l poses 
a la boca notes un gust més concentrat, més llarg; segur 
que combina amb plats de carn i de peix.

- Aquest celler és del meu poble - la cambrera morena 
es destapa davant en Raimon- ; és al mateix carrer del que 
teníem el meu ex i jo. 

- Ets... de... Torroja? - En Raimon feia tant que no parlava 
amb una dona!

- Allà en diem Tarroja.
En Raimon penetra la copa amb el nas, en flaira el con-

tingut, el remena, se’l mira com si se’n volgués assegurar 
que tot està està en ordre, el torna a flairar i tanca els ulls 
per tastar-lo sense pressa. En Tomeu, reclinat al respatller 
del seient, ja va per la segona degustació.

És el moment dels caves - el sumiller torna a recordar 
que encara ningú pot cruspir-se el carquinyoli- . N’he triat 
un que no és gaire conegut, però us el recomano pel bon 
cupatge de macabeu, xarel·lo i una miqueta de parellada. 
Fixeu-vos en les bombolles, vives, fines, ben integrades. 

- Tu ets un autèntic expert en bombolles - li diu en Rai-
mon a en Tomeu, que es remou a la cadira i beu el cava 
d’una única tongada.

 En Raimon es fixa en la discreció elegant i en l’equili-
bri harmònic de les bombolles, com si s’haguessin posat 
d’acord en escapar-se i trobar un lloc al món.

- Vols que et sigui franc? - en Tomeu està més i més 
arrepapat al seient- com el semi-sec ben fresquet...; i que 

diguin el que vulguin, que en la meva trajectòria professi-
onal he tastat una colla de bruts. Tan sols cal rumiar una 
mica - es descorda un parell de botons de la camisa.

I acabarem la degustació d’avui amb un vinet dolç, i ara 
sí que podreu sucar el carquinyoli - alguns dels assistents 
aplaudeixen- . En Raimon es fixa en els cabells tirabuixo-
nats de la cambrera morena, mentre amb la mà aguanta 
la copa en l’aire. Tots dos intercanvien un somriure prolon-
gat i net. Quan ella se li acosta, ell li assenyala l’etiqueta 
de l’ampolla

- És del meu poble, ara també se’l coneix per les llibre-
ries.

- Ets de Calonge? - A la dona se li il·lumina la vista.
- Aquí en diem Colonge, eh Tomeu? - I s’adona que està 

amb el cap ben abaixat i els braços caiguts. El que no re-
cordo - torna a dirigir-se a ella- és amb quina varietat està 
elaborat.

La cambrera li clava la mirada.
- Picapolla moscatella - ho pronuncia amb un to una mica 

agre.
En Raimon abaixa la vista i s’acosta la copa a la boca.
- No penses sucar el carquinyoli? - Ara el to d’ella sona 

més apressat.
Ell observa la pasta dura i allargada. D’una revolada ai-

xeca la vista, li agafa l’ampolla, omple la copa del seu amic 
que continua ben igual i la invita a asseure’s.

- A les vuit canta el grup de Quico el Cèlio. Són de Tor-
tosa, no?

- Sí, són de Tortosa - la cambrera llança una llambregada 
al llibre. D’aquest autor he llegit Quan érem feliços. I d’en 
Camilleri, què en penses?

I mentre parlen de literatura, flairen el vi i el remenen, 
alcen la copa i fan un brindis.

Josep Ferrer
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Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (151)

El 'baúl de los recuerdos'
Als anys setanta, una noieta 
anomenada Karina, avui més 
que jubilada, buscava al bagul 
dels records, no recordo ben 
bé que. Jo no vaig tan lluny, fa 
noms quatre anys en aquesta 
mateixa secció escrivia:

"El joc de les cadires. (2019)
En el moment d'escriure 

aquest comentari s'acaben 
de repartir les principals ca-
dires de la direcció de la UE. 
L'espectacle ha estat patètic. 
Ni a l'hora dels caramels són 
capaços d'arribar a un mínim 
acord. De tota manera, com 
diuen a l'ONCE, enhorabona als 
premiats. Es tracta d'un italià, 
el Sr. Sassoli, poc rellevant, per a presidir l'Eurocambra, 
d'un espanyol, poc rellevant, per a alt comissari diplomàtic 
(l'incombustible Borrell) i per a directora del Banc Central 
Europeu, Madama Lagarde, conflictiva dama que ja ha tin-
gut més dos problemes en l'FMI

De veritat, no tenim ningú més? Personatges rancis, 
tronats i sense cap possibilitat d'aportar cap idea nova 
al càrrec que els hi ha tocat, perquè el que és mèrits.....

Certament que la incorporació d'aquesta senyora de 
marcadíssim caràcter liberal suposarà un gir al BCE molt 
en la línia de la Reserva Federal dels USA, sent com és, 
una ferma defensora de les polítiques econòmiques del Sr. 
Trump.

No és una bona notícia, la pujada dels tipus d'interès són 
a la porta i no tardarem gaire a veure com el preu dels di-
ners puja, i puja, cosa que condicionarà, una vegada més, 
les polítiques restrictives en qüestió de crèdit en l'àmbit del 
mercat detallista. És a dir, si s'apuja el preu dels diners, el 
crèdit serà més car i, per tant, és una causa de dissuasió 
pels qui tinguessin intenció d'invertir, pensem sempre en 
l'economia productiva i no l'especulativa, a qui el preu no és 
tan important com el marge de benefici."

Quatre anys després, la Sra. Lagarde ja ens ha apujat 
el preu dels diners del Banc Central fins al 4% amb la teò-
rica excusa de reduir la inflació a la zona euro, disparada 

entre altres coses per la guerra 
d'Ucraïna i l'efecte" boomerang" 
de les sancions econòmiques im-
posades a Rússia, que, per altra 
banda, i ara es reconeix, han tin-
gut un mínim efecte.

Per part de l'altre "fenomen", 
el paisà Borrell, està en el seu 
element atiant el conflicte ucraï-
nès, totalment abocat al projecte 
nord-americà d'anorrear Rússia, 
amb una política d'alt risc que pot 
desembocar en una desestabilit-
zació –volguda- de l'imperi Putin.

De moment ja s'han esmerçat 
més de 100.000 milions d'euros 
en ajuda militar, que lògicament 
ha estat destruïda en bona part, 

i avui llegeixo que el Sr. Sanchez en qualitat de president de 
torn de la UE, que hi posarem "el que calgui". Això va per 
llarg, el negoci per als fabricants d'armes està garantit.

Una xifra similar és la que se suposa que ha pagat Rús-
sia als mercenaris de Wagner. Curiosament i lamentable 
és que no se'ns diu el cost en vides d'ambdós bàndols. 
Sembla com si fos un immens videojoc que té com a únic 
objectiu passar de pantalla.

Es parla de la reconstrucció del país, i s'estima que pot 
costar més d'un bilió d'euros. Això sí, s'espera que sigui la 
UE qui els aporti després d'una incorporació exprés d'Ucra-
ïna a la Unió.

Pensen que és el salvavides de l'economia alemanya, 
greument tocada per la crisi?

Pensen que la manca de recursos energètics s'haurà 
superat en un parell d'anys?

De moment pagarem més cares les hipoteques, el pe-
troli, les patates i la cervesa.

Però si algú disposa de 450.000 euros se'n pot anar a 
fer un vol per l'espai amb Virgin Galactic, o anar a veure el 
Titànic. Ep, es paga per endavant.

J. H.
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Ple Municipal Cassà al dia

Els dies 20 i 21 de juliol, a través de diferents 
decrets l'Ajuntament de Cassà va aprovar di-
verses modificacions de crèdit destinades a 
cobrir la major despesa de retribucions i se-
guretat social dels càrrecs electes de l'Ajun-
tament de Cassà per un import global de 
73.000 €. Aquestes modificacions de crèdit 
permetran cobrir les majors despeses dels 
càrrecs electes que anualment podrien arri-
bar a uns 335.000 €, un 67,5% més que 
durant el període 2019-2023.

Durant l'anterior mandat les retribucions 
per a càrrecs polítics del govern municipal i 
de confiança a l’Ajuntament de Cassà podien 
arribar a un import de 200.000 € anuals 
(depenent del nombre de plens i reunions). 
Actualment, l’equip de govern està format 
per quinze regidors (vuit de Fem Cassà i set 
de Junts per Cassà) mentre que en l’anteri-
or mandat eren nou regidors (vuit de Junts 
per Cassà i un del PSC). El creixement del 
nombre de governants ha estat del 66%, 
pràcticament el mateix que les retribucions totals.

Les retribucions del nou govern -aprovades per unani-
mitat dels disset regidors del ple- preveuen quatre dedi-
cacions exclusives, de les quals tres seran de 35.000 € 
(dues de Fem Cassà i una de Junts per Cassà) i la del vi-
cealcalde, Robert Mundet (JxC), de 45.000 €, el mateix 
import que percebia fins ara. L’alcalde, Pau Presas -que 
tindrà retribucions com a vicepresident de la Diputació-, 
no té cap dedicació i, en principi, cobrarà com a la resta 
de membres del consistori, per assistència a sessions; 
en el cas dels membres de l’equip de govern, l`import 
màxim mensual serà de 1.340 €. Els regidors que no 
estan al govern tenen una remuneració per assistir als 
plens de 380 € per sessió. En els anteriors quatre anys 
aquest import era de 310 €, però com que feia dot-
ze anys que no es modificava, es va acordar apujar-lo 
aquest 22% en el ple del 22 de juny. 

Segons la llei. en un municipi com Cassà de més de 
10.000 habitants la percepció màxima d’un carrec elec-

El nou consistori costarà un 
67,5% més que l'anterior

C/ del Molí, 78 - Cassà de la Selva
Tel. 972 46 03 06 - info@rmartiestil.cat

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

te és de 58.080 € anuals.
Al final dels quatre anys del govern anterior, a més de 

dues dedicacions exclusives i una al 75%, l’Ajuntament te-
nia un càrrec de confiança (proposat pel PSC) que el nou 
govern ja ha anunciat que no mantindria.

L'equip de govern ha passat de 9 a 15 regidors
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Cassà al dia Eleccions Generals '23

  Resultats del 23-J a Cassà (Congrés)
2023    10 N - 2019
 Vots %  Vots %
Participació 4.712 65,12 -10,47% 5.245 75,59
Abstenció 2.523 34,87 + 10,47% 1.693 24,40
Vots válids 4.644 98,55 -0,82% 5.212 99,37
A candidatura 4.596 98,96 -0,40% 5.179 99,36
En blanc 48 1,03 + 0,40% 33 0,63
Vots nuls 68 1,44 + 0,82% 33 0,62

Cand.   Vots %                    Candidaturas Vots %
JxCAT  1.232 26,52 -3,98    JxCAT-JUNTS 1.590 30,50
PSC 1.150 24,76  +13,14    PSC-PSOE 606 11,62
ERC 840 18,08 -10,85    ERC 1.508 28,93
SUMAR   417 8,97   
PP 312 6,71 +3,03    PP 192 3,68
CUP-PR 293 6,30 -4,77    CUP-PR 577 11,07
VOX 231 4,97 +2,06    VOX 152 2,91
PACMA 56 1,20 +0,19    PACMA 53 1,01
PDeCAT 47 1,01   
PCTC 9 0,19 +0,12    PCTC 4 0,07
R. CERO 5 0,10   
FO 4 0,08   

A Cassà guanya Junts i un 
miler de votants s'abstenen

23J: Victòria insuficient del PP a l'estat espanyol

Junts per Catalunya es va tornar a 
imposar a unes eleccions estatals 
al nostre poble tal com ho havia fet 
ara fa quatre anys. Això sí, tant en 
números absoluts com en percen-
tatges pateix un descens pronunciat. 
Així, passa dels 1.590 vots dels an-
teriors comicis als 1.232 d’aquestes 

últimes que suposen un 26’52 % dels 
sufragis, quatre punts menys. L’altre 
partit amb seu a Catalunya que venia 
d’uns molt bons resultats a les esta-
tals, Esquerra Republicana, també va 
patir un descens pronunciat passant 
dels 1.508 vots als 840, gairebé la 
meitat. La gran beneficiada ha estat 

la llista del PSC que ha passat dels 
606 vots de les últimes als 1.150 
d’aquestes obtenint el segon lloc su-
perant així la llista republicana. Des 
de l’any 2008 que els socialistes no 
tenien un resultat tan bo en el poble 
superant la barrera del 20 % dels 
sufragis, concretament el 24’76 %.

La quarta posició ha estat pel con-
glomerat d’esquerrat encapçalat per 
Yolanda Díaz que amb 417 vots ha 
mantingut la seva força al poble. La 
segueixen el Partit Popular i la CUP 
que ronden els 300 vots (312 i 293 
respectivament) però amb tendèn-
cies contràries. Mentre que els po-
pulars han tingut 120 vots més els 
cupaires, en la mateixa tendència 
que Junts i ERC, perd la meitat del 
suport.

Igual que el PP, VOX puja al poble 
passant d’un 3 a un 5% dels sufra-
gis (231 vots).

Una xifra rellevant és la que defi-
neix l'abstenció que a Cassà va ser 
deu punts més elevada que fa qua-
tre anys; a Catalunya l'abstenció va 
creixer i a Cassà un miler d'anteriors 
votants es van quedar a casa, men-
tre que a l'estat espanyol va haver-hi 
4 punts més de participació.

En comparació amb la demarcació 
de Girona, els resultats a Cassà de 
la Selva es mantenen amb la mateixa 
tendència històrica de les eleccions 
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Eleccions Generals '23 Cassà al dia

 Resultats del 23-J  (Senat) 
Candidat /ata  -  Candidatura  -  Vots  -  %
Joan Bagué Roura  JxCAT  1.359 30,13% 
Albert Piñeira Brosel JxCAT  1.226 27,19% 
Montserrat Mindan Cortada JxCAT 1.221 27,07% 
Jordi Martí Deulofeu ERC1.171 25,97% 
Josep M. Terricabras i Nogueras ERC1.133 25,12% 
Consol Canteny Arbolí PSC 1.024 22,71% 
Susanna Pagés Jutglar ERC1.015 22,51% 
Martí Sans Pairuto PSC 956 21,20% 
Lluïsa Blanch Fulcarà PSC 943 20,91% 
Jordi Lloveras Avellí SUMAR - ECP 359 7,96% 
Alfonso Sánchez Fisac PP 323 7,16% 
Anna Portillo Cuberes SUMAR - ECP 321 7,11% 
Vanesa Mányik Jiménez PP 319 7,07% 
Juan Ramón Iturriagagoitia Bassas PP 312 6,91% 
Rubén Paz Martín SUMAR - ECP 249 5,52% 
Ana María Catalán Martínez VOX 169 3,74% 
Jordi Vivo Fernández VOX 158 3,50% 
Cristina Ruz Navarro VOX 154 3,41% 
Elena Costa Farré PACMA 144 3,19% 
Ramon Torredemer Turu PACMA 73 1,61% 
Camila Fernanda Parra Alvarado PACMA 71 1,57% 
Alicia Fuentes Company PDeCAT-E-CiU 60 1,33% 
Tomás Ferreira Crubellati PCTC 44 0,97% 
Sandra Barba Olaiz RECORTES CERO 13  

estatals. Això vol dir que els partits amb seu a Catalunya 
(Junts, ERC i CUP) obtenen al poble de 3 a 5 punts per-
centuals més que a la demarcació i, en canvi, els partits 
estatals es mouen amb xifres superiors a la demarcació. 
Per exemple, el PSC és la guanyadora a la província amb 
92.609 vots que representen un 28’90 % dels sufragis, 
quatre punts més que a Cassà. L’altre canvi substancial és 
que VOX obté més vots (22.514) que la CUP (18.106) a 
diferència del que succeeix al poble. En tot cas, cap dels 
dos va obtenir representació al Congrés. 

I si fem el salt a Catalunya, els canvis encara són més 
substancials. La llista socialista ha arribat als 1.213.006 
vots que representen un 34,49%, deu punts més que al 
municipi. ERC i Junts s’han de conformar amb la quarta i 
cinquena posició en nombre de vots sent superats per Su-
mar, que arriba al 14% i el PP, que es queda amb el 13%. 
Els republicans també aconsegueixen aquest mateix per-
centatge, cinc punts per sota que els resultats de Cassà. 
Pel que fa a Junts, la diferència és molt major, d’un 15%. 

En sisè i setè lloc, com a Girona, s’hi situen VOX i CUP, 
però amb una diferència molt més àmplia a causa de l’in-
crement de vots del partit d’Abascal (+29.000) i per la 
pèrdua de gairebé 150.000 vots de la CUP, que només 
n’obté 98.794. 

En l'àmbit d’arreu d’Espanya, el guanyador ha estat el 
Partit Popular d’Alberto Nuñez Feijóo amb 136 diputats i 
que s’ha imposat a la gran majoria de províncies. En segon 

lloc hi trobem el Partit Socialista Obrero Español amb 122 
diputats i 300.000 vots menys que la llista popular. VOX i 
Sumar queden com a tercera i quarta força política gaire-
bé calcant els vots (3 milions) i perden pistonada respecte 
les eleccions de fa quatre anys, sobretot pel que fa a la 
llista d’Abascal. 

A l’hora de redactar aquest text resten obertes diferents 
opcions per a la governabilitat estatal ja que el pacte PP-
VOX no tindria majoria absoluta i es deixa oberta la porta 
a un pacte del PSOE i Sumar amb les forces nacionalistes, 
en les que Junts podria tenir la clau definitiva. També des 
de diferents mitjans de comunicació espanyols es demana-
va un pacte de les dues grans forces (PP i PSOE) per evitar 
que els forces nacionalistes poguessin ser  fonamentals en 
el nou govern. Si no s’arribés a una solució de govern no es 
descarta una nova convocatòria electoral.

Text: Xavier Casabó / Fotos: Eduard Duran i J. C. C.

A l'esquerra, l'alcalde de Cassà, Pau Presas, votant amb el seu fill; a les altres 
imatges dos moments de la votació a la Sala Galà.
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Cassà al dia Notícies

Tres regidors de l'Ajuntament de 
Cassà seran consellers del Consell 
Comarcal del Gironès constituït el 
17 de juliol passat: Robert Mundet, 

vicealcalde de Cassà, serà el portaveu 
del grup Compromís-JxC, mentre que 
també seran consellers Àlex Font (per 
ERC) i Marià Montsuñer, pel PSC

L'alcaldessa de Fornells, Sonia Grà-
cia Xuclà, de la candidatura de Com-
promís Municipal (JxC), fou escollida 
presidenta del Consell Comarcal del 
Gironès gràcies als vint-i-un vots dels 
consellers i conselleres del seu grup i 
d’Acord Municipal (ERC) que compar-
tiran el govern de la institució els pro-
pers quatre anys.

El ple de constitució es va desenvo-
lupar seguint les previsions, ja que el 
pacte entre Junts i ERC s'havia forma-
litzat dies abans i només va tenir algun 
moment de tensió amb la intervenció 
del conseller de Vox que en un parla-
ment en castellà va posar sobre la taula 
el tema de la llengua de l’escola de Ca-
net de Mar on es va imposar un 25% 
de castellà; des d’Esquerra es va res-
pondre amb contundència al conseller 
ultradretà destacant que era el primer 
cop que al ple del Consell del Gironès 
es parlava en castellà i recordant que 
la institució defensarà fermament els 
interessos dels municipis de la comar-

Tres regidors cassanencs, al 
Consell Comarcal del Gironès

A dalt, imatge general del ple de constitució del Consell Comarcal del Gironès; a sota la delegada del govern, la cassanenca Laia Cañigueral, amb la nova 
presidenta, Sònia Gràcia i el vicepresident, Marc Puigtió; a la dreta els tres consellers cassanencs: Robert Mundet, Marià Montsuñer i Àlex Font.
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Notícies Cassà al dia

Els trenta-tres consellers del 
Consell Comarcal del Gironès

Representant   Partit polític
Sra. Gràcia i Xuclà, Sònia Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Mundet i Anglada, Robert Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Freixas i Vilardell, Lluís Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Rodero i Tomas, Ferran Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sra. Aliu i Bou, Pilar  Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sra. Estañol i Torrent, Roser Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sra. Badosa i Gironès, Núria Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Adroher i Feliu, Joan Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Ramírez  i Hereu, Daniel Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Ferré i Gicquel, Joan Pau Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Arbat i Corral, Josep Junts - Compromís Municipal (Junts-CM)
Sr. Puigtió i Rebollo, Marc Acord Municipal (ERC-AM)
Sra. Alarcón i Piedra, Cristina Acord Municipal (ERC-AM)
Sr. Vilà i Brugués, Robert Acord Municipal (ERC-AM)
Sra. Coll i Pascual, Anna Acord Municipal (ERC-AM)
Sr. Sànchez i Sànchez, Xavier Acord Municipal (ERC-AM)
Sra. Ruiz i Sánchez, Sònia  Acord Municipal (ERC-AM)
Sr. Font i Rico, Àlex  Acord Municipal (ERC-AM)
Sra. Navarro i Pou, Dolors Acord Municipal (ERC-AM)
Sr. Viladomat i Fusellas, J.M. Acord Municipal (ERC-AM)
Sra. Iglesias i Castelló, Anna  Acord Municipal (ERC-AM)
Sr. Prat i Vila, Gerard  Alternativa municipalista (CUP-AMUNT)
Sra. Martínez i Bertran, Sílvia Alternativa municipalista (CUP-AMUNT)
Sr. Planas i Lladó, David Alternativa municipalista (CUP-AMUNT)
Sr. Ramió i Lafuente, Isaac Alternativa municipalista (CUP-AMUNT)
Sr. Sarrado i Molina, Àlex Alternativa municipalista (CUP-AMUNT)
Sr. Serra i Pagès, Oriol  Alternativa municipalista (CUP-AMUNT)
Sra. Esporrín, Beatriz  Candidatura de Progrés (PSC-CP)
Sra. Fuentes i García, Anna M. Candidatura de Progrés (PSC-CP)
Sr. Parramon Rubio, Pere Candidatura de Progrés (PSC-CP)
Sr. Montsuñer González, Marià Candidatura de Progrés (PSC-CP)
Sra. Aguilera i Gil, Carla Candidatura de Progrés (PSC-CP)
Sr. Domínguez i García,  Javier Vox (VOX)

ca i s’escoltarà tots els alcaldes “dels 
quals no n’hi ha cap de Vox”. El portaveu 
de Vox va ostentar la presidència d'edat 
del ple juntament amb Gerard Prat, el 
més jove, regidor de Fornells i ben co-
negut a Cassà on va cursar bona part 
de la seva escolarització.

La nova presidenta del Consell va 
apuntar algun dels reptes de futur 
que tindrà l’ens en els propers quatre 
anys, entre els quals  l’impuls de les 
polítiques per a la transició energèti-
ca, la creació d’un Centre d’Acollida 
d’animals abandonats i la implantació 
del porta a porta a municipis com 
Cassà de la Selva. A la sessió plenà-
ria de constitució del nou Ple es va 
escollir l'alcaldessa de Fornells de la 
Selva, Sònia Gràcia, com a presiden-
ta. L’alcalde de Sant Julià de Ramis i 
Medinyà, Marc Puigtió, repetirà com 
a vicepresident del Consell Comarcal. 
El portaveu del grup d'Esquerra va 
remarcar l'encert de repetir el pacte 
entre les dues forces majoritàries.. 
Robert Mundet serà el portaveu del 
grup de Junts i responsable de les 
àrees de cultura i turisme.

El dimecres anterior l'ens comar-
cal, havia celebrat la sessió plenària 
de tancament de legislatura, on Quim 
Roca va posar punt final a quatre anys 
al capdavant del primer òrgan territo-
rial de la comarca. En el seu comiat, 
Roca, va mostrar la seva satisfacció 
per la feina feta "en una legislatura 
molt atípica, marcada pel Glòria i la 
Covid".

Text i fotos: J. C. C.
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Miquel Noguer va ser reelegit dime-
cres 19 de juliol com a president de 
la Diputació de Girona per quatre anys 
més. Fruit del pacte entre Junts i Es-
querra, el vicepresident de la Diputa-

ció serà l'alcalde Cassà, pau Presas. 
Noguer i Presas repeteixen el tàndem 
que ha coanat la institució territori-
al en el període 2019-2023. En el 
ple extraordinari de constitució de la 

Cassà al dia Notícies

nova corporació per al mandat 2023-
2027. En el ple, Noguer va ser esco-
llit en primera votació amb el suport 
de 20 dels 27 diputats i diputades 
que integren el Ple.

Miquel Noguer va obtenir la majoria 
absoluta gràcies als vots del seu par-
tit, Junts per Catalunya (10 diputats), 
ERC (8 diputats), Tots per l’Empordà 
(1 diputat) i Independents de la Selva 
(1 diputat).

També van presentar la seva can-
didatura Juli Fernández, representant 
del PSC, i Guillem Surroca, represen-
tant de la CUP, que van obtenir 5 i 2 
vots, respectivament.

Nascut a Mieres (la Garrotxa) el 
1963, Miquel Noguer i Planas és, 
des del 2007, alcalde de Banyoles, 
municipi on resideix des de fa anys. 
Prèviament, havia estat alcalde de 
Mieres (1991-2006), president del 
Consell Comarcal de la Garrotxa 
(1998-2006) i president del Consell 
d’Iniciatives Locals per al Medi Ambi-
ent (CILMA) durant cinc anys (2001-
2006). A la Diputació de Girona, ha 
estat vicepresident des del 2011 fins 
al 2018, moment en què va esdevenir 
president. En el seu discurs, Miquel 
Noguer va destacar que «la Diputació 
de Girona és, com ens agrada dir, un 
ajuntament d’ajuntaments. Aquesta 
és la nostra vocació i, lleials a la nos-
tra raó de ser, som aquí per treballar i 

L'alcalde de Cassà, Pau Presas, 
vicepresident de la Diputació

Els diputats i diputades que constitueixen el ple de la institució per al període 2023/2027 amb Presas i Noguer al centre.
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Notícies Cassà al dia

Dimarts, tancat per 
descans setmanal

per esforçar-nos perquè cap municipi 
de la demarcació —del més petit al 
més gran— quedi enrere. Per la Dipu-
tació, tots són importants».

«Els demano que siguem capaços 
d’atendre els nous reptes que se’ns 
presentin, i que ho fem buscant 
l’acord, la coincidència, més que po-
sant el focus en la legítima discrepàn-
cia. És un honor servir la institució 
des del compromís i la responsabi-
litat, reconeixent-nos hereus d’una 
història travada en molts esforços, i 
treballar amb l’afany d’arribar a grans 
consensos sobre aquelles qüestions 
que ens identifiquen. Aquí sempre 
m’hi trobaran. Em coneixen i confio 
que tots anirem a l’una per ajudar en 
el progrés i el desenvolupament dels 
221 municipis de la nostra demarca-
ció», ha afegit.

Els 27 diputats i diputades que inte-
gren la corporació són els següents:

Junts per Catalunya (10 dipu-
tats): 

Jordi Camps Vicente, alcalde de Vi-
dreres, Alfons Casamajó Carrera, al-
calde de Ger, Natàlia Figueras Pagès, 
alcaldessa de Maçanet de la Selva, 
Míriam Lanero Carrillo, alcaldessa de 
la Jonquera, Jordi Masquef Creus, 
alcalde de Figueres, Immaculada 
Muñoz Díaz, regidora de l’Ajuntament 
d’Olot, Miquel Noguer Planas, alcalde 
de Banyoles, Vanessa Peiró Royán, al-
caldessa de Mont-ras, M. Àngels Pla-
nas Crous, regidora de l’Ajuntament 
de Girona i Joaquim Roca Ventura, 
alcalde de Sant Gregori

Esquerra Republicana de Catalu-
nya, ERC (8 diputats):

Mònica Alcalà Torrent, regidora de 
l’Ajuntament de Palafrugell, Josep 
Maria Bagot Belfort, alcalde de Riells i 

Viabrea, Nil Papiol Champagne, alcal-
de d’Hostalric, Joan Plana Sagué, re-
gidor de l’Ajuntament de Roses, Pau 
Presas Bertran, alcalde de Cassà de 
la Selva, Maria Puig Ferrer, regidora 
de l’Ajuntament de Palamós, Miquel 
Reverter Tres, alcalde de Castellfollit 
de la Roca i Maite Tixis Padrosa, al-
caldessa de Vilablareix.

Partit dels Socialistes de Catalu-
nya, PSC (5 diputats):

Juli Fernández Iruela, alcalde de 
Palafrugell, Adrià Lamelas Martínez, 
alcalde de Lloret de Mar, José Maria 
Martínez Chinchilla, alcalde de Ro-
ses,  Joan Martín Puntada, regidor 
de l’Ajuntament de Salt i Josep Bofill 
Testart, alcalde de l’Escala, 

Candidatura d’Unitat Popular, 
CUP (2 diputats):

Jordi Casas Comas, regidor de 
l’Ajuntament de Llagostera i Guillem 
Surroca Pascual, alcalde de Cervià de 
Ter

Tots per l’Empordà (1 diputat): 
Carles Motas López, alcalde de Sant 
Feliu de Guíxols

Independents de la Selva (1 dipu-
tat): Pere Garriga Solà, alcalde d’Ar-
búcies

A final de mes es va convocar un 
ple extraordinari en què s’aprovà el 
nou cartipàs de l’equip de govern de 
la Diputació de Girona, amb l'alcalde 
de Cassà, Pau Presas Bertran, com a 
vicepresident primer els propers qua-
tre anys. 

Pau Presas encaixa amb el president Miquel Noguer, després del ple de constitució de la Diputació.
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Imatges de 
la Fira del 
Tap i el Suro
El 17 i 18 de juny Cassà va viure la si-
sena edició de la Fira del Tap i el Suro 
amb un seguit d'actes i propostes que 
van omplir l'espai firal del Passeig de 
Vilaret. Us n'oferim un resum gràfic.

 Fotos: Eduard Duran, Brauli Gener, 
Olga Carrillo i J. C.C.
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L'estiu del 2004 a Cassà a partir de l'Escola de Mú-
sica de la Sala Galà, local que s'acabava d'inaugurar, 
es van programar quatre concerts d'estiu: homenat-
ge a Benny Goodman, el so del tango amb el quartet 
Gerió,el  Trio Romanyà sons i el conjunt orquestral de 
Girona; dos d'aquests concerts es van fer a la Sala 
Galà i els altres dos al pati de Can Trinxeria; el 2005 
els escenaris van ser els mateixos, amb actuacions 
també a l'actual auditori Salvador Coma i a l'església 
parroquial i es va posar oficialment el nom de Solfejant 
a aquest cicle de concerts d'estiu a la nostra vila. Per 
tant, enguany els concerts sota les estrelles del Solfe-
jant han arribat a la 20a edició.

L’alcalde de Cassà, Pau Presas, va inaugurar el di-
jous 13 de juliol al vespre al pati de Can Trinxeria, la 
vintena edició del festival Solfejant expressant el seu 
agraïment a totes aquelles persones que al llarg dels 
anys van fer possible la posada en marxa i manteni-
ment d’aquesta cita -ja ben tradicional de l’estiu- amb 
la música al nostre poble.

Joaquim Cadanet, artífex i director del festival va fer 
la presentació d'aquesta edició, tot recordant alguna 
anècdota dels vint anys de vida del Solfejant i va remar-
car-ne la diversitat de grups, orquestres i cantants que 
hi han desfilat al llarg de tots aquests estius amb  més 
de cent actuacions d’artistes del nostre país de diver-

Solfejant 
compleix 
vint anys
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sos estils i àmbits.
Enguany el festival es va encetar 

amb els ritmes de Guillem Roma que 
va presentar el seu darrer treball 
‘Postureo real’ amb les entrades ex-
haurides; la setmana següent, també 
ja sense entrades, hi hagué l’actuació 
d’Elena Gadel amb l’estrena de l’espe-
rat nou disc de l'actriu i cantant, “La 
Dona que em vesteix”. Després d’anys 
de silenci discogràfic, Elena Gadel va 
estrenar disc i gira recorrent tot el 
territori per presentar en directe les 
noves cançons, així com tots els èxits 
de la seva carrera. Un espectacle que 
estigué ple de màgia i elegància.

El 27 de juliol, Manel Fortià, un mú-
sic cassanenc amb una gran projecció 

Guillem Roma va ser la primera actuació del 
Solfejant 2023; a la dreta, l'alcalde, Pau Presas, 
i l'organitzador dels concerts, Quim Cadanet, 

commemorant els 20 anys del festival.
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internacional va tornar a casa per arrelar-se a l’escenari 
del Solfejant, El festival es clourà el dijous 3 d’agost amb la 
Cobla Marinada amb el seu espectacle Llum, que segons 
els organitzadors presenta "un recull de cançons i poemes 
musicats que representen aquesta lluita dels pobles, amb 
diversitat geogràfica i temporal, però que destaquen per 
la seva qualitat i la seva importància emocional, simbòlica 
i històrica. La força expressiva de la veu de Pere Martí-
nez, la potència de la Cobla Marinada combinades amb els 
arranjaments del director musical de l’espectacle Vicens 
Martín, conformen un espectacle que genera una comunió 
perfecta on l’emoció es viurà a flor de pell".

Fotos: Eduard Duran i J. C. C.

El divendres, 14 de juliol, el festival C-65 inaugurà la tem-
porada a Cassà de la Selva amb un canvi d’escenari, ja que 
el festival de jazz que uneix Cassà i Llagostera es va fer als 
jardins de Can Nadal, 

A Cassà van encetar el festival les actuacions de l’Eva 
Fernández, una jove promesa del jazz, cantant i saxofonis-

ta, acompanyada de la guitarra elèctrica de Josep Munar, 
d'orígens i herències musicals molt diferents

A continuació  va actuar l’Alba Pujals Sextet; el divendres 
21 de juliol a Llagostera, van escoltar-se la veu de la Car-
men Lancho i la guitarra d’en Rai Paz, unint el jazz vocal i 
el jazz instrumental i el sextet d'Ernest Pipó. 

Cassà i Llagostera tornen a unir-se musicalment amb el C-65

Elena Gadel va triomfar en la seva actuació a Cassà
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La Regidoria de Gent Gran va iniciar 
aquest mes de juliol el procés de crea-
ció del Consell de la Gent Gran de Cas-
sà de la Selva, amb la celebració de la 
primera reunió informativa a la qual 
van assistir unes 30 persones, que 
van poder exposar les seves propos-
tes i també els seus dubtes, segons 
informa l'Ajuntament de Cassà. Entre 
els assistents i les assistentes a la re-
unió, podem destacar la presència de 
les representants de la junta del Casal 
de Jubilats, l'exalcalde Martí Vallès, 
antics regidors i persones jubilades 
molt vinculades a entitats i associaci-
ons del poble i que són referents per 
a la gent d'una certa edat a Cassà.

També és molt destacable l'interès 
que la creació d'aquest consell ha 
aixecat entre les veïnes i els veïns 
del poble en general, ja que aquest 
consell, com va afirmar la regidora 
de la gent gran, Ester Ayala, ha de 
ser un organisme vinculat a l'ajunta-
ment però independent de qualsevol 
ideologia política o govern local, que 
neix per quedar-se i complir amb la 
seva funció principal que és representar a la gent gran 
de Cassà, sigui qui sigui que governi en un futur el poble. 
També va remarcar que igual que existeixen els consells de 
l'esport o d'educació, no té sentit que un poble gran com 
Cassà, on més d'un 20% de la població està jubilada, no 
existeixi aquest consell i menys ara que tenim una regidoria 
específica de gent gran.

El representant de Cassà al Consell Consultiu de la Gent 
Gran del Consell Comarcal del Gironès, Jordi Presas, va 
explicar que els objectius principals han de ser detectar i 
treballar en les necessitats de les persones de més de cin-
quanta-cinc anys, per poder-les oferir eines i recursos que 
permetin afrontar un envelliment actiu a partir d'aquesta 
edat. Va explicar que a Cassà ja comptem amb molts re-
cursos i equipaments (casal, residencia, regidories d'afers 
socials i ara de gent gran) però que hem de fer un pas 
més enllà i treballar des d'aquest consell fer visibles i bus-
car solucions a problemàtiques actuals com són la soledat 
no desitjada o la bretxa digital. Presas va afirmar que cal 
cercar recursos i assessorament per a la gent gran per 
afrontar la pobresa energètica a l'hivern, que ningú passi 
fred és primordial, però que molta gent no té maneres de 
demanar ajudes o accedir a recursos perquè són difícils de 
sol·licitar per la complexitat del sistema informàtic. L'accés 
a una mobilitat segura pels carrers tant per a les persones 
autònomes, però també per a les que necessiten fer-ho 
amb cadires de rodes i altres vehicles petits de motor, va 
ser un altre tema que es va debatre.

També és destacable la presència de les representants 
de la junta de govern del Casal de Jubilats, les quals van 
manifestar que des del Casal s'està treballant en un nou 
model de casal adaptat als temps actuals, oferint noves 
activitats que resultin interessants per la seva temàtica, 
com ara cursos d'idiomes, informàtica, ioga, estiraments, 
tallers i pròximament també s'oferiran excursions cultu-

rals. Van comentar que, a partir de la tardor, el Casal 
té previst canvis importants relacionats amb el servei de 
bar. La junta considera que pot ajudar a reactivar l'activitat 
quotidiana que l'entitat va perdre a causa de la Pandèmia. 
Totes i tots els presents van estar d'acord que l'espai del 
Casal s'ha d'aprofitar més i s'ha d'obrir a més gent i que 
això s'aconseguirà amb una oferta variada, atractiva i inte-
ressant que compleixi amb les expectatives i els interessos 
d'un grup més ampli de persones, que no s'arriba ara. 
També, tothom va estar d'acord que el Casal i el Consell 
de la Gent es poden complementar perfectament i que si 
treballen en benefici de la gent gran de Cassà es poden 
aconseguir grans coses.

Es va acordar que, a partir d'aquest moment es comen-
çaran els tràmits administratius per donar d'alta el Consell 
per part de l'ajuntament i que es tornarà a convocar una 
nova reunió al setembre per revisar la proposta de regla-
ment que es proposi des de l'Ajuntament.

S'enceta el procés de creació 
del Consell de la Gent Gran
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Aquest any, a principis del mes de 
maig el Parc Art ha celebra el vintè 

aniversari de la seva obertura al pú-
blic; per recordar aquesta efemèride 

hem parlat amb el seu fundador, en 
Jaume Roser.
Com va sorgir la idea del Parc Art?
Quan anava als 'hermanos', l’art ja em 
cridava l’atenció, però vaig aprendre 
l’ofici de torner i aquest va ser el meu 
ofici. Amb els anys, per la feina, sobre-
tot, vaig viatjar molt i vaig tenir l’oportu-
nitat de conèixer molts artistes i gent 
relacionada amb el món de l’art i vaig 
començar a fer una col·lecció a la que 
vaig incorporar peces que jo mateix 
anaven fent, perquè la passió per l'art 
no m'havia abandonat mai...

Al final, quan em vaig jubilar l’any 
2000, vaig decidir muntar el parc. 
Per tenir-lo acabat, vaig necessitar 
tres anys! I el dia de la inauguració 
va venir la Marta Ferrusola, esposa 
del llavors president de la Generalitat, 
Jordi Pujol
Com van ser els seus orígens?
Hi havia una setantena d’escultures, 
i va anar creixent (ara n’hi ha cap a 
tres- centes i de vuitanta-cinc artistes 
diferents).

Tinc l’avantatge que conec el món 
de l’art, i molts artistes; a més tinc 
una empresa que em permet fer es-

Cassà al dia Entrevista

"El Parc Art hauria de passar 
a ser patrimoni de Cassà"

Jaume Roser va crear fa vint anys el Jaume Roser va crear fa vint anys el 
museu d'escultues a l'aire liuremuseu d'escultues a l'aire liure
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cultures. Molts d’aquests artistes em 
demanaven que els ajudés en l'aspect 
tècnic i llavars feien dues escultures, 
una per a ell i una per a mi.
Com funciona actualment el parc?
Se n’encarrega sobretot la meva filla 
Núria, perquè amb els anys me n’he 
anat deslligant. El parc està obert a 
tothom, només cal fer una reserva.

El que més venen són escoles entre 
l’octubre i novembre i al maig o juny; 
els nens i nenes també aprofiten la 
zona de jocs i pícnic que tenim.
Com ha anat canviant al llarg dels 
anys?
S’han anat introduint peces, s’han 
anat canviant de lloc... però l’essència 
sempre ha sigut la mateixa, el parc 
s’ha mantingut en el temps amb es-
pais emblemàtics com el llac o les zo-
nes d'aigua o el laberint vegetal; però 
sempre ha anat creixent.
Com definiries el parc?
Art al descobert o art a la natura. No 
he trobat a ningú que no li agradés, 
perquè la gent que ve aquí, entra amb 

els ulls. En Tàpies ja ho deia: “l’art s’ha 
de mirar amb el sentiment, no amb 
l’enteniment”! Al Parc Art, tothom 
queda parat amb el que veu.

També ens agrada destacar que hi 
tenim onze dones escultores, com la 
Ció Abellí o la Montserrat Caballé! i es-
cultures del perruquer Llongueras que 
maluradament ens va deixar fa poc.
Quins plans de futur hi ha?
El Parc és un projecte que vaig enge-
gar amb molta il·lusió i que m’agra-
daria que quedés pel poble de Cassà, 
que no es perdés. Per això, l’ideal pel 
parc seria que acabés sent municipal, 
però com que és un museu i a més, 
d’un particular, sembla que no hi ha 
interès en salvar-ho. N'he parlat amb 
uns quants alcaldes però de moment 
no hem trobat una sortida. Això sí, 
nosaltres aguantarem el que podrem 
i insistirem amb les administracions 
per aconseguir que el Parc pugui ser 
part del patrimoni de Cassà que és el 
que tocaria.
Quines han sigut les últimes nove-

tats relacionades amb el parc?
Fem casals d’estiu, durant els mesos 
de juliol i agost i per nens i nenes de 
sis a dotze anys, on farem pintura, 
dibuix i escultura. També comencem 
cursos per a famílies i adults. Les pla-
ces són limitades, i podeu reservar-ne 
trucant al parc!
Quina és l’anècdota que més recor-
des?
Ui, moltes! Des de nanos que venien 
amb l’escola, i després feien venir els 
avis; que demanaven tornar a visitar 
el parc pel seu aniversari...

Però una que sempre explico és que 
fa uns anys, en Llongueras va deixar 
unes escultures a la foneria, i em va 
dir que me les podia quedar. El dia de 
la inauguració de les escultures, va 
venir i va tirar-hi una mica de pintura 
vermella. Ara, la gent quan veu les es-
cultures amb les taques es pensa que 
han sigut una colla de vàndals que les 
han fet malbé!.

Text: Xènia Carreras
Fotos: Joan Carles Codolà. i Parc Art

Algunes imatges del Parc Art i Jaume Roser, davant una de les seves peces.
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Després de disset anys al capdavant 
de l’escola Aldric, l’Alba es jubila, dei-
xant pas a la nova directora del cen-
tre, la Cristina Vilà.
Com ha sigut la teva relació amb 
l’Aldric?
És una relació molt especial, perquè 
l’hem posat en funcionament. Ha es-
tat un repte i una satisfacció anar cre-
ant una escola i anar-la fent créixer 
amb totes les compensacions i dificul-
tats que això comporta. És una escola 
que em sento molt meva.
Com explicaries què és l’Aldric en 

poques paraules?
És casa meva. És un gran equip de 
gent i molt acollidor, amb grans pro-
fessionals que es preocupen molt per 
l’alumnat.

Deixant a part la manera de treba-
llar, es busca atendre la diversitat i 
trobar maneres motivadores perquè 
els continguts hi siguin, però de ma-
nera diferent. Creiem que la societat 
ha de canviar i la manera d’ensenyar 
també, perquè l’escola ens ha de pre-
parar per a l’entorn. Tot es pot mi-
llorar, però crec queels resulats ens 

diuen que anem per bon camí.
Com vas començar a ser-ne la di-
rectora?
Una mica per casualitat! Estava tre-
ballant al Puig d’Arques de tutora d’in-
fantil després de molts anys de pas-
sar per diverses escoles, sense que 
formar part d’un equip directiu entrés 
en els meus plans.

L’espai de l’escola es feia petit i no 
es podien desdoblar més cursos, així 
que des d’Educació van considerar 
que Cassà necessitava una altra esco-
la pública. El plantejament era comen-

Alba Abulí es jubila com a directora de l'escola Aldric

"La societat  ha de canviar i 
la manera d'ensenyar també"

L'Alba Abulí, amb diferents equips de mestres i alumnes de l'Escola Aldric on ha estat disset anys de directora.

22    Llumiguia · núm. 845 · juliol 2023 



Entrevista Cassà al dia
çar només amb P3 i anar ampliant 
a mesura que els infants creixessin. 
El director ens va oferir la possibilitat 
d’anar a la nova escola a l’equip d’in-
fantil i em vaig animar, juntament amb 
la Cristina Vilà, vam veure l’oportuni-
tat de treballar per projectes, i ens hi 
vam posar, amb moltes ganes. El 14 
de setembre de 2006 va començar 
la nova escola amb 33 alumnes i 4 
mestres, fins arribar al que és ara.
Què és el més important de la teva 
feina?
Considero que la part més rellevant 
és la de cuidar l’equip humà i la de 
lideratge pedagògic, però hi ha molta 
burocràcia (que és la part ingrata de 
la nostra feina). Moltes vegades vol-
dries dedicar més temps a què la part 
pedagògica funcioni, però no sempre 
tens el temps que voldries, cal trobar 
l’equilibri.
De què estàs més orgullosa de la 
teva etapa com a directora?
Del que ha arribat a ser l’escola. Quan 
rebo crítiques o queixes, faig una vol-
ta per l’escola per recordar-me tot el 
que hem aconseguit: una línia pròpia, 
treballar de manera innovadora i dife-
rent... al darrere hi ha molta reflexió 
pedagògica.
Com definiries la teva etapa com a 
directora?
El principi va ser molt dolç perquè 
hi havia molta il·lusió i vam crear un 
equip amb molta empenta i ganes. 
Érem molt pocs, com una família, i 
això ens permetia fer activitats com 
llegir contes a la llum de la Lluna i dor-
mir tots a l’escola. També va néixer el 
projecte “Nens d’arreu”, amb l’edició 
d’un conte per cada país d'origen dels 
nens i nenes de l’escola, perquè co-
nèixer és estimar.

Hi ha hagut un creixe-
ment exponencial: vam 
començar sent trenta-
tres famílies i quatre 
mestres i al cap de deu 
anys ja érem quatre-
cents alumnes i vint-i-
dos professors. Durant 
aquest creixement, et 
sents desbordat, i va 
ser una època on calia 
tocar de peus a terra 
i deixar de fer algunes 
coses per poder-ne fer 
d’altres.

Ara, deixo l’Aldric en 
molt bones mans, a una 
persona amb qui vaig 
començar. Toca fer un 
pas enrere perquè cal 
un canvi, però l’essència 
no es perdrà.

Amb quin record et 
quedes?

La gent, els infants... 
quan sóc més feliç és 
quan estic a classe! Tinc 

un especial record dels primers anys, 
quan érem com una gran família. Tot 
i això, encara es conserva aquesta 
essència, tenim un gran equip de 
mestres que s’estima la seva feina 
i l’escola.
Com estàs vivint aquests dies?
No m’ho acabo de creure. És rar i 
difícil alhora, perquè fa il·lusió, però 
costa. Tinc la sensació que em so-
brarà temps, també tristor de deixar 
tot això, però també em fa il.lusió. 
Tots els canvis són bons!
Com serà la teva relació amb l’es-

cola a partir d’ara?
Ara seré àvia i mare de mestra de 
l’escola, i la Cristina pot comptar 
amb mi pel que faci falta. Ara veuré 
l’Aldric des d’una altra perspectiva..
Com encares el futur?
Em costarà marxar, però tinc projec-
tes al cap; vull aprendre alguna cosa 
nova com l’anglès, tocar algun instru-
ment... no vull deixar de ser activa.

Fent de directora he après molt, 
cada dia, i s’ha de continuar apre-
nent.

Xènia Carreras
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Dante de Zabaleta fins ara director 
de La Salle Cassà s'ha jubilat i ha ce-
dit a Sílvia Martí el càrrec de màxim 
responsable del centre que amb 142 
anys d'hsitòria és el més antic de la 
vila.
Com ha sigut la teva relació amb 
La Salle Cassà?
Feia vuit anys que era el director de 
La Salle Palamós, i la institució va con-
siderar que em necessitava aquí, però 
sense la rebuda i l’acompanyament 
que he tingut, no hagués estat sis 
anys al capdavant d’aquesta escola.

Els primers dies van estar plens 
d’expectatives per part de tothom, 
perquè la gent també volia saber qui 
aterrava aquí.
De què estàs més orgullós de la 
teva etapa com a director a l’es-
cola?
De moltes coses, però sobretot de les 
relacions interpersonals de respecte i 
de suport entre famílies, professors, 
alumnes, AFA, Patronat... Junts hem 
gestionat situacions complexes com 
la covid, la situació política i econòmi-
ca actual, el canvi climàtic...
Quina és la teva funció dins l’esco-
la?
La funció del director és fer de bom-
ber, i anar solucionant els problemes 
que puguin sorgir a l’escola.

Pel que fa a les feines, n’hi ha de dos 

tipus: les importants, que venen dona-
des per la institució, i les urgents. La 
meva feina és trobar un equilibri entre 
les dues i alhora gestionar les emoci-
ons dels alumnes, famílies, professo-
rat... perquè tothom té problemes i 
hem de saber donar respostes.
Amb quin record et quedes?
Amb el record de molta gent que 
m’ha ajudat moltíssim i m’ha fet cos-
tat. He teixit relacions d’empatia molt 
profundes.
Com definiries aquesta etapa?
Crec que he sumat. Aquesta, és una 
escola amb cent quaranta-dos anys 
de tradició amb certs costums i ma-
neres de fer. Aquesta tradició se sin-
tetitza en el canvi permanent, perquè 
hi ha una sinergia entre tradició i mo-
dernitat; i jo em sento part d’aquest 
canvi.

El nostre fundador ja ho va fer, va 
trencar esquemes i maneres de fer.
Què és el que més t’ha sorprès de 
l’escola?
La fidelització per part dels exalum-
nes de l’escola. La gent de La Salle 
s’estima molt l’escola, i a Cassà, això 
s’incrementa i ho fa encara més es-
pecial.

La memòria és molt selectiva, però 
els records dels professors, els com-
panys... són molt profunds.
Com has viscut personalment 

aquests últims dies a Cassà?
Ara començo a ser conscient de tot el 
meu recorregut i he pres consciència 
de tot el que he aconseguit, perquè 
quan tens feina, només penses en 
treballar, no en la jubilació.

El traspàs amb la Sílvia Martí, qui 
assumeix la direcció de l’escola, enca-
ra no ha acabat, però està sent molt 
tranquil perquè ella fa molt temps que 
és a l’escola, és coneguda per tot-
hom, és de Cassà... està sent molt 
fàcil.
Com definiries La Salle Cassà?
És una escola La Salle, malaurada-
ment amb l’absència de germans; un 
projecte educatiu molt consolidat i és 
una escola amb credibilitat i futur, que 
està construït per molta gent.

L’escola tampoc és una bombolla i 
està condicionada per tot el que pas-
sa al carrer: canvis de normatives, 
canvis socials i econòmics... cal adap-
tar-nos als canvis que ens arriben.
I ara què?
Continuaré vinculat a la institució, 
però agafarà protagonisme tot allò 
que estava en un segon pla: la moto, 
l’hort, el Banc dels Aliments... i per 
descomptat, estaré al costat de la Síl-
via i la resta de l’Equip Directiu pel què 
faci falta!

Xènia Carreras

'A la Salle Cassà sempre hi ha hagut  
sinergia entre tradició i modernitat'

Dante de Zabaleta es jubila després de sis anys de director

El director de La Salle Cassà amb el president del Patronat del centre, Lluís Maymí; a la dreta, amb la moto, una de les seves passions.
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Després d'uns anys d'haver-se per-
dut la tradició, enguany la Flama del 
Canigó va tornar a venir a Cassà de 
la Selva la vigília de Sant Joan; tres 
joves ciclistes van portar la flama que 
representa la unitat de la cultura ca-
talana, directament des del cim del 
Canigó -on es va encendre a les dotze 
de la nit- fins a Cassà, on va arribar 
a quarts de vuit de la tarda  després 
d'haver fet parades a Girona i Vilabla-
reix.

Elk conseller a l'exili Lluís Puig i Gor-
di va escriure el missatge que es va 
llegir a Cassà i arreu dels Països Ca-
talans abans d’encendre les fogueres. 
Entre altres coses el text deia: 

"La flama és foc, és llum, i ens cap-
tiva contemplar la dansa que genera 
enmig de les ombres.

La seva llum il·lumina el camí de les 
persones que la baixen des del cim 
del Canigó per repartir-la entre una 
munió de voluntaris que l’escampen 
arreu, i la fan arribar allà on els ho-
mes i les dones de bona voluntat volen 
fer festa. Més tard, també il·lumina 
infinitat de pobles i ciutats quan en-
cenen la foguera, arreu dels Països 
Catalans, ja que si alguna festa ens fa 
ser nació completa és aquesta festa 
del solstici d’estiu: La nit més curta i 
el dia més llarg. .../...

El seu foc ens regenera, ens fa re-
viure les ganes de viure en plenitud 
el nou estiu arribat (i si pot ser sen-
se incendis), però amb tota la força i 
el desig que aquest foc cremi tot allò 
que és vell, corcat i caducat, ja que de 
les seves cendres podrà renéixer tot 

allò nou que desitgem com a poble.
I el paisatge oscil·lant que les fla-

mes ens dibuixen i ens insinuen dins 
la foscor, és un paisatge de natura 
i cultura que les mans dels homes i 
les dones de la terra han anat pin-
tant amb els segles. Les mans que 
han sembrat camps i vinyes, les mans 
que han construït amb pedra seca 
camins, còrrecs, cabanes i orris; 
les mans que han construït barques, 
rais i llaguts per a la pesca i el trans-
port. Mans, en definitiva, que ens han 
transmès la festa i, també, les mans 
que ens han acaronat i gronxat en 
la nostra infantesa.../...  Visca Sant 
Joan i la flama dels Països Catalans!"

A Cassà, el fanal amb la lum del Ca-
nigó va romandre exposat al balcó de 
Can Trinxeria.

La Flama del Canigó arriba a 
Cassà en bicicleta

Tres moments de l'acte de recepció de la Flama del Canigó a la plaça de la Coma.
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Enguany el cicle de Música del país 
Musicant de Campllong celebrarà el 
seu 20è aniversari i ho fa presentant 
un variat programa de música cata-
lana. La proposta distintiva d’aquest 
cicle será la producció  Isabel Cinc 
Hores, un musical amb llibret de Toni 
Strubel i música d’Antoni Mas que 
s’estrenarà en format concert. La 
partitura és una recreació de la vida 
d'Isabel Vila Pujol (Calonge, 1843-
1896), primera dona sindicalista ca-
talana i heroïna dels fets bèl·lics del 
Foc de la Bisbal. Amb una narradora,  
quatre cantants solistes i orquestra 

de cambra, tots dirigits per Marcel 
Sabaté, la formació interpretarà a tra-
vés d’una  música intensa i altament 
descriptiva, el periple històric d’aques-
ta dona defensora dels drets dels in-
fants. Aquest concert obrirà el festival 
el dimarts 29 d’agost. 

L'endemà, el Cor de Cambra del Pa-
lau de la Música Catalana presentarà 
la seva versió del Cançoner Català de 
Rafael Patxot, del qual enguany cele-
brem el seu centenari. El prestigiós 
cor oferiran una selecció extreta d’en-
tre els milers de cants recollits a prin-
cipis de segle a Catalunya per un grup 

de musicòlegs, i presentats aquí amb 
uns arranjaments realitzats per com-
positors catalans actuals com Bernat 
Vivancos o Arnau Tordera.

El dijous 31 amb el grup Quico el 
Cèlio, el Noi i el Mut de Ferreries con-
tinuarem també amb música d’arrel 
popular, però des d’un vessant més 
festiu i informal amb l’espectacle Gira 
30 anys, es cantava i es canta. Un re-
pàs al periple musical de la formació 
amb música i humor.

El divendres 1 de setembre la can-
tant Neus Mar oferirà l’espectacle Do-
nes de sal, un homenatge musical a 

20 anys de Musicant...
Els artistes protagonistes del Musicant d'enguany a Campllong: el Cor de Cambra del palau de la Música, Marc Parrot, el musical Isabel cinc hores, Neus 
Mar i "els Quicos".

26    Llumiguia · núm. 845 · juliol 2023 



Notícies De tot Arreu

les dones lligades a la feina i a la vida 
vinculada al mar. Tota una reivindica-
ció cultural pendent de molt temps 
que per fi veu la llum.

Per tancar la celebració d’aquest 
aniversari el dissabte 2 de setembre 
Marc Parrot acompanyat amb dos 
músics més presentarà el seu dar-
rer treball Els fets i l’atzar, un retorn 
artístic a la senzillesa de les coses, 
mitjançant les inspirades cançons de 
l’intèrpret multi instrumentista, ben 
conegut arreu per a la seva llarga tra-
jectòria musical.

Com sempre, l'organització agra-
eix a col·laboradors, patrocinadors 
i amics i amigues el suport donat al 
Musicant durant tots aquests anys in-
oblidables!

CONCERT DE PRESENTACIÓ 
Campllong va presentar el dimecres 
12 de juliol la programació de la vinte-
na edició del Musicant, als entorns de 
l’església, amb l’actuació de les joves 
cantants Queralt Bosch i Mar Carre-
ra que van versionar diferents temes 
en català. Les va acompanyar al piano 
Antoni Mas que ha aprofitat per inter-
pretar una de les peces del musical 
Isabel “Cinc Hores” inclòs en el cartell 
d’enguany.

Durant la presentació es va poder 
visitar una exposició dels cartells de 
totes les edicions del Musicant cele-
brats des del 2004. 

L’alcalde de Campllong, Lluís Freixas 
va apuntar que “amb aquesta cele-
bració de presentació volem agrair la 
confiança de tots aquells que venen 
fins al nostre municipi a gaudir de la 
millor música del país” i va afegir “vint 
anys de festival ens avalen com una 
proposta diferent, propera i de qua-
litat”.

Francesc Bosch va presentar l'ac-
te en el que van  intervenir diferents 
persones que al llarg dels anys han 
treballat pel festival i va destacar que  
gràcies a l'esforç de gent molt diversa 

Campllong ha pogut gaudir d'un festi-
val de qualitat i nivell. 

Finalment, després de diversos par-
laments per part de la comissió orga-
nitzativa del Festival, es va presentar 
un vídeo, resum del vintè aniversari. 
En aquest hi van aparèixer artistes 
que han passat pel Musicant al llarg 
dels anys o que vindran enguany. Tots 
van coincidir en subratllar la gran tas-
ca del Festival per la música i la cultu-
ra catalana. Al vídeo hi apareixien ar-
tistes com Marina Rossell, Lluís Llach, 
Indira Ferrer, Adrià Bauzó, Neus Mar i 
figures polítiques com Carles Puigde-
mont i Roger Torrent. 

L’acte va acabar amb un piscolabis 
per a tots els presents a l’idíl·lic en-
torn de l’església de Campllong, esce-
nari del Festival. 

Des del passat 1 de juliol que ja es 
poden comprar les entrades per al 
festival que tindrà lloc del 29 d’agost 
al 2 de setembre a Campllong. Les 
entrades dels concerts tenen un 
preu de 12 € si s’adquireix l’entrada 
anticipada en línia en aquest enllaç 
(https://musicantcampllong.koobin.
com/) i de 15 € si es compra a taqui-
lla. També s’ofereix un pack especial 
per poder anar a veure els 5 concerts 
per 50 €.

Diversos moments de l'acte commemoratiu dels 
20 anys del Musicant
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El passat 22 de juny va tenir lloc el primer ple municipal ex-
traordinari per aprovar el cartipàs que determina les àrees 
d’actuació i els regidors i regidores que dirigiran, d’ara en-
davant,  aquestes àrees.

En aquesta legislatura s’han definit quinze àrees que es 
reparteixen entre els membres del govern distribuïts de 
la següent manera, entre el total de regidors de les dues 
formacions de l’equip de govern:

Pau Presas Bertran Reserva de les àrees d’Hisenda, 
   Via Pública i Edificis Municipals
Sílvia Simon Rabasseda Comunicació, Participació i
    Innovació
Àlex Font i Rico  Promoció Econòmica
Cristina Castañé Comerç Local i Veïnats
Albert Arderiu Burcet Esports
Ester Ayala Estrella Igualtat, Gent Gran i Benestar 
   Animal
Eduard Fusté i Bosch Joventut, Entitats i Habitatge
Esther Domínguez Sala Galà, Cultura Popular
    i Bon Govern
Robert Mundet  Governació i Seguretat
Joan Casabó Fuguet Cultura i Arxiu
Núria Salvans Pérez Serveis Socials i Ciutadania
Joan Ignasi Gispert Organització Interna 
   i Contractació
Noe Bueno Camós Educació
Mar Sánchez Cañigueral Salut i Residència 
   Geriàtrica Sant Josep
Christian Cortés  Urbanisme, Medi Ambient, 
   Sostenibilitat i Gestió de Residus

 
El nou cartipàs inclou la definició d’àrees específiques 

com la de Comerç Local, Igualtat, Gent Gran, Benestar 

Alcaldia

El ple aprova la nova organització del 
govern amb quinze àrees d’actuació

Animal,  Habitatge, Cultura Popular, Bon Govern, Partici-
pació, Innovació i Edificis Municipals.

La composició de la Junta de Govern Local estarà forma-
da per l’alcalde, Pau Presas, el vicealcalde, Robert Mundet 
i els quatre tinents d’alcalde, també nomenats en aquest 
ple: Àlex Font, segon tinent d’alcalde, Joan Casabó, tercer 
tinent d’alcalde, Sílvia Simon, quarta tinent d’alcalde i Núria 
Salvans, cinquena tinent d’alcalde.

El Consell de govern local comptarà amb la participació 
de tots els regidors dels dos grups i com a novetat en 
aquest cartipàs també s’elimina la plaça d’eventual del càr-
rec de confiança.

L’ALCALDE INICIA 
UNA RONDA DE
TROBADES AMB 
EXALCALDES I 
EXALCALDESSES 
L'alcalde Pau Presas ha 
començat un seguit de 
trobades amb els alcal-
des i alcaldesses que 
l’han precedit en el càr-
rec a Cassà per conèixer 
la seva visió actual del 
municipi.

Aquests contactes 
també es faran periòdi-
cament amb entitats i 
diferents empreses cas-
sanenques per conèixer 
de primera mà els seus 
punts de vista i millorar la 
gestió del poble amb tot 
el que estigui a l'abast de 
l'Ajuntament.
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TELEFÓNICA CANVIA EL PAL DE 
COMUNICACIONS DEL CARRER 
DE LA FONT
L'empresa Telefónica ha substituït fi-
nalment el pal de comunicacions del 
carrer de la Font, cantonada amb el 
carrer Cervantes. L'Ajuntament havia 
reclamat fa un mes el canvi i la repa-
ració, però fins aquest juliol la compa-
nyia no havia actuat.

Fa uns dies es va haver d'apunta-
lar el pal pel perill que suposava pels 
veïns de la zona. L'Ajuntament ha fet 
un requeriment a l'empresa Telefónica 
perquè assumeixi el cost de l'apunta-
lament que es va haver de fer com a 
mesura d'urgència.

ES CREEN 2 APARCAMENTS 
NOUS PER A PERSONES AMB 
MOBILITAT REDUÏDA
La primera setmana de juliol es van 
crear dues noves places d’aparca-
ment per a persones amb mobilitat 
reduïda per accedir al CAP de Cas-
sà. Aquestes places estan ubicades 
a l’accés del carrer dels Pirineus, 
l’entrada que dona accés directe a la 
planta superior del CAP.

MANTENIMENT DELS PASSOS 
DE VIANANTS DEL MUNICIPI
Els primers dies de juliol s’han fet 
els treballs de manteniment de les 
senyals horitzontals, en aquest cas 
s’han repintat els passos de vianants 
que estaven en més mal a diferents 
carrers del municipi.

L'ALUMNAT DE PRIMER DE L'ESCOLA ALDRIC 
FA UNA CAMPANYA PER PROMOURE UN POBLE 
MÉS NET
El passat 21 de juny, els nens i nenes de primer de primà-
ria de l'escola Aldric van presentar la seva campanya per 
tenir un poble més net. L'alcalde, Pau Presas i el regidor 
Àlex Font, van assistit a la presentació, on l'alumnat va 
explicar les seves propostes per millorar la neteja de la via 
pública, reciclar més i reutilitzar.

Els nens i nenes van treballar els temes durant setma-
nes, també van convidar a membres de Cassà Net que van 

compartir les seves accions al municipi.
Les propostes van des de crear més espais per masco-

tes, tipus pipicans, parlar als programes de la ràdio sobre 
reciclatge o perseguir les conductes incíviques de la gent 
que no recull els excrements de gos. Amb tot el treball 
d'aquests dies, han creat una cinquantena de cartells que 
penjaran per cartelleres i comerços del poble per promou-
re la cura dels espais públics i la millora en el reciclatge.

L'alcalde i el regidor, van prendre nota de les propostes 
i van convidar als nens i nenes a fer créixer aquesta cam-
panya.

Educació

Urbanisme, Via Pública i Edificis
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Amb motiu de la reivindicació del 
Dia Internacional de l'Orgull per 
a l'Alliberament LGBTI+, l'Ajunta-
ment de Cassà es va adherir al 
manifest de la Generalitat per la 
defensa dels drets de les perso-
nes LGTBI+ i contra la discrimina-
ció de qualsevol col·lectiu per raó 
d'orientació sexual, de gènere o 
d'identitat.

El mateix dia 28 de juny al mig-
dia, la regidora d'Igualtat, Ester 
Ayala, va llegir la declaració en 
un acte institucional davant l'ajun-
tament en presència de l'alcalde, 
regidors i regidores i el personal 
de la corporació (foto de la dreta).

Declaració institucional amb 
motiu del 28 de juny, Dia Interna-
cional de l’Orgull o per a l’Allibera-
ment LGBTI+

Encara avui l’orientació sexual i 
la identitat de gènere condicionen la 
vida de les persones en una societat 
binària i heteronormativa, que sovint 
exclou la diversitat sexual i de gène-
re, i vulnera els drets de les perso-
nes LGBTI+. Per això, el 28 de juny 
reivindiquem el dret de les persones 
a ser com vulguin ser i a poder viure 
la seva identitat amb plenitud en totes 
les etapes de la vida, sense haver de 
patir desigualtats, discriminacions o 
violències.

Reivindiquem el dret de la infància 
a expressar la seva identitat de gè-
nere sense que vingui cap autobús a 
negar-ne l’existència. El dret d’adoles-
cents i joves a no patir assetjament a 
l’escola i a expressar-se lliurement en 
espais de lleure o esportius. El dret a 
caminar pel carrer sense por, rebre 
insults ni patir agressions per ser qui 
som o per anar agafats de la mà amb 
la parella. El dret a formar una famí-
lia amb una persona del mateix sexe 
i que no et preguntin pel «pare» i la 
«mare».

El dret a no ser descartat en l’accés 
a un lloc de treball pel fet de ser una 
persona trans* i el dret que l’Admi-
nistració et tracti amb el gènere amb 
què t’identifiques. El dret d’accedir a 
recursos i serveis especialitzats tant 
si vius en una gran ciutat com en un 
micropoble. El dret de les persones 
grans a no haver de tornar a l’armari 
quan perden la seva autonomia perso-
nal i han de viure en una residència.

Uns drets que són fruit de molts 
anys de lluites i que s’han de defen-
sar dia a dia i des de tots els àmbits, 
seguint el fil vermell de les persones 
LGBTI+ que el 1969 van liderar la re-
volta de Stonewall fartes de la repres-

Ciutadania i Serveis Socials

Dia Internacional per a l'Alliberament LGBTI+

sió policial i de l’exclusió social que 
patien. De les dones trans* que el 
1977 van posar el seu cos davant la 
policia durant la primera manifestació 
LGBTI+ que va tenir lloc a Barcelona, 
en protesta per una llei franquista que 
criminalitzava el col·lectiu. Del movi-
ment associatiu que durant la dècada 
dels 80 i els 90 va impulsar campa-
nyes d’educació sexual per a tota la 
població per aturar el VIH o de les 
entitats que han persistit durant anys 
fins a aconseguir l’aprovació de lleis 
d’igualtat i combatre l’LGBTI-fòbia en 
tots els àmbits de la societat. Totes 
aquestes lluites han fet de Catalunya 
un país capdavanter en la lluita a favor 
de la justícia i els drets humans.

Uns drets que des dels poders pú-
blics s’han de preservar a partir del 
desplegament de les lleis d’igualtat i 
de polítiques públiques que garantei-
xin l’accés de totes les persones als 
recursos i serveis a tot el territori, tal 
com fem des de la Xarxa de Serveis 
d’Atenció Integral LGBTI (SAI), recent-
ment reconeguda per la Comissió Eu-
ropea amb el premi Capitals Europees 
de la Inclusió i la Diversitat.

Uns drets que han d’interpel·lar el 
conjunt de la societat, perquè s’exer-
ceixin i es defensin de manera col-
lectiva.

L'ASSOCIACIÓ MOVIMENT BLAU 
PREPARA UNA JORNADA SO-
BRE L'AUTISME
L'associació anomenada Moviment 
Blau Cassà de la Selva s'ha constituit 
a la localitat amb la finalitat de donar 
a conèixer l'autisme entre la societat 
i reivindicar que les persones que te-
nen aquest diagnòstic també són ciu-

tadans de ple dret.
Es va inscriure el mes de març pas-

sat i ja ha realitzat un taller de famíli-
es, una trobada de famílies a Madrid 
amb la intervenció de grans figures 
dins del món de l'autisme i una jorna-
da amb multitud d'activitats el dia 2 
d'abril (Dia Mundial de Conscienciació 
de l'Autisme).

 Els seus principals objectius són els 
següents:

• Donar visibilitat i conscienciació de 
l'autisme amb projecte i

campanya de pictorització en espais 
públics.

• Suport i acompanyament a les fa-
mílies que conviuen amb el diagnòstic.

• Xerrades a escoles
• Assessorament i suport per adap-

tar els entorns.
• Activitats i tallers
És  necessari fer activisme  per obrir 

més portes, aconseguir recursos per 
a aquest col·lectiu i aconseguir can-
viar la mirada de la població davant 
aquesta condició que els acompanya 
de per vida. El trastorn de l'espec-
tre autista és desconegut per a mol-
tes persones, encara que cada cop 
pren més força la seva prevalença a 
les estadístiques oficials, és per això 
que davant l'abandonament instituci-
onal és necessària l'acció per lluitar 
per tot allò que els correspon i crear 
consciència.

El passat dijous 6 de juliol, a l'espai 
l'Escorxador, van preparar una troba-
da de famílies sobre "El dol: La gestió 
del diagnòstic i tot el seu procés fins a 
arribar a l'acceptació" en el que acu-
llien a totes les famílies neurodiver-
gents, amb diversitat funcional, tras-
torns de l'aprenentatge, trastorns del 
neurodesenvolupament.

30    Llumiguia · núm. 845 · juliol 2023 



Ajuntament /Des de la Casa de la Vila Cassà al dia

Salut

A principis de juliol es va presentar a 
Paris, un projecte de recerca d’EU-
SES, centre adscrit a la UDG que es 
va iniciar a Cassà de la Selva i que el 
2018 va rebre el premi al millor pro-
jecte en l’àmbit educatiu per part de 
l’Agència de Salut Pública de la Gene-
ralitat de Catalunya. 

EL PEHC (Physical Education Health 
and Children) és un projecte de recer-
ca i intervenció comunitària que pro-
mou una Educació Física orientada a 
la salut. Va començar a les escoles 
de Cassà el 2017 i el 2019 també va 
participar-hi la secció de bàsquet del 
Foment Deportiu Cassanenc. 

El projecte es va iniciar a Cassà de 
Selva durant el curs 2017-2018 a les 
escoles Aldric i Puig d'Arques. El curs 
2018-2019 es va repetir en el mateix 
municipi participant les tres escoles, 
Puig d’Arques, Aldric i La Salle i també 
van entrar-hi dues escoles de Salt. 

Enguany, el curs 2022-2023 s'ha 
desenvolupat a totes les escoles de 
Palamós.

El projecte (escolar) consisteix a re-
collir dades d'estil de vida, activitat físi-
ca i salut dels nens i nenes de 7 anys 
dels municipis, i desenvolupar una 
intervenció a les classes d'Educació 
Física per tal de millorar tots aquests 
paràmetres. 

Al final de curs, es tornen a recollir 
les dades per analitzar les millores. 

Totes aquestes dades es fan arribar 

a les famílies a través d'uns informes 
individualitzat, i també a l'ajuntament 
a través d'un informe municipal. Ge-
neralment, el pediatre, i la infermera 
de pediatria dels CAPS coneixen l'in-
forme i si cal, ajuden a les famílies a 
interpretar-lo.

Durant el 2019, també es va fer 
una intervenció similar al Foment 
Deportiu Cassanenc de Cassà de la 
Selva, juntament amb la secció de 
bàsquet.

Arran de totes aquestes dades 
l’equip format per la Raquel Font i 
l'Anna Prats que dirigeixen el projec-
te PEHC, han publicat alguns articles 
en revistes científiques d'àmbit inter-
nacional, i també s’han presentat les 
dades a diferents congressos interna-
cionals. Aquesta setmana passada, 
concretament a París, al l'European 
Congres of Sport Science.

Aquest projecte s’ha publicat a dife-
rents revistes internacionals com:

Apunts de Medicina de l'esport, Re-
vista Española de Educación Fïsica y 
Deporte, Frontiers in Physiology, In-
ternational Journal of Enviromental 
Research and Public Health, Tándem. 
Didáctica de la Educación Fïsica, Jour-
nal of Strenght and Conditioning Re-
search, European Journal of Peadia-
trics, International Journal of Sports 
Physiology and Performance, Interna-
tional Journal Environment Research 
and Public Health

També ha estat presentat en dife-
rents congressos nacionals i interna-
cionals de l’àmbit de la investigació. 

• Asociación Española de Investiga-
ción Social aplicada al Deporte - Gra-
nada

• Congreso Internacional de Docen-
cia Universitária y Innovación - Gi-
rona

• European College of Sport Science 
- Dublin

• Internacional de Fisioterapia - Bar-
celona

• European College of Sport Science 
- Prague

• Federación Internacional de Edu-
cación Física - Barcelona

• European College of Sport Science 
- On line

• International Confeence of Nutriti-
on and Growth - On line

• European College of Sport Science 
- Sevilla

• Internacional de Fisioterapia - Bar-
celona

• VI Conference on Pre-doctoral re-
searchers - Girona

• II Jornades de Biologia de Girona 
- Girona

• Sociedad Española de Endocrinolo-
gía Pediátrica - Oviedo

• European Society for Pediatric En-
docrinology - Rome

• European Collage of Sport Science 
- Paris

Es presenta a París un projecte de recerca 
del centre EUSES que va començar a Cassà
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Cultura

El festival de concerts d’estiu Solfejant 
ens porta un programa per les nits de 
dijous que torna a situar el seu escenari 
sota les estrelles al pati de Can Trinxe-
ria.

Enguany celebrem vint anys de Solfe-
jant, en els que hem gaudit de figures 
nacionals i internacionals del panorama 
musical en un espai emblemàtic del cor 
de Cassà.

En el seu primer concert inaugural, 
es va fer una commemoració dels vint 
anys del Solfejant, l’alcalde, Pau Pre-
sas, va obrir l’acte, acompanyat pels  
exalacaldes i regidors que van iniciar el 
festival per celebrar aquest aniversari, 
agraïnt la feina a totes les persones 
que hi han participat i que han fet pos-
sible aquests vint anys de concerts a 
la fresca.

En el primer concert, actuava en Gui-
llem Roma i el “Postureo Real” seguit 
de l’estrena de l’esperat nou disc de 
l’Elena Gadel, “La Dona que em vesteix” 
el passat 20 de juliol.

El 27 de juliol, Manel Fortià, un mú-
sic cassanenc amb una gran projecció 
internacional va tornar a casa per arre-
lar-se a l’escenari del Solfejant. Aquest 
cicle acaba el dijous 3 d’agost amb la 
Cobla Marinada amb el seu espectacle 
Llum.   

Guillem Roma | Postureo Real | 
dijous, 13 de juliol | 22:00 h

Després de viatjar lluny amb els seus 
últims treballs, Guillem Roma agafa un 
camí de retorn a casa, cap a l’essència 
i aquesta naturalitat que fan de la seva 
música una de les propostes més per-
sonals del panorama actual. Envoltat 
per una banda de luxe, l’artista osonenc 
estrena el nou espectacle que compta 
amb una posada en escena original per 
endinsar-nos en un univers carregat de 
màgia i emoció.

Elena Gadel | La dona que em ves-
teix | dijous, 20 de juliol | 22:00 h

Després d’anys de silenci discogràfic, 
per fi l’Elena Gadel estrena disc i gira 
recorrent tot el territori per presentar 
en directe les noves cançons, així com 
tots els èxits de la seva carrera. Un 
espectacle que estarà ple de màgia i 
elegància, amb diversos músics acom-
panyant la cantant i actriu, a més d’una 
posada en escena i una il•luminació es-
pectacular.

Libérica Trio – Manel Fortià | Ar-
rels | dijous, 27 de juliol | 22:00 h

El nou projecte de Manel Fortià 
s'apropa a la música tradicional cata-
lana des d'una nova perspectiva fresca 

i regeneradora, on s'uneixen flamenc, 
jazz i folklore català. Amb aquesta filo-
sofia, Libérica busca un punt en comú 
entre les cançons tradicionals catala-
nes i el flamenc, utilitzant el jazz com a 
nexe de connexió. És un espectacle que 
revisa grans estàndards del cançoner 
tradicional català com “La Dama d’Ara-
gó”, “El Cant Dels Ocells” o “Els Tres 
Tambors” en clau de flamenc i jazz. Hi 
ha una bonica barreja de lletres origi-
nals catalanes i alguns cants flamencs 
tradicionals que parlen dels mateixos 
temes amb paraules diferents.

Cobla Marinada | Llum | dijous, 3 
d’agost | 22:00 h

L’espectacle Llum és un recull de 
cançons i poemes musicats que repre-
senten aquesta lluita dels pobles, amb 
diversitat geogràfica i temporal, però 
que destaquen per la seva qualitat i la 
seva importància emocional, simbòlica 
i històrica. La força expressiva de la 
veu de Pere Martínez, la potència de 
la Cobla Marinada combinades amb els 
arranjaments del director musical de 
l’espectacle Vicens Martín, conformen 
un espectacle que genera una comunió 
perfecte on l’emoció es viurà a flor de 
pell.

Ja podeu consultar el programa i 
comprar les vostres entrades o l'abo-
nament per a tot el cicle de concerts a 
cassa.cat/solfejant.

TORNA EL FESTIVAL DE JAZZ 
D’ESTIU C-65 A CASSÀ I LLAGOS-
TERA
El passat, 14 de juliol, el festival C-65 
va inaugurar la temporada a Cassà de 
la Selva, aquesta proposta, que ofereix 
concerts de jazz d’estiu a la fresca ha  
tornat, en la seva segona edició amb un 
programa per als amants del jazz.

El C-65 va creixent com a projecte en-
tre Cassà i Llagostera, amb el doble de 
formacions musicals programades. En-
guany ha presentat un canvi d’escenari, 
a Cassà els concerts han tingut lloc a 
l’espai del pati de Can Nadal, uns jar-
dins on gaudir de la bona música amb 
la postal de fons de l’edifici modernista 
tant característic com elegant que pre-
sideix l’escenari perfecte per una sessió 
de jazz a la fresca.

El C-65 fa d'eix d’enllaç entre les dues 
poblacions, unió musical que vincula el 
bon jazz de la mà del segell Underpool, 
programant quatre formacions en les 
dues jornades del festival que acabaran 
amb una jam session oberta a tothom 
de la mà de Lacus Music.

A més dels concerts que són oberts 
a tothom i gratuïts, el C-65 ofereix ser-
veis de sopars i bar, per poder comple-
mentar la vetllada.

Divendres, 14 de juliol a Cassà van 
encetar el festival les actuacions de 
l’Eva Fernández, una jove promesa del 
jazz, cantant i saxofonista, acompanya-
da de la guitarra elèctrica de Josep 
Munar, d'orígens i herències musicals 
molt diferents, proposen amb aquest 
projecte, una trobada a mig camí. 
Jugant amb la dinàmica dels seus 
instruments com a element principal 
per traçar aquest viatge sonor fins al 
punt on es troben. Mentre ella va créi-
xer musicalment a l'entorn de la Sant 
Andreu jazz band on va tenir oportuni-
tat de compartir escenari amb grans 
noms del jazz nacionals i internacio-
nals, com Dick Oatts, Terell Staford o 
Ricard Gili, ell va aprendre a tocar de 
forma autodidàctica i va iniciar la seva 
carrera al circuit musical de l'illa, de 
la mà de noms com Deerick Burrows, 
Julian Vaughan o al venir a Catalunya, 
Meritxell Nedermann.

Després de set anys fent música 
junts a diversos projectes i en els dar-
rers discs de l'Eva, dels quals Munar ha 
estat arranjador i productor, recopilen 
en aquest concert a duet algunes com-
posicions pròpies de cadascun, i altres 
cançons que s'han anat descobrint l'un 
a l'altre al llarg dels anys.

A continuació  actuaran l’Alba Pujals 
Sextet, l’Alba forma part de l'escena 
jazzística i de música moderna de Bar-
celona. Participa en projectes com The 
Bop Collective, liderat per la saxofonista 
Irene Reig, Lluc Casares Septet, BAO 
(Barcelona Art Orchestra), Hip Horns i 

Els concerts sota les estrelles del 
Solfejant arriben a la 20a edició
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The Penguins. Ha col·laborat en 
bandes arreu d'Europa com The 
Gramophone Allstars, New Cool 
Collective, C. Tangana. Apologia

“Apologia” és el primer treball 
discogràfic de la trombonista 
Alba Pujals com a líder llençat 
per la discogràfica “The Changes 
2023”. Una carta de presenta-
ció amb composicions originals 
i arranjaments interpretats per 
dues formacions de Barcelona i 
Nova York. L'àlbum porta per tí-
tol “Apologia”, nom d'una de les 
composicions originals, aquesta 
es caracteritza per la seva ener-
gia i vinculació entre l'actualitat i 
la tradició Una apologia que pre-
val la música instrumental i una 
apologia a allò que l'ha format i fet 
créixer com a músic.

Ha estat enregistrat entre 
dues grans ciutats, Nova York i 
Barcelona. La banda Barcelonina 
composta per Irene Reig i Lluc 
Casares al saxo, Oriol Vallès a la 
trompeta, Xavi Torres al piano, 
Giuseppe Campisi al contrabaix i Joan 
Casares a la bateria Músics i amics 
amb qui l'Alba va començar a introdu-
ir se en l'escena jazzística i dels quals 
l'han inspirat musicalment.

Divendres 21 de juliol a Llagostera, 
la programació va començar amb la 
veu de la Carmen Lancho i la guitarra 
d’en Rai Paz, unint el jazz vocal i el jazz 
instrumental interpretant un repertori 
que combina clàssics i peces pròpies. 
Carmen Lancho és una cantant de jazz 
madrilenya, que als 23 anys va a poc 
a poc obrint el seu pas per l'escena 
del jazz espanyola. Especialitzada en el 
vocalese, Carmen ofereix un repertori 
ric en estàndards vocals i instrumen-
tals amb lletres originals de la cantant, 
intercalats alhora amb alguna compo-
sició pròpia. Aquesta vegada estre-
narà un format a duo amb Rai Paz, 
guitarrista barceloní apreciat entre 
altres coses per la seva trajectòria a 
duo amb nombroses vocalistes al llarg 
dels anys.

A continuació el sextet d'Ernest Pipó 
va presentar el seu darrer disc “Outside 
the Church” L’últim disc d’Ernest Pipó 
com a líder, gravat a Underpool junt a 
cinc joves músics de l’escena del jazz i 
del free a Barcelona. Aquest sextet ens 
fa una proposta basada en els “negro 
spirituals”, del repertori memorial de la 
història afroamericana.

Cançons que han passat de genera-
ció en generació per via d’innumerables 
misses són portades a l’àmbit del jazz i 
la improvització. Les lletres d’aquestes 
cançons, majoritàriament inspirades 
per la Bíblia, es posen en veu de la sec-
ció de vents en forma de corals, i els 
nous paissatges sonors on han sigut 
traslladades tenen la intenció de reivin-
dicar els episodis de violència que sem-

pre han anat de la ma del convertiment 
forçat dels esclaus negres.

Després de la constant readaptació 
dels seus arranjaments, aquest re-
pertori es converteix en el primer LP 
d’Ernest Pipó en forma de set cançons 
“spirituals” que podrem escoltar aquest 
2023 sota el nom “Outside the Church”. 
Gravat per Sergi Felipe a Underpool el 
passat novembre del 22, amb els mú-
sics Joan Torné a la bateria, Héctor 
Tejedo al contrabaix, Pablo Martín al 
saxo tenor, Eduardo Pons al saxo alto, 
Armand Noguera a la trompeta, i Er-
nest Pipó a la guitarra i arranjaments.

CINEMA FAMILIAR I ÈXITS DE 
TAQUILLA A LA PROGRAMACIÓ 
D’ESTIU DEL CINECLUB VUITI-
MIG
El cinema a la fresca, una de les ac-
tivitats més veteranes i esperades 
del Cineclub Vuitimig de Cassà de la 
Selva, torna aquest juliol i agost amb 
una programació diversa i equilibra-
da. Enguany s’ha prestat una especial 
atenció al cinema familiar i a oferir pel-
lícules en català. Seran sis sessions 
en diversos espais de Cassà, amb el 
Parc de l’Estació com a lloc central, el 
retorn de les sessions al pati de Can 
Trinxeria, i una nova sessió amb bany 
a la piscina municipal. Totes les pro-
jeccions són gratuïtes i es faran a les 
22:00.

12 de juliol: "Todo a la vez en todas 
partes" (Piscina Municipal). La gran 
guanyadora dels Oscar 2023, inclo-
ent-hi millor pel·lícula, direcció, guió 
original i la majoria dels premis de 
repartiment. La pel·lícula que ha con-
firmat A24 com l'estudi del moment 
és original, eclèctica, divertida i molt 
esbojarrada. El multivers com mai fins 

ara s'havia explicat, a través d'una 
immigrant xinesa als Estats Units 
(magnífica Michelle Yeoh) que es 
converteix en l'única esperança per 
salvar el món.

19 de juliol: "El Gran Lebowski" 
(Pati de Can Trinxeria). La sessió 
dedicada a projectar un clàssic 
està dedicada enguany a una de 
les pel·lícules més cèlebres dels 
germans Coen, que acaba de com-
plir 25 anys convertida en una cin-
ta de culte. Inoblidable Jeff Bridges 
en el paper d'El Nota, un exhippie 
envoltat de personatges igual d'es-
trafolaris que viuran una delirant 
història a mig camí entre el cine-
ma negre, la comèdia i el musical, i 
on no falten moments surrealistes, 
gags memorables i inesperats girs 
de guió.

26 de juliol: "El secret de la Vicky” 
(Parc de l’Estació). Emotiva cinta fa-
miliar que explica la història de la 
Vicky, una nena de 8 anys que ha 
perdut la parla després de la mort 
de la seva mare. Però el cadell que 

li regala un pastor, i que resulta ser 
de llop, li canviarà la vida. El vincle que 
s’estableix entre tots dos és tota una 
oda a l'amistat, l’amor i el respecte a la 
natura que va guanyar el premi Europa 
Junior al Festival de Cinema de Sevilla. 
Versió en català.

2 d’agost: "Coda" (Parc de l’Estació). 
Comèdia dramàtica premiada amb 3 
Oscar (millor pel·lícula, guió adaptat i 
actor secundari) sobre una peculiar 
família amb discapacitat auditiva en 
la qual tan sols la Ruby hi pot sentir. 
Quan el negoci familiar de pesca es 
veu amenaçat, haurà de triar entre el 
seu amor per la música i la por d'aban-
donar els seus pares. El resultat és 
una deliciosa feelgood movie, de les 
que animen a enfrontar-se al món amb 
forces renovades.

9 d'agost: "Tadeu Jones 3. La taula 
maragda" (Parc de l’Estació). Tercera 
entrega de l'exitosa saga de Tadeo Jo-
nes. En aquesta nova aventura l'intrè-
pid explorador destrossa un sarcòfag 
i desencadena un conjur que posa en 
perill la vida dels seus amics. En Ta-
deo recorrerà el món per acabar amb 
la maledicció de la mòmia i salvar-los. 
Versió en català.

16 d'agost: "Lightyear" (Parc de l’Es-
tació). Una de les darreres producci-
ons de Disney i Pixar, aquesta aventura 
de ciència-ficció plena d'humor explica 
els orígens de Buzz Lightyear, l'heroi 
que va inspirar la joguina coprotago-
nista de l'aclamada saga "Toy Story". 
Atrapat en un planeta hostil a milions 
d'anys llum de la Terra juntament amb 
el seu comandant i la tripulació, Buzz 
Lightyear haurà d'intentar trobar la 
manera de tornar a casa a través de 
l'espai i el temps. Versió en català.
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Medi AmbientEsports

TRACTAMENTS D’ENDOTARÀPIA DELS 
PLATANERS
Els primers dies de juliol s'han fet el tractament d’endote-
ràpia als plataners del passeig Vilaret per tractar-los de 
diferents patologies.

Aquest tractament és fa anualment per prevenir les pla-
gues de fongs i del “tigre del plataner” (un insecte que 
ataca als plataners) .

L’endoterapia és un mètode alternatiu de tractament fi-
tosanitari dels arbres que té un baix impacte ambiental i 
que no afecta a la salut de les persones. El sistema con-
sisteix en la injecció en el tronc de substàncies nutritives 
o fitosanitàries, amb aquest mètode s'evita la dispersió de 
substàncies químiques i es millora l'efectivitat del tracta-
ment als arbres.

MULLA'T PER L'ESCLEROSI MÚLTIPLE A LA PIS-
CINA DE CASSÀ
Un any més  la piscina de Cassà participa a la campanya 
de la Fundació Esclerosi Múltiple "Mulla't, enguany és el 
30è aniversari d'aquesta iniciativa solidària.  

L'esclerosi múltiple (EM) és una malaltia neurològica, 
crònica i sense cura. Encara avui es desconeix què la 
causa i afecta principalment les persones joves i especi-
alment les dones. Els fons recaptats en aquesta iniciativa 
es destinen als diferents programes de suport per millo-
rar la qualitat de vida de les persones amb esclerosi múl-
tiple. Aquest any, la Fundació centra els seus esforços en 
l’EM avançada. Tot i els diferents tractaments actuals, en 
molts casos la malaltia continua progressant i deriva a un 
estat d’EM avançada. Això pot afectar de forma significa-
tiva la qualitat de vida.

Aquest mes de juliol s’han repetit les matinals sureres que 
organitza el Consorci de les Gavarres pels caps de setma-
na de juliol.

En aquestes jornades es proposa un viatge, del bosc a 
la taula, per descobrir l’apassionant món del suro: des que 
els peladors pelen l’escorça de l’alzina surera fins al tap, 
un element clau en els millors vins del món.

A més de la visita, s’ofereix un esmorzar temàtic i un 
tast de vins, aquestes visites s’organitzen a Cassà i Pala-
frugell. 

LES NOVES RUTES DE CASSÀ TENEN MÉS DE 
200 VISITES A WIKILOC
El passat mes de maig, l’Ajuntament de Cassà de la Selva 
va posar a punt un compte de Wikiloc que ofereix les dife-
rents rutes al terme municipal de Cassà. Aquesta acció, 
s’emmarca dins el projecte “Rutes de Cassà, Vila surera” 
que inclou la creació del nou portal web www.visitacassa.
cat, l’edició de nou material gràfic (plafons i mapes) i la 
creació de noves rutes i ordenació de les existents.

Des d’aleshores, 260 persones han visualitzat les Rutes 
de Cassà, Vila surera, d’entre les quals destaca l’itinerari 
de l’aigua de Can Vilallonga, amb 152 visites i 12 descàr-
regues.

La majoria d’usuaris són de l’Estat (67%), seguit d’un 
23% de públic d’origen nord-americà. També s’han regis-
trat usuaris de procedència diversa com Itàlia o Rússia.

Gràcies a les funcionalitats per a organitzacions, tots 
els usuaris donats d’alta a la plataforma poden seguir en 

Promoció Econòmica

De l'arbre al tap i del tap a taula

temps real les rutes que formen part del projecte de forma 
gratuïta.

Les rutes es troben amb opció de descàrrega a la pàgi-
na visitacassa.cat on també hi podeu trobar el mapa i les 
explicacions de la ruta.
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Bon estiu!
El temps d'estiu és necessari i ajuda als nens a canviar 
el ritme del curs escolar i ens regala oportunitats per es-
tar en família i amics. És temps de descobrir les nostres 
moti-vacions diàries, de millorar la qualitat de les nostres 
relacions, de gaudir de temps de qualitat a l’aire lliure  -ja 
sigui a la platja o a la muntanya- i deixar que el temps, 
senzillament transcórri sense pressa fent aquelles coses 
que ens agraden.

Ens atrapen les llargues sobretaules durant les nits 
d’estiu, descobrir nous racons du-rant els nostres viatges 
-siguin curts o llargs-. Ens agrada sentir la sal a la pell i 
trobar refugi sota l’ombra d’una figuera. Som a “l’istiu” 
quan sentim els grills “cantar” entre els pins, quan sentim 

mainada jugar vora la piscina, quan ens endormisquem 
mentre llegim aquell llibre que teniem a mitges…

Indubtablement tenim la mirada posada en aquest 
temps de gaudi de les vacances, però seguim treballant 
en el projecte educatiu de l’escola per a que a l’arrencada 
del curs vinent ens puguem retrobar amb una proposta de 
la qual en puguem aprendre i disfrutar.

Per tot això volem aprofitar per agrair a tot el professo-
rat la professionalitat, a les famílies la vostra confiança, i 
per últim destacar, als protagonistes de tots plegat, els 
alum-nes! 

Passeu un molt bon estiu. Ens retrobarem amb més 
força, il·lusió i amb les piles carregades per encetar un 
nou curs plegats!

Marta Carreté / coordinadora de l’Escola d’art Josep Lloveras

Àrea de Joventut

Escola d'Art Josep Lloveras

CASAL JOVE
Aquest mes de 
juliol s’està duent 
a terme el Ca-
sal Jove. Aquest 
és un casal per 
a joves de 12 a 
16 anys, parti-
cipatiu, on els i 
les participants, 
juntament amb 
l’equip de moni-
tors i monitores, 
han decidit les 
activitats que 
estan realitzant 
durant el mes, i 
s’han organitzat 
per tirar enda-
vant diferents 
projectes. 
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Meteorològiques

JUNY 2023

Temperatures:
Mitjana del mes: 22º C  La 

mitjana de juny de Cassà és de 
20,50º ( + 1,5º)

Màxima absoluta: 34,8 ºC 
dia 25 a 2/4 i un minut de les 
quatre de la tarda.

Mínima absoluta: 9,8ºC el dia 
2 a 2/4 de 7 del matí.

Mitjana de les màximes: 
29,29ºC 

Mitjana de les mínimes:  
14,69ºC

Pluges:
Set dies amb quelcom  de 

precipitació: 
Dia   1      11,6 l
Dia   3        0,6 l 
Dia   6        0,8 l
Dia 13      24,7 l
Dia 14        0,3 l
Dia 29        8,0 l
Dia 30        7,3 l
Precipitació total: 54,4 litres (la 

mitjana global de tots els mesos de 
juny és de 43,92 litres)

   
Vents dominants:  Xaloc (ESE) du-

rant 15 dies. Ràfega més forta de 
vent : 29,8 Km/h d’OSO (Garbí) el dia 

9 a 1/4 i 5 i minuts de les 5 de la 
tarda.

(Dates tretes del Meteocat)

MES CALURÓS, AMB PLUJA 
NORMAL
Aquest mes de juny ha estat calorós, 
amb temperatures d’un i mig graus 
per sobre del que és normal tot i que 

en cap moment s’han sobrepassat els 
35.

Pel que fa a la pluja, també ha en-
trat dintre dels paràmetres. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de l'Ajuntament. L'enllaç 
és:  cassa.cat/meteo/.

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

Policia Local
ACCIDENTS MES DE JUNY DE 2023

Accidentes amb danys materials:
Dia 01: Carrer provincial, Vehicles Implicats: Opel 

Astra i Volkswagen Golf
Dia 02: Carrer Vi Novell,  Vehicles Implicats: Opel 

Astra i Mercedes Viano
Dia 10: Carrer Moli, Vehicle Implicat: Iveco Straldis
Dia 10: Carrer Xavier Carbo, Vehicle Implicat: Seat 

Ateca
Dia 15: Carrer Puigcugul, Vehicle Implicat:  Renault 

D
Dia 15: Carrer de la Via, Vehicles Implicats: Peuge-

ot 207 i Seat León
Dia 17: Veïnat de Serinya, Vehicle Implicat: Seat 

Leon
Dia 23: Carrer Cerdanya,  Vehicle Implicat:  Ford 

Fiesta
Dia 28: Carrer Barraquetes,  Vehicle Implicat: Audi 

Q2
 
Accidents amb ferits:
Dia 01: Zona Matamala, Vehicle Implicat: Plaggio 

Typhoon
Dia 23: Veïnat de Mosqueroles,  Vehicle Implicat: 

Bicicleta Cuni
Dia 23: GI-663,  Vehicles Implicats: Kia Storinc i 

Ford Transit

Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local
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Estadístiques / Necrològiques Cassà al dia

Defuncions

JUNY 2023

Pepita Valls Selló
Va morir el 12 de juny de 2023 a l'edat 
de 95 anys. Era soltera. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 14 de juny, 
a la Sala de cerimònies del tanatori de 
Cassà de la Selva.

Maria Dolors
Duch 
Dausà

Va morir el 19 de juny de 2023 a l'edat 
de 65 anys. Era casada amb Joan Car-
les Codolà Vilahur i deixa dos fils, Joan 
Marc i Xantal i dos nets, Mariona i Pol. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 
21 de juny, a l'església parroquial de 
Cassà de la Selva.

Antoni 
Frigola 
Cruañas

Va morir el 21 de juny de 2023 a l'edat 
de 87 anys. Era vidu de Concepció Rie-
ra Valentí i deixa dos fills, Antoni i Rosa 
Maria. La cerimònia exequial es va cele-
brar el 22 de juny, a la Sala de cerimò-
nies del Tanatori de Llagostera.

Àngel Boadella Menció
Va morir el 22 de juny de 2023 a l'edat 
de 81 anys. Era vidu de Teresa Llinàs 
Grau i deixa dues filles, Marta i Sandra. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 
23 de juny, a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Sebas Valldeoriola Sánchez
Va morir el 23 de juny de 2023 a l'edat 
de 52 anys. Era solter i deixa un fill, 
Nelson. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 25 de juny, a la Parròquia de 
Sant Martí de Cassà de la Selva.

Joan Gruart Vilallonga
Va morir el 24 de juny de 2023 a l'edat 
de 91 anys. Era solter. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 26 de juny, 
a la Parròquia de Sant Martí de Cassà 
de la Selva.

En la mort de 
Joan Gruart

Quan la mort se n'emporta un amic, 
un gran dol entra dins el cor per la 
seva pèrdua material tot i que el re-
cord sempre queda en la memòria, 
però, quan aquest amic, a través dels 
anys i d’una relació sincera i perdura-
ble acaba sent com un membre més 
de la família, aquest sentiment de 
pena i de pèrdua no té mesura.

I això eres tu, Joan per tota la fa-
mília Vilahur. Tots et coneixíem, tots 
t’apreciàvem, tots els menuts de casa 
t’havien conegut i han seguit escoltant 
les moltes vegades que parlem de tu i 
de la relació de tants anys que havies 
tingut amb nosaltres.

Diria que vas ser una de les prime-
res persones que vaig conèixer quan 
vaig arribar a Cassà pel meu matri-
moni amb en Jordi i tu venies a casa 
a ajudar a en Jordi a impartir les clas-
ses d’alguns alumnes particulars que 
tenia..

Te’n recordes, Joan? Era aquell 
temps en què teníem les portes ober-
tes i tu entraves sense que et calgués 
ni tocar el timbre.

Quantes vegades, mentre les ca-
mes t’ho varen permetre, passaves 
pel nostre carrer, amb el teu basto-
net, per anar a passejar pels entorns 
de la vila!

Quan fa ja 13 anys començàrem 
les trobades de Vida Creixent, tu fo-
res un dels fidels assistents i sempre 
ens portaves alguna idea nova, algun 
escrit interessant que havies llegit...
Com et vàrem trobar a faltar quan 
hagueres d'ingressar a la Residència. 
Quant de temps vàrem seguir par-
lant-nos per telèfon, enviant-nos what-
sapps fins que ni això fou possible...  

Per això,  quantes gràcies dono a 
Déu de la visita que et vaig poder fer 
el mes de gener passat, de l’abraça-
da en què ens vàrem fondre i de les 
llàgrimes que no poguérem evitar en 
recordar tantes i tantes coses viscu-
des junts.

Ara, Joan, ja t’hauràs trobat amb 
en Jordi i tornareu a fruir d’aquella 
amistat tan sincera que sempre us va 
unir i de la qual jo també guardo tan 
bon record. Ara guardeu-me un lloc 
per quan jo vingui. 

Descansa, per fi, en pau i pensa en 
els que et trobem tant a faltar.

M. Dolors

Luís 
Sáez 
Molina

Va morir el 25 de juny de 2023 a l'edat 
de 63 anys. Era solter. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 26 de juny, 
a la Sala de cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

De pequeño siempre pensaba que 
los héroes de la tele eran fruto de 
la imaginación, pero NO. Todos ellos 
seguro que han estado inspirados en 
alguien real. Si miramos en nuestra 
vida hay muchos héroes que se convi-
erten en personas referentes, perso-
nas modelo. Y nosotros hemos tenido 
la suerte de tener uno: TU TITO LUIS.

Un héroe que nos ha enseñado 
mucho y que nos deja un legado muy 
valioso para la vida.

Una persona intelectual que le en-
cantaba saber, descubrir, visitar, co-
nocer.

Con una capacidad de resolución 
máxima a todo y, en gran parte, graci-
as a que eras tan moderno. Conocías 
todo aquello nuevo que había salido en 
el mercado.

Una persona con un corazón muy 
grande, con esa capacidad que todo 
el mundo te quería y a tu lado se sen-
tía seguro y bien. Una persona real-
mente buena.

¡Y sobre todo! Alguien con un espí-
ritu de superación y valentía inexpli-
cable. Toda tu vida ha sido una lucha 
constante y tú las has ido venciendo 
todas, desde el nacimiento con la po-
lio hasta hoy.

Estos últimos días hasta los médi-
cos se sorprendían de tu gran fuerza.

Siempre tirando para adelante. Co-
giendo la parte buena y aceptando lo 
que venía.

Has conseguido todo lo que te pro-
pusiste: jugar a básquet con silla; 
hacer grandes viajes con el equipo y 
ganar copas; trabajar hasta que el 
corazón dijo que tocaba descansar; 
excursiones; experiencias;…

Las personas que te conocemos 
bien sabemos cómo eras. Eres el palo 
mayor de muchos de nosotros. Ahora 
nos toca seguir adelante con tu ejem-
plo de vida.

No será fácil porque el dolor es muy 
fuerte, pero lo haremos.

¡Gracias por tanto! Descansa junto 
con los abuelos. ¡Te queremos mucho!

Tu familia
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Mentre ens abraçàvem llargament amb l’amic 
Joan Carles Codolà Vilahur, em va dir dues 
coses a cau d’orella, primera cosa: “vaig fer 
el que em vas demanar que fes”, i segona:  
“m’has d’ajudar, et demano que demà parlis 
de la Dolors”.

En Xarli, com sempre, va aprofitar el temps 
i jo mai li puc dir que no  perquè ell no ho diu 
mai. En aquest cas menys en tractar-se de la 
Dolors Duch i Dausà, amb qui des de la infan-
tesa he tingut una relació entranyable.

Tot comença a Amer i acaba al carrer de 
l’Estació, 1. El cassanenc Joaquim Dausà  és 
destinat a Susqueda per exercir de Secretari 
a l’Ajuntament. A Amer, coneix la Dolors Cro-
sas a la fonda on s’hostatja i al cap de poc es 
casen i tenen dues filles, la M. Gràcia Dausà i 
Crosas i la Fina, la germana petita. Quan des-
tinen en Joaquim Dausà als ajuntaments de 
Riudellots, Campllong i Sant Andreu Salou van a viure al 
carrer de l’Estació, 1. Els Dausà Crosas vivien al primer 
pis, a la planta baixa la Maria Pagès, la Maria de París, la 
senyoreta Maria i per als més propers la Mimí. Al segon 
pis, durant un temps, en Parés i la Felícia i més tard en 
Carmelo i l’Ana.

En Quim i la Lola van tenir un tercer fill, aquesta vegada 
un nen, en Josep M. Dausà i Crosas, el germanet de la M. 
Gràcia i la Fina. El nen i, més tard, el tiet. La M. Gràcia es 
va casar amb en Daniel Duch i va tenir cinc fills, la Marisa, 
la Dolors, la Nuri, en Dani i en Joan.

La Maria Gràcia i en Daniel van anar a viure al grup Sant 
Josep on van néixer els seus fills. De tota manera els fills 
feien més estada a ca la iaia Lola que no pas a casa, so-
bretot la Marisa i la Dolors. Com a la majoria de cases, es 
feia vida al carrer. Per tant amb els Miralles, els Gonzàlez, 
els Bataller, que són les cases més properes hi havia molta 
relació. El pati dels Hermanos a més de ser la travessera 
del carrer Ample era el lloc de trobada per jugar.

El número 1 i el 3 del carrer de l’Estació es tocaven, tot-

hom entrava per la porta de casa seva i per 
l’eixida ens ajuntàvem al pati, galliner, hort... 
El meu pare, l’Eloi Madrià Torras, va fer un 
gran parc mòbil, on ens posaven a la Mari-
sa i a mi mateix. Més tard la Dolors també 
va tastar aquesta gàbia que ens limitava la 
mobilitat.

Van ser moltes estones compartides a ca la 
iaia Lola. Amb la Dolors en parlàvem sovint i 
és per aquest motiu que he volgut recular en 
el temps i anar fins a Susqueda i també parlar 
de la gent entranyable que ja no hi són. Les 
nostres arcàdies...

PING-PONG
La Dolors havia practicat esports tot i que 

no va ser mai una gran esportista. Segura-
ment que el que més va practicar va ser -com 
es veu a la foto- el ping-pong (el seu pare en 

Daniel i el seu germà en Joan en van ser bons jugadors).
L’any 1981 es van disputar els Campionats d’Espanya 

de tennis de taula a Girona, just l’any següent de la I Edició 
de les 24 hores. Amb l’equip femení vam quedar campi-
ones provincials i ens vam classificar per als campionats 
d’Espanya. La Dolors Duch, l’Anna Bernà i la Núria Maymí 
formaven l’equip del Foment.

La Dolors era competitiva i li agradava el preparatiu in-
tens. Vam fer un pla d’entrenament com els millors. Du-
rant 15 dies de bon matí sessió de footing, gimnàstica i 
taula. No va servir per a gaire, ja que ens va tocar un equip 
molt potent i aviat vam tornar cap a casa. Sempre més ho 
vam recordar fins i tot no fa gaires dies.

També podríem parlar llargament dels salts amb para-
caigudes que havia fet amb l’Alfons Duch, el seu cosí.

Adéu estimada Dolors, Lola.
Aquest escrit és més o menys el que vaig dir el dia de la 

cerimònia de la Dolors.

Eloi

Records compartits amb la Dolors

No vull perdre massa el temps par-
lant d'aquesta malaltia tant estesa en 
els nostres temps, el càncer. Segura-
ment molts dels aquí presents hem 
tingut o tenim algun familiar o amic 
que l'ha patit.

Dels que ho heu patit de més a 
prop, ben segur que sabeu el gran 
repte que suposa empènyer cada dia 
endavant, amb la càrrega vital de sa-
ber que el rellotge està en marxa, tic 
tac. 

De saber que la teva vida es desfà...
De saber que tot allò que estimes 

es perdrà...
De saber que no podràs continuar 

gaudint de l'afecte dels teus amics i 
familiars...

De saber que tot allò que has anat 
construint s'està esfondrant...

Fa anys mare ja fa que et van di-
agnosticar el càncer i per sort, has 
pogut fer vida normal durant 13 anys. 
Ho has gestionat amb naturalitat, de 

manera extrovertida i hem pogut gau-
dir de tu i del teu amor incondicional 
al 100% .

No es pot negar que durant la teva 
vida has tingut molta corda: 

Que si curs de paracaigudisme, 
que si submarinisme, que si Senegal, 
Zimbvawe, Congo, Sri Lanka  de viat-
ge que si... I desenes de viatges arreu 
del món, que en el fons eren la teva 
passió. Viatjar i sobretot tornar i po-
der-ho explicar als teus.

En resum, has estat una persona 
amb una marxa incansable! 

Per sort t'has guardat una mica 
d'energies i amor per l'arribada dels 
teus els nets.

Malauradament, no veuràs créixer 
en Pol i la Mariona; no els podràs mal-
criar una mica més, com una bona iaia 
ha de fer, no els hi podràs fer els ex-
periments culinaris que tant t'agrada 
fer-nos i que acostumen a quedar-te 
tant be, no els hi podràs explicar els 

teus viatges, ni tampoc els llocs que 
vols visitar, no podràs portar-los a fer 
el vermut, ni a fires, ni podràs jugar 
més amb ells.

Malgrat tot, pots estar tranquil·la 
mare, que nosaltres mentre fullegem 
els àlbums de fotos, els hi explicarem 
com eres. Els hi explicarem com eres 
aventurera i marxosa. Fins i tot l’in-
fantil i tendre quan calia i la vitalitat 
que transmeties... i sobretot l’amor 
incondicional que tenies cap als teus 
dos fills.

Avui ens deixes, amb serenor i 
tranquil·litat, demostrant valentia i 
fortalesa fins a l'últim instant. 

Avui una part de nosaltres se'n va 
amb tu, mare.

T'estimen moltíssim.

Els teus fills, Joan Marc i Xantal
Text llegit en la cerimònia de comi-

at a la Dolors Duch, el dia 21 de juny 
de 2023

Sempre estaràs amb nosaltres
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És molt dur marxar quan encara sona la música!
A la teva vida has tingut sempre la música alegre 

que acomboia la joventut, les trobades amb amics, 
les festes, els viatges, les aventures. Música, sem-
pre música! I ballar i ballar sense parar!

També has gaudit de la música tranquil·la que 
t’ha acompanyat en les hores dolces de descans, 
de no fer res o d’estar amb els fills i amb els nets.

Però els últims mesos s’ha sentit la remor de fons, 
cada cop més forta i més propera, del tren que se 
t’ha anat acostant per endur-te cap al llarg viatge 
sense retorn. Que dur sentir-lo, saber que més aviat 
que tard arribarà a la teva estació i hi hauràs de pujar 
sense remei! No vols marxar, encara sona la música!

Tanmateix, ets valenta i saps que no estàs sola 
a l’andana, t’acompanyen familiars i amics, moltes 
persones properes que et volen dir adéu i a re-
veure! Tard o d’hora tots emprendrem el nostre 
viatge. I et sents segura perquè et saps part del 
grup, et sents encoixinada i reconfortada per la 
teva gent, la teva comunitat, la teva tribu.

Tu i jo una vegada vam tenir la nostra tribu, la 
tribu  Duch-Vilahur, els Vilahur i els Duch, 4 pares 
i 10 fills inseparables. Corrien els anys 60 i amb el 
600 dels meus pares i el dos cavalls dels teus pares, tots 
14 enfilàvem la carretera de Sta Fe del Montseny, anàvem 
d’excursió  a Rupit i Tavertet, visitàvem el zoo de Barcelo-
na o acampàvem a Romanyà, Montnegre, etc. Dormíem 
dins de les tendes canadenques amb els sacs cosits per 
les nostres mares fets d’una manta i un llençol a dins i 
passàvem les nits sobre unes màrfegues que ens picaven 
tota la nit. De dia anàvem a explorar i a buscar petjades 
d’animals salvatges que els nostres pares, en Daniel i en 
Jordi, dibuixaven a terra perquè nosaltres les trobéssim. 

I ens fèiem fotos on sortíem tots 10, a vegades fent un 
grup les nenes i un altre grup els nens, a voltes els Vilahur 
per una banda i els Duch per l’altra, i tot sovint per or-
dre d’edat: Montse, Marisa, Fina, Dolors, Jordi, Xon, Nuri, 
Dani, Sisu i Jan. 

Òlibes, rossinyols i llunes plenes van ser testimonis de 
les nostres aventures. Quants records!

Érem 14. Han anat passant els trens, primer en Daniel, 
després la M. Gràcia, més tard el meu pare Jordi i ara tu. 

Quedem 10 escoltant la música mentre esperem el tren que 
ens dugui a retrobar-nos amb els 4 que ens heu precedit.

Va ser tan divertit i entranyable compartir tants mo-
ments quan érem petits que només et puc dir: a reveure 
Dolors i gràcies pel teu etern somriure!

Xon

EN EL COMIAT DE LA DOLORS
Quan cerquem refugi en els records, a mi m’agrada mirar 
aquells àlbums de fotos tan preuats en el que es barreja-
ven les famílies Codolà-Vilahur, Vilahur-Godoy, Duch-Dausà, 
Dausà-Codolà,i vaig acaronant les esquerdes que s’han 
anat fent en alguna de les fotos perquè l’edat no perdona; 
però, ara, amb el teu comiat, Dolors, l’esquerda s’ha fet 
massa dolorosa perquè has marxat massa aviat.

L’únic consol és pensar que el record mai s’esquerda i 
sempre et quedaràs entre nosaltres.

     M.D.Godoy 

Estadístiques / Necrològiques Cassà al dia

Quan sona la música

A la Dolors Duch i Dausà

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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Seguint el treball sinodal promogut pel papa Francesc, i 
aterrant a la nostra demarcació, la tarda del passat 14 de 
maig es dugué a terme una trobada amb persones de les 
diferents parròquies del nostre arxiprestat. Hi participa-ren 
un total d’unes 65 persones, entre grans, joves i infants. 
Es va fer a Lla-gostera, al Casal Parroquial Llagosterenc.

La trobada girava al voltant d’aquest lema: “Caminem 
junts agraint”. El text de l’Evangeli, la guarició dels deu 
leprosos per part de Jesús (Lluc 17,11-19), serví de fil 
conductor. El treball es va fer per grups d’edat i amb dinà-
miques diferents.

Cal dir que es va aconseguir l’objectiu que es pretenia: 
fer pinya i fer comuni-tat. Tothom estava molt content i 
amb ganes de repetir. 

Els quatre grups d’adults va seguir un qüestionari, on es 
plasmaren aspectes ben enriquidors. Tot seguit una mos-
tra del que es va dir:

1. Amb qui t’identifiques de la paràbola dels deu lepro-
sos? Majoritàriament en identifiquem amb el leprós que 
dona gràcies, tot i que reconeixem que moltes vegades 
ens costa o ens oblidem de donar gràcies.

2. Ens sentim comunitat? Sí, però en general creiem 
que som poc acollidors o oberts als nouvinguts. Som co-
munitat en diferents moments i situacions: a ca-sa, al car-
rer, a la parròquia, etc.

3. Som agraïts en tot el que fem? En quines situacions? 
Amb què? Malaura-dament reconeixem que no sempre 
som capaços d’explicitar o mostrar el nos-tre agraïment, 
tot i que ho hauríem de fer sempre. No sempre ens ado-
nem que quan ens fan un bé, un servei o un favor, ens obli-
dem de donar gràcies. Ens tornem agraïts quan perdem la 
salut, la feina… No sempre sabem o pensem en donar grà-
cies a Déu. Som agraïts en els petits detalls de cada dia.

4. Per què costa tant agrair? Potser perquè no hem 
estat prou ben educats en fer-ho; també perquè ens obli-
dem ràpidament del que hem rebut dels altres, mostrant, 
d’aquesta manera, el nostre individualisme i egoisme. Ens 
falta mol-ta humilitat. Pensem que és una obligació. Falta 
de costum i pèrdua de valors. Coincidim que és un hàbit 
que hem de cultivar molt més.

5. Per què els altres nou no van tornar cap a Jesús a 
agrair? Perquè una ve-gada obtingut el que ens falta o vo-
lem, no ens importa res més. Perquè no-més pensaven en 
la seva salut, o guarició, i un cop obtinguda ja està. Perquè 
eren més esclaus de la Llei que de l’agraïment. No eren 
conscients que és Jesús qui ens facilita les coses.

6. Per què és important caminar junts? Per recolzar-nos 

mútuament. Per no sentir-nos sols. Per tenir més força. 
Perquè és fer església, comunitat. Per compartir amb els 
que podem ajudar: pobres, malalts, marginats, etc.

A tall de flash, unes petjades reflectien el que va anar 
sortint en els diferents grups: “Sense agraïment i acolli-
ment no hi ha comunitat”; “Amb comunitat i Jesús al cos-
tat sempre serem més forts!”; “caminar junts ens dona 
força”; “Cal humilitat i agraïment per caminar junts”; “Ali-
mentem la nostra FE caminant junts”; “Agraint fem comu-
nitat”; “Construïm la comunitat caminant junts, mal-grat 
les diferències, i essent agraïts”.

Transcric la pregària inicial de la trobada, “LA COMUNI-
TAT” (de Patxi Loidi), que ens ajudà a situar-nos a tots els 
participants:

Una comunitat val si és de Jesús.
Si parla de Jesús i no de les reunions que fa o deixa de 

fer.
Si anuncia Jesús i no s’anuncia a ella mateixa.
Si es gloria de Jesús i no dels seus mèrits.
Si s’aplega al voltant de Jesús i no al voltant dels seus 

problemes.
Una comunitat no val res si no és de Jesús.
Quan ha de fer propaganda dels mèrits propis... quan ha 

de donar a conèixer què fa o no fa... quan ha de passar 
llista dels membres que valen... quan viu de cara endins... 
quan confia en les pròpies forces... Una comunitat no val 
res.

Una comunitat no s’ensorra perquè la gent valgui poc, 
sinó perquè la gent no té fe.

No s’afebleix perquè sigui de pecadors, sinó per l’absèn-
cia de Jesús.

No es trenca perquè hi ha tensions, sinó perquè s’oblida 
de Jesús.

No es queda petita per falta de valors, sinó perquè no fa 
lloc a Jesús.

No s’ofega per falta d’aire fresc, sinó perquè asfixia Je-
sús.

Una comunitat només es perd quan ha perdut Jesús.
Una comunitat és forta si Jesús hi és fort.
Una comunitat pesa si Jesús hi pesa.
Una comunitat resta unida si Jesús hi és al mig.
Una comunitat creix si Jesús hi creix.
Una comunitat viu si viu de Jesús.
Una comunitat venç i convenç si és la comunitat de Je-

sús.
 

Enric Plantés i Badosa

Trobada Arxipestral de la Selva

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

Entitats Parròquia de Cassà
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Amics de la Sardana Entitats

El 18 de juny vam tenir doble cita, Mans Amigues va fer 
una exhibició a l'aplec d'Anglès, on amb l'admiració de tot 
el públic, van ballar una sardana de lluïment i una de punts 
lliures. Al mateix temps, la colla Amics Dansaires es va des-
plaçar a Malgrat per envoltar l'altar de l'església i actuar 
davant un públic molt entregat. Contents de poder celebrar 
el dia Universal de la Sardana amb aquesta doble actuació.

Després d'una aturada per celebrar Sant Joan, les tres 
colles s'han tornat a posar les piles, assajant els dissabtes 
a la tarda per encarar els concursos de l'estiu.

La primera parada d'aquest estiu ha estat el concurs de 
Vic, celebrat el dia 8 de juliol a la plaça Major. Hi van ballar 
les colles Mans Amigues i Amics Dansaires i va ser l'últim 
concurs de la primera fase del campionat de Catalunya. Les 
dues colles van fer grans ballades i es classifiquen en ter-
cera posició la colla Mans Amigues i en cinquena la colla 
Amics Dansaires. A partir del setembre encaren la segona 
part del campionat, mentre que a l'estiu els espera la Copa 
Catalunya i dos concursos vàlids pel campionat comarcal 
de Girona.

Aquest estiu també ens podeu trobar col·laborant al cur-
set de sardanes que organitza l'ajuntament de Riudarenes 
durant 5 dimarts de les 8 a les 9 del vespre a la plaça Pau 
Casals. L'Alba Mitjavila n'és la monitora i després del bon 
funcionament i gran participació dels primers dies, es plan-
tegen l'any vinent allargar el curset.

Les colles commemoren el 
Dia Universal de la Sardana

Properes activitats de les colles: 5 d’agost, actuació a Mal-
grat; 19 d’agost, concurs comarcal a Roses; 25 d’agost, 
actuació a Tordera; 26 d’agost, concurs d’Olot

Sentint-la, la sang, al punt saltirona
dansant-la, de joia, ens omplena el pit,
i et sents optimista formant la rodona
que dóna fermesa al nostre esperit.

        
Poesia La nostra Sardana, de Lluís Roura

A les fotos superiors, Mans amigues, a Anglès, i Amics dansaires, a Malgrat; 
sobre aquestes línies, ballant al concurs de Vic.
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ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORAL

A. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 
Correduria d'assegurances

Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)
Tel. 972 46 07 26 / WhatsApp: 640380539 Mail: immaserra@cassa.com

A principis del mes de juliol es va fer 
públic que la Generalitat i el Gobier-
no de Pedro Sánchez es van posar 
d’acord per construir el tram de la 
carretera B-40 entre Terrassa i Sa-
badell i per transferir a la Generalitat 
914 milions d'euros per gastar en al-
tres infraestructures i que són part 
del deute pendent (diguem-ho així) de 
l’estat en infraestructures a Catalu-
nya. Aquest acord es quedarà en res, 
perquè per ser vinculant (i encara!, 
atesos els nombrosíssims incompli-
ments per part de l’estat espanyol de 
tota classe de compromisos) s’hauria 
de signar abans del 23 de juliol, dia de 
les eleccions, un conveni entre el Mi-
nisterio de Transportes i la Conselle-
ria de Territori. Avui que escric aquest 
text (7 de juliol) tot just s’acaba de 
signar un acord de protocols, que és 
només un acord polític de bona volun-
tat que retrata intencions però que no 
compromet a res.

Des de sempre, el quart cinturó ha 
desfermat una fortíssima oposició al 
territori, cosa que ha portat a una 
marxa enrere en el projecte original i 
a una fragmentació d’aquest projecte 
en una sèrie de trams diferenciats i 
als quals s’han donat noms diferents, 
cosa que introdueix, a l’hora de par-
lar-ne, una sèrie d'ambigüitats que 
poden arribar a confondre.

ACLARIR NOMENCLATURA: B-40, 
QUART CINTURÓ I RONDA NORD
El «Quart Cinturó» o «B-40» és una 
obra projectada l’any 1966 en el «Pla 
director de l’àrea metropolitana de 
Barcelona» i pensada com una autovia 
que unís el Baix Llobregat amb el Ma-
resme passant pel Vallès Occidental i 
el Vallès Oriental, és a dir com una al-

ternativa a l'autopista AP-7. Havia de 
començar a Abrera (Baix Llobregat) i 
acabar a Mataró (Maresme) passant 
per Olesa de Montserrat (Baix Llobre-
gat), Viladecavalls, Terrassa i Sabadell 
(Vallès Occidental) i Granollers (Vallès 
Oriental).

La fortíssima oposició de la gent del 
territori va ser i és encara motivada 
per l’immens impacte ambiental que 
produiria la carretera i per la por de la 
construcció de noves urbanitzacions. 
Tot plegat afectaria extenses superfí-
cies agrícoles i forestals que encara 
queden en aquestes parts del Vallès 
Occidental i del Vallès Oriental i que 
la gent no vol deixar que es perdin. 
És per això que la unió entre Saba-
dell i Granollers fa molts anys que es 
va descartar i que, per tant, el ter-
me «Quart Cinturó» és obsolet. Però 
es manté la denominació de «B-40» 
per parlar dels diferents trams que 
hi ha fins a Sabadell de l’antic Quart 
Cinturó, alguns ja executats, d’altres 
en obres i d’altres que encara no es-

tan ben delimitats perquè encara no 
tenen feta la redacció del projecte. En 
aquests moments (veure el mapa) hi 
ha construïts el tram d’Abrera a Ole-
sa de Montserrat i el tram de Vilade-
cavalls a Terrassa (7 Km en total), i 
està en construcció des del 2007 el 
tram entre Olesa de Montserrat i Vi-
ladecavalls, de manera que la B-40, 
de moment, mor a Terrassa, a prop 
de la carretera de Matadepera. Com 
que es preveu acabar les obres entre 
Olesa de Montserrat i Viladecavalls a 
finals del 2023, la B-40 ja serà con-
tínua des d’Abrera fins a Terrassa a 
finals d’aquest mateix any, però con-
tinuarà morint a Terrassa perquè en-
cara queda per resoldre la unió entre 
Terrassa i Sabadell, que s’ha vingut a 
denominar «Ronda Nord». La Ronda 
Nord no té encara redactat el projec-
te, però sembla que hauria de tenir 
un traçat no gaire diferent de la car-
retera actual que connecta Sabadell 
amb Matadepera i sembla que hauria 
d’incloure la resolució d’una mena de 

La B-40, el preu de vendre’t 
l’ànima

Esquema del projecte del Quart Cinturó. En línia groga contínua els trams ja construïts i en servei, i 
en groc discontinu el tram en obres entre Olesa i Viladecavalls que entrarà en funcionament a finals 
d’aquest any 2023. S’hi veu el tram d’enllaç entre Mataró i Granollers (anomenat C-60), el buit entre 
Terrassa i Sabadell que s’ha acordat de revisar i el buit entre Granollers i Sabadell que és millor que no 
s’arribi a construir mai per l’enorme impacte ambiental que produiria. Font: CCMA
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«coll d’ampolla» en el trànsit que va de 
Castellar del Vallès cap a l’autopista 
AP-7 o cap a Barcelona.

Per acabar la clarificació de nomen-
clatura, val a dir que també forma 
part d’aquest «Quart Cinturó original» 
l’autovia entre Mataró i Granollers 
(anomenada C-60) construïda per la 
Generalitat l’any 1995.

ELS INCONVENIENTS I 
LES MALFIANCES
Vist així, sense context general i expli-
cant només els problemes del trànsit, 
sembla que hi hauria d’haver un re-
coneixement lògic de la qüestió i, per 
tant, un acord fàcil per a la resolució 
del problema: construïm el que calgui, 
i ja està. Però posem-hi context: som 
a l’any 2023, hi ha un problema glo-
bal al món derivat de la contaminació 
atmosfèrica i de l'escalfament global 
(o canvi climàtic) que originem els hu-
mans amb les nostres activitats (en-
tre elles la mobilitat amb vehicles que 
utilitzen combustibles fòssils), i sabem 
que obligatòriament hem de reduir el 
trànsit de moltes menes de vehicles, 
entre ells els cotxes i els camions per 
tal que el problema del canvi climàtic 
no es faci encara més gran i més in-
controlable. I sabem que el transport 
públic eficient i no contaminant (com 
els autobusos elèctrics i el tren) con-
tribueix a pal·liar el problema si està 
ben atès i és ben organitzat...per tant, 
la solució no és ampliar i construir 
carreteres, sinó ampliar i millorar el 
transport públic. A més d’un canvi 
d’organització general de les feines i 
del model general de vida que permeti 
la conservació del territori i s’adapti 
a un altre tipus de mobilitat que sigui 

compatible tant amb la nostra econo-
mia com amb la nostra salut i amb el 
revifament de la natura.

En canvi, de tot això els polítics no 
en diuen res, i insisteixen amb els 
seus fets a donar per bo encara avui 
el model de creixement que es pensa-
va possible el 1966. Un model que, 
vist amb els ulls actuals, és antiquat, 
desfasat i totalment contrari al sentit 
comú i també a les directives europe-
es. És evident que sempre hi ha arran-
jaments puntuals que es poden fer en 
les carreteres, i la Ronda Nord (com 
diu Isidre Soler, portaveu de la Cam-
panya Contra el Quart Cinturó) hauria 
de ser la connexió entre la carretera 
de Matadepera i la carretera de Cas-
tellar del Vallès, que és un tram d’1,5 

Km; però, en canvi, aprofitant-se de 
la confusió, tant Salvador Illa i el PSC-
PSOE en les seves manifestacions de 
principis de juliol com Junts per Ca-
talunya amb el seu silenci còmplice, 
anomenen Ronda Nord a l’impopular 
quart cinturó, i la seva voluntat és 
continuar la carretera fins a Grano-
llers. És a dir, parlen d’una cosa quan 
en defensen una altra, i això la gent 
del territori ho sap i fa que es ressus-
citin les malfiances.

VENDRE’S L’ÀNIMA PER CONTI-
NUAR GOVERNANT
Tot arrenca a principis d’any amb les 
negociacions per aprovar els pressu-
postos de la Generalitat. ERC es troba 
en minoria al Parlament i amb Junts 

Cartell de la B-40 a Terrassa. Font: ACN/SER. A la dreta, el col·lectiu 
«Campanya Contra el Quart Cinturó» va convocar una manifestació a 

Sabadell just després d’aprovar-se els pressupostos de la Generalitat de Ca-
talunya, el febrer del 2023. A dalt,cartell de la manifestació; a sota, imatge 

de la manifestació. Font: CCQC-Lluís Brunet.
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fora del Govern de la Generalitat. El PSC-PSOE fa suar tin-
ta als negociadors d’ERC el seu suport (després que ERC 
hagués aprovat amb molta facilitat els pressupostos de 
l’estat), i acaben tots plegats acceptant que revisaran 3 
projectes «estrella», 3 projectes emblemàtics del model de 
desenvolupament antiquat, desfasat i totalment contrari al 
sentit comú i a les directives europees de què parlàvem 
abans: Aeroport de Barcelona, Hard-Rock i B-40. 

Perquè ERC pogués continuar governant la Generali-
tat, el PSC-PSOE va obligar-lo a no desar definitivament 
aquests projectes, sinó a continuar tenint-los presents i a 
desenvolupar-los encara que sigui només a títol de «volun-
tat», sense posar-hi un «gran compromís». Mentrestant, 
mentre discuteixen i es barallen els uns amb els altres pels 
diaris sobre matisos de la seva irresponsabilitat, no ate-
nen els vertaders reptes de futur: dissenyar estratègies 
i accions per impulsar als pobles i a les ciutats una mobi-
litat sostenible, trobar solucions per afavorir el transport 
públic (per ex. allargar les línies de tren o fer-ne de noves 
entre ciutats i pobles importants de la geografia catalana, 
millorar de veritat i definitivament l’escàndol que significa 

el mal funcionament continuat del tren a les rodalies de 
Barcelona o acabar d’una vegada el corredor mediterrani 
de tren per fer que les mercaderies passin per ferrocarril 
i s’alliberi així una gran part de l’autopista AP-7) i treballar 
per impulsar una producció industrial més acoblada a la 
vida i les necessitats de la gent i del medi. 

La contrapartida que ha obtingut la Generalitat és el 
compromís de l’estat (ja es veurà) d’invertir, a més del cost 
de les suposades obres de la B-40, 914 milions d’€ en 
altres infraestructures (perquè, en principi, l’estat tenia la 
barra de dir que volia pagar les suposades obres amb els 
diners de la disposició transitòria de l’estatut que no ha 
pagat mai...i...des de quant el deutor diu a qui li deu diners 
en què se’ls ha de gastar quan els cobri?). Si tenim en 
compte que a finals del juny passat la Cambra de Comerç 
de Barcelona ha xifrat en 50.914 milions d’€ el dèficit 
d'inversió en infraestructures per part de l’estat i que, per 
compensar una mica aquest dèficit, l’estat hauria d’invertir 
2.800 milions d’€ cada any fins el 2030, comprendrem 
que aquests 914 milions li surten molt barats a l’estat. I si, 
a Madrid, tots els diputats catalans treballessin de veritat 
per alliberar-nos del jou espanyol i aconseguir la indepen-
dència, resulta que, una vegada independents, podríem 
comptar amb 16.000 milions 
d’€ addicionals cada any (pel 
cap baix, que són el valor de 
l’espoli anual a tots els cata-
lans) per destinar-los a arreglar 
tot allò  que necessitem. És 
clar que, també, després de te-
nir aquests diners, hauríem de 
tenir la lucidesa d'invertir-los en 
projectes avançats i adequats 
al sentit comú, que la lucidesa 
no s’adquireix de manera auto-
màtica amb els diners.

Xavier Viñas i Teixidor 
 xvinas@xtec.cat

Imatge d’un tren de rodalies. Els trens són un dels millors elements 
per compaginar la mobilitat i la lluita contra el Canvi Climàtic, i és 

indecent permetre’n l’estat de degradació i mal funcionament actual. 
A la dreta, pobles i ciutats necessiten canvis importants per adaptar la 
circulació i fer-la més sostenible, traient carrils de circulació als cotxes 

per promoure la mobilitat amb bicicleta. Heus aquí dues imatges de 
canvis possibles: a dalt, adaptar a la calçada carrils de circulació per 

a bicicletes en tots els sentits; a sota, treure un carril de circulació als 
cotxes per posar 2 carrils de circulació amb bicicleta. Font: Vilaweb

Amb la col·laboració de:Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Al mes de juny hi ha dos activitats que 
cal destacar entre les que s'han dut 
a tereme a la residència Sant Josep:

• la commemoració del Dia Mundial 
de sensibilització sobre el maltracta-
ment a la gent gran, el dia 15. 

• La revetlla de Sant Joan, el 23. 
La commemoració del Dia Mundial 

de sensibilització sobre el maltrac-
tament i abús a les persones grans 
es va desenvolupar en un ambient de 
tranquil·litat amb l’objectiu de promou-

re la reflexió i la presa de consciència 
sobre els maltractament que encara 
pateixen moltes persones grans.  I ho 
vam fer amb la lectura de dos poe-
mes preciosos dedicats a persones 
grans,  “Les mans del meu pare”, de 
Paquita Rams i “El plat de fusta” de Te-
odor Baró; l’anotació de desitjos vers 
les persones grans i la plantada d’una 
campaneta xinesa com a símbol que 
des de la residència geriàtrica Sant 
Josep  “ens plantem vers el maltrac-

tament i l’abús a la gent gran.”
I una setmana més tard, la revetlla 

de Sant Joan ens va portar petards, 
música i activitats més sorolloses. 
Dies abans, vam preparar elements 
decoratius per les diferents estances 
i el mateix dia 23, vam aprofitar per 
fer un bon berenar amb coca de Sant 
Joan, mentre els més atrevits, ence-
nien alguna bengala, tot observant el 
llançament d’algunes fonts de colors.

Sensibilització i celebració
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Vam iniciar el mes de juny celebrant la 
festa major. Les nenes i els nens d’edu-
cació infantil vam ser convidats a visitar 
els gegants i capgrossos de Cassà a la 
Sala Galà: els dos egipcis, l’aglà, dos 
taps, els músics, el Martí i la Tecla. 

Per donar el tret de sortida a la Fes-
ta Major, els alumnes de P3, P4 i P5 
vam anar a les fires. Vam pujar als to-
ros com si fóssim uns veritables indis. 
Va ser molt divertit i vam aprofitar per 
esmorzar allà. 

Com ja va essent costum a l’escola, 
hem pogut gaudir d’una bona remulla-
da a la piscina. El dilluns 19 els i les 
alumnes de primària ens vam posar el 
banyador i carregats amb la tovallola i 
les xancletes vam anar a fer una bona 
remullada a la piscina de Cassà.  Allà 
vam poder jugar durant una bona es-
tona, però sobretot refrescar-nos una 
mica. 

El conjunt de tot l’alumnat de l’escola 
vam poder menjar un gelat per refres-
car-nos en aquests dies de tanta calor. 

Aquest curs a través de les tutori-
es amb l’ajut del programa de Dipsalut 
“Sigues tu”, els contes de la biblioteca, 
els tallers d’art plàstica “Som colors” i 
amb la preparació de les cançons per 
aquest Festival de final de curs: Emoci-
ona’t, hem donat color, paraules i veu 

a diferents sentiments i emocions: la 
tristesa i l’enyorança, la ràbia, el fàstic, 
la gelosia, la por i la valentia, la ver-
gonya i el desconcert, la sorpresa i la 
curiositat, l’amor i l’alegria…

Agraïm la col·laboració dels músics 
que van ajudar a acomplir unes actu-
acions amb música en directe amb 
pares i alumnes de l’escola. També 
agrair a tota la comunitat educativa la 
preparació d’aquesta festa de cloenda 
del curs 2022-23.

El programa va ser el següent:
P3: Cançó de la sorpresa; 5è: Dei-

xa (Oques Grasses); 1r: Quina ràbia! 
(Adapt. Killing in the name)

P4: Contents (Ambauka)
4t: T’he trobat a faltar (Buhos)
P5:T’estimo molt (Lax’n’ Busto)
3r: Llença’t (Lax’n’ Busto)
2n:Uh! Oh! No tinc por (Club súper 3) 
6è: Vaig aprendre (El petit príncep)
Amb la col·laboració de la Puig d’Ar-

ques Band:Jaume Aguadé (baix, gui-
tarra, bateria), Aram Ayala (saxo). 
Jana Boadas (violoncel), Martí Carbó 
(guitarra),Arnau Mas (bateria), Marc 
Mas (piano) i Alfred Moreno (guitarra i 
baix). Volem agrair de manera especial 
la col·laboració d’en Marc Mas al piano, 
substituint a l’Àlex, que no va poder as-
sistir al festival.

DES DE L'AFA: FESTA FINAL DE 
CURS I VACANCES D’ESTIU!
El passat 22 de juny vàrem concloure 
l’últim dia de classe amb el sopar i fes-
ta de final de curs!

Abans de les actuacions dels alum-
nes, les representants de l’AFA varen 
fer entrega dels premis del concurs de 
la portada de la nova agenda 2023-
2024. Felicitats a les guanyadores Cè-
lia Vallès, Agnès Torrentó i Lia Yebra 
que es varen endur un lot de material 
escolar cadascuna!

Després de les interpretacions dels 
estudiants, les famílies vàrem poder 
seure a sopar i passar-ho bé amb al-
tres famílies de l’escola. 

L’AFA es va encarregar de tenir 
a punt el menú, les postres i la fes-
ta amenitzada per DJ Degree que va 
complir les peticions musicals dels 
nens i nenes. 

També vàrem tenir temps d’acomia-
dar el nostre cuiner Èric, que ens ha 
estat acompanyant els últims cursos a 
l’hora de dinar. Li desitgem molta sort 
en el nou projecte laboral! 

Ens tornarem a veure al setembre, 
molt bones vacances!

Gran festa de final de curs
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EDUCACIÓ INFANTIL: FESTA DE GRADU-
ACIÓ I5 I PISCOLABIS AL JARDINET
El dia 16 de juny els nens i nenes d’i5 vam 
fer la festa de graduació al teatre. Van assis-
tir pares, mares, avis, àvies i altres familiars. 
Tots plegats vam gaudir d’aquesta meravellosa 
celebració per acomiadar-nos d’aquesta etapa 
tan especial i començar una nova aventura a 
primària. Cada nen i nena d’i5 va rebre, de la 
seva tutora, un birret i una orla de la classe 
com a record. Una vegada acabada la festa de 
graduació, els mateixos alumnes van convidar 
als altres nens i nenes d’educació infantil a un 
piscolabis al jardinet de l’escola. Va ser molt 
divertit i emocionant!

CICLE INICIAL: 
COMIAT DE SEGON
L’últim dia de curs l’alumnat de ci-
cle inicial vam celebrar el comiat 
de 2n, on el nens i nenes de se-
gon curs van cantar a ritme de la 
masovera va al mercat els rodolins 
personalitzats pels nens de primer 
curs, que havien preparat prèvia-
ment. Els nens i nenes de 1r tam-
bé els hi van regalar un detallet 
que va consistir en una fotografia 
amb un marc molt ben elaborat.

Us desitgem una bona entrada a 
cicle mitjà.
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CICLE MITJÀ: FESTA DE GRADUACIÓ DEL 
PASSAPORT EDUNAUTA
Els alumnes de Cicle Mitjà vam anar a celebrar la festa del Pas-
saport Edunauta que hem estat realitzant al llarg del curs. Es 
tracta d’un passaport divertit i personalitzat on l’infant registra 
tot el que aprèn explorant i gaudint de les activitats educatives 
que ofereix el seu entorn. Es tracta de connectar, reconèixer i 
fer visibles els aprenentatges que els infants fan més enllà de 
l’escola. D’aquesta manera, tots els nens i nenes que han par-
ticipat d’alguna activitat reben un segell en el seu passaport. A 
la festa es va fer entrega dels diplomes i vam poder gaudir d’un 
concert de música a càrrec del grup Orelles de xocolata. Ens ho 
vam passar d’allò més bé!

CICLE SUPERIOR: COMIAT DE SISÈ
El dijous 22 de juny els alumnes de sisè van fer el comiat 
de l’escola ja que l’any vinent se’n van a l’institut. Van fer 
un ball amb coreografia amb la cançó “Súbeme la radio” 
que havien escollit la comissió d’alumnes organitzadora. 
Aquest ball va portar molta feina prèvia i van estar assajant 
a les hores del pati. Abans del ball van cantar la tonada de 

Cassà, corrandes i jotes a tots els i les mestres que havien 
tingut aquests alumnes des de P3 a 6è. Després de que 
els alumnes glosessin, la mestra Mònica Casas va llegir 
un escrit molt emotiu fet per la Naia Trias Carbó, alumna 
de 6è. Va ser un gran comiat i va agradar molt a tothom. 

Finalment, tota l’escola va cantar i ballar l’hora dels 
adeus. Va ser molt emotiu.
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Els infants, les famílies i tot l’equip educatiu, el dijous 29 de 
juny a la tarda, vam poder celebrar la festa de fi de curs. 

L’AFA va preparar un gran berenar amb coques, entre-
pans, fruita, aigua... El grup d’animació “El petit trobador”  
ens va fer ballar i cantar una bona estona. Com a tanca-
ment de la festa,  les educadores d’I2 van donar les orles 
de finalització d’etapa als seus nens i nenes. Plegats, vam 
passar una bona estona de converses, rialles i moltes emo-
cions.

El divendres, 30 de juny van finalitzar el curs els infants 
d’I2. Tot i que, alguns d’ells encara s’han quedat a la Llar 
fent casalet fins al 14 de juliol, darrer dia d’escola també 
pels infants I0 i I1. 

Aprofitem famílies per donar-vos les gràcies per tots els 
moments compartits, gràcies per deixar-nos formar part del 
vostre dia a dia, gràcies per haver-nos confiat els vostres 
petits/grans tresors: els vostres fills/es i poder gaudir de 
cada una de les seves descobertes, de cada aprenentatge, 
de cada vivència... Tenim ”la millor feina del món”!  

Famílies d’I2 us trobarem molt a faltar i ja sabeu que 
sempre sereu benvingudes a la nostra/vostra Llar.

Famílies d’I1 i I0, tot l’equip educatiu està feliç perquè no 

us hem de dir adeu, és un fins aviat, ens tornarem a veure 
al setembre!

Després de moments bonics queden records inoblida-
bles. BON ESTIU  =)

Festa de final de curs a la llar
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El divendres 16 de juny l’escola es va omplir de gom a gom 
amb totes les famílies i tots els nostres nens i nenes per 
gaudir d’una festa de final de curs immillorable. Gràcies a 
tots per la vostra assistència!

SOPAR COMIAT DE 6È 
El dimecres 21 de juny es va fer el sopar de comiat dels 
alumnes de 6è al pati de l’escola. Després de compartir 
una estona a la taula, vam poder gaudir d'un vídeo on apa-
reixien fotografies dels alumnes de quan eren ben petits i 
també ben actuals. Seguidament, algun  mestre i alumne 
de l’Aldric van dedicar unes paraules.            

Per acabar la festa, música i ball per a tothom!

FESTA FI DE CURS 
El dijous 22 de juny, el pati de l’escola es va omplir de nens i 
nenes gaudint d’una gran varietat de jocs per acomiadar el 
curs. Els alumnes d'infantil vam fer jocs de final de curs al 

pati, vam crear jocs de cucanya (bombolles, circuit, punte-
ria, …) i de manera lliure els nens i nenes podien rotar per 
tots i cada un d’ells. Va ser un matí molt divertit. 

Seguidament, es va fer el comiat dels alumnes de 6è que 
aniran cap a l’Institut  i el dels alumnes de I5 que deixen 
l’etapa d’Infantil i començaran la de Primària.

De tots aquests actes, us n'oferim diferents fotos en 
aquesta pàgina.

Tanquem el curs amb festival, 
sopar i festes de comiat
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COLÒNIES DE 6È 
Els nens i nenes de 6è, els dies 7, 8 i 9 de juny van passar 
uns dies fantàstics de colònies a “Cala Canyelles”, Lloret 
de Mar. Van poder fer una gran varietat d’activitats aquàti-
ques. Sens dubte, una gran experiència per acomiadar la 
seva etapa a l’escola Aldric.

ENS VISITA L'ALCALDE 
Aquest tercer trimestre els alumnes de Cicle Inicial han 
portat a terme el projecte de medi: “Com millorar les 
deixalles de Cassà de la Selva?”, a través del qual han 
après moltes coses sobre el reciclatge i petites accions 

per millorar el nostre poble i l'entorn. 
Els infants de 1r van escriure una carta a l’alcalde amb 

algunes propostes per millorar Cassà. L’alcalde va venir 
presencialment a escoltar les propostes i tot el que hi te-
nen a dir els nens i nenes que son el nostre futur.

GRADUACIÓ EDUNAUTA A CICLE MITJÀ
El dilluns 12 de juny, els alumnes de Cicle Mitjà vam anar al 
Pavelló Polivalent de Cassà juntament amb els companys 
del Puig d’Arques i La Salle per a participar a la cloenda del 

Projecte del Passaport Edunauta d’aquest curs. 
Llavors vam cantar i ballar amb la música de “Orelles de 

xocolata”. 
Fou fantàstic!
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PISCINA D'ALUMNES DE4T, 5È I 6È 
El dimecres 21 de juny, els alumnes de 4t, 5è i 6è vam 
anar a la piscina. Tot i fer un dia una mica ennuvolat, ens 
ho vam passar d’allò més bé!

TALLER SOBRE SEXUALITAT A 1R
Vam realitzar un taller de sexualitat amb el qual, a través 
de contes infantils, es va treballar l’estima, el coneixement 
i la cura i respecte pel propi cos. Va ser molt enriquidor!

A PRIMER VISITEM EL TALLER DE L'ARTISTA LÍDIA 
MASLLORENS 
El dimecres 7 de juny, els nens i nenes de 1r vam anar a veu-
re el taller de la Lídia Masllorens, una gran artista que hem 
treballat aquest trimestre. Vam conèixer més la seva tècnica, 
vam veure algunes obres i vam pintar amb escombres! Ens 
va encantar!
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Curs de retorn a la normalitat
Aquest passat curs 22-23 ha sigut 
especial per a les escoles del país, 
i també, evidentment, per La Salle 
Cassà, ja que ha sigut el primer curs 
en el que hem recuperat la normali-
tat total, després del trasbals de la 

COVID al curs 19-20. Un curs en el 
que hem pogut tornar a veure’ns les 
cares i gaudir de les activitats clàssi-
ques de l’escola, com la Castanyada, 
Els Pastorets, la Diada multilingüe o 
la Diada de l’Esport, entre molts d’al-

tres. Un curs marcat per reptes im-
portants, com la implantació del Nou 
Context d’Aprenentatge a Cicle Supe-
rior de Primària, o la modificació del 
calendari escolar, que es va haver de 
gestionar a principi de curs. Tot i això, 
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els reptes i el canvi forma part del dia 
a dia d’una escola com La Salle, que 
està compromesa amb la millora i la 
innovació constants, així com amb el 
creixement personal i intel·lectual del 
nostre alumnat. 

Aquest curs vinent s’afronta també 
amb nous reptes i canvis. Els més des-
tacats son, sens dub-te el canvi de di-

recció a l’escola, ja que deixa el càrrec 
l’antic director, en Dante de Zabaleta 
i pren possessió la nova directora, la 
Sílvia Martí, anterior Cap d’Estudis a 
Secundària. A més, es viuran d’altres 
transformacions com l’aplicació del 
Nou Context d’Aprenentatge a 1r i 2n 
de l’ESO. En qualsevol cas, una sèrie 
de reptes que encarem amb la il·lusió 

i l’objectiu princi-pal d’ajudar a créixer i 
madurar els nens i nenes, aportant-los 
coneixement però també valors i prin-
cipis que els ajudaran a guiar-se en 
la vida. Us deixem un recull fotogràfic 
dels moments més destacats d’aquest 
curs passat, amb l’esperança que 
aquest proper curs 23-24 sigui profi-
tós i fructífer per a tothom. 
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Durant tota la nostra vida hi ha mo-
ments que suposen fites que mai no 
oblidarem, l’arribada a l’adolescència, 
la joventut, la maduresa... La propera 
fita per a mi és la jubilació.

És gairebé impossible, quan s’hi 
arriba, no fer una revisió de la vida 
professional. Una vida llarga que vaig 
començar a l’Argentina, però que ja 
fa molts anys es va traslladar a Cata-
lunya. Com qualsevol en la meva situ-
ació he hagut de lluitar per obrir-me 
pas i tenir no només una feina, sinó 
tenir-ne una que m’omplis totalment.

Sempre he estat vinculat a l’educa-
ció i a l’esport i des de fa més de 14 
anys en tasques de direcció. Això m’ha 
permès conèixer molta gent. Persones 
amb les que he treballat colze a col-
ze per fer que l’escola fos el millor lloc 
per als infant i joves. Famílies, de tota 
mena, algunes amb problemes, preo-
cupades pels seus fills, amb dificultats 
econòmiques i d’altres disposades a 
compartir el seu temps amb l’escola 
i el seu equip humà. També he pogut 
conèixer allò que es diu la societat civil 
de l’entorn de l’escola: alcaldes, regi-
dors, AMPA’s, Patronat, Departament 
d’Educació, directors/es de les esco-
les de Cassà de la Selva ...

De tothom m’emporto bones esto-

nes, problemes compartits i la satis-
facció d’haver contribuït a millorar la 
seva vida. No puc obviar que he hagut 
d’enfrontar-me a problemes i malde-
caps que, de vegades, m’han fet voler 
enviar-ho tot a dida, però llavors algu-
na cosa m’ha fet veure que malgrat 
tot, valia la pena seguir.

Bé, s’acaba. Ara podré dedicar-me 
a aquelles coses que fa temps que no 
puc fer sense pensar que a l’escola 
passa allò o que demà hi ha aquella 
reunió...

Us vull agrair a tots i totes el temps 
compartit, les bones estones i el fet 
d’haver estat en la meva vida. 

Un agraïment molt especial a la Ins-
titució La Salle per la confiança en ocu-
par el càrrec de Director. Càrrec que 
m’ha permès créixer a nivell personal i 
créixer en companyia de totes les per-
sones que m’han acompanyat fins ara. 

També un agraïment molt especial a 
l’Equip Directiu, que en la gestió de les 
dificultats hem creat un vincle de gran 
respecte i sobre tot d’afecte.

Us desitjo que, el que a partir d’ara 
us succeeixi, us faci feliços.

Fins aviat

Dante Alberto De Zabaleta /  Dir. La 
Salle Cassà de la Selva

Col·legi La Salle Cassà Entitats

Comiat del director
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Ara que ja s’ha acabat el curs 2022-
2023, volem dedicar aquesta darrera 
crònica a explicar les activitats i sor-
tides de final de curs que han realit-
zat els alumnes de l’Institut de Cassà 
i també a les festes de graduació de 
l’alumnat que canvia d’etapa: 4t d’ESO 

i 2n de batxillerat.
Comencem per les sortides i activi-

tats de final de curs. Els alumnes de 
1r d’ESO van anar d’excursió a l’Espai 
d’aventura al Molí Nou de Calabuig, on 
van realitzar diverses activitats espor-
tives a l’aire lliure com ara descens 

en caiac pel riu Fluvià i van passar-ho 
d’allò més bé!

A 2n d’ESO es va fer una sortida 
al parc aquàtic Aquadiver de Platja 
d’Aro i, malgrat que al matí el temps 
no va acompanyar gaire i va ploure 
força, cap al migdia va sortir el sol 

Activitats de final de curs i 
festes de graduació!

Imatges de la festa de promoció d'alumnes d'ESO.
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i van poder aprofitar una bona esto-
na per baixar pels tobogans i prendre 
el sol! També l’alumnat de 2n d’ESO, 
després d’un trimestre intens de pre-
paració i assajos, va estrenar el mu-
sical GREASE el dia 20 de juny a la 
Sala Teatre del Centre Recreatiu de 
Cassà. L’espectacle va ser tot un èxit, 
va sortir tot rodó i el públic va aplaudir 

entusiasmat. Bona feina a tots!
L’alumnat de 3r d’ESO va dedicar els 

últims dies de curs a realitzar el tre-
ball de síntesi dins el projecte ‘Euro-
pa Acull’ en què van reflexionar sobre 
les migracions i les persones nouvin-
gudes a Europa des d’altres països. 
I també l’alumnat de 3r d’ESO va fer 
una sortida de final de curs a S’Agaró, 

on van practicar caiac i també van fer 
activitats esportives com ara voleibol 
a la sorra de la platja.

SENDERISME A 4T D'ESO
L’alumnat de 4t d’ESO, el dimarts 20 
de juny, va realitzar una activitat de 
senderisme des del port de Sant Fe-
liu fins a Platja d'Aro. Van esmorzar 

Els de primer d'ESO van fer caiac i els de segon van anar a un pàrc aquàtic; alumnes de tercer i el projecte Europa acull.
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a la platja de Sant Pol, a S'Agaró, i 
després van arribar fins la platja de la 
Conca. Finalment però, com que no hi 
havia gaire bona mar, van arribar a la 
platja gran de Platja d’Aro on es van 
aprofitar per fer una remullada.

FESTES DE GRADUACIONS
A finals de juny també van tenir lloc les 
graduacions de l’alumnat de 4t d’ESO i 
de 2n de batxillerat en dos actes molt 
emotius celebrats a la pista de l’Insti-
tut. No hi van faltar els parlaments del 
director, Josep Poch, del professorat 
de cada nivell i també dels alumnes 
protagonistes que anaven molt ben 
vestits per a l’ocasió, així com la músi-
ca en directe i algunes actuacions per 
amenitzar les festes. Aprofitem per 
desitjar molta sort als alumnes que el 
curs vinent iniciaran nous camins fora 
de l’Institut!

PROJECTES ERASMUS
I per acabar aquesta última crònica 
del curs, ens queda explicar que els 
projectes Erasmus que s’han realitzat 
al centre durant els darrers tres anys 
han arribat a la seva fi. Els alumnes 
que hi han participat han pogut rea-

litzar diverses activitats que els han 
permès aprendre sobre la situació 
d'emergència climàtica que ens toca 
viure, desenvolupar el seu sentit crí-
tic i assolir tot de valors útils  per a 
ser ciutadans responsables en la con-
servació dels recursos i l'entorn natu-
ral. A part d'aquests aprenentatges, 

l'alumnat ha tingut la possibilitat de 
conèixer altres cultures i maneres de 
viure, gràcies a les mobilitats que han 
realitzat amb els viatges a Portugal, 
Itàlia, Turquia, Macedònia del Nord, 
Letònia, Finlàndia i Suècia. Malgrat la 
gran feina d’organització i coordinació 
que han requerit aquests projectes, 

A dalt, els de segon d'ESO en la representació de 
Grease; a la dreta, senderisme de 4t d'ESO.
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la valoració de l'alumnat i les famílies 
ha estat molt positiva i per al centre 
ha estat una satisfacció poder brindar 
aquesta oportunitats a l'alumnat im-
plicat.

I ara continuem descobrint les per-
sones amb qui convivim al centre des 
d’aquesta secció titulada ‘Les cares 
de l’INS Cassà’, un espai d’entrevis-
tes on col·labora l’alumnat de tercer 
d’ESO, dins del projecte del Servei Co-
munitari. Aquest mes han entrevistat 
en Jan Diawara, vetllador de l’Institut 
de Cassà de la Selva.

En aquesta pàgina, diferents imatges de les 
activitats del programa Erasmus i les festes de 

graduació d'ESO i de Batxillerat (a la dreta).
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En Jan Diawara és exalumne de 
l’Institut de Cassà de la Selva, està 
acabant els estudis d’integrador so-
cial i treballa al centre com a vetlla-
dor dels alumnes amb necessitats 
educatives específiques.
Bon dia, Jan.
Bon dia.
Com et vas sentir els primers 
dies aquí a l’Institut?

La veritat és que els primers dies 
vaig tenir força vergonya, però crec 
que m’he adaptat bastant bé.
T’agrada la teva feina aquí al cen-
tre?
Sí, realment m’agrada molt treba-
llar amb els alumnes, és una feina 
molt agraïda. Tots s’estan portant 
super bé amb mi i m’han acollit molt 
bé. N’estic molt content, la veritat.
Ens podries explicar una anècdo-
ta que t’hagi passat aquí a l’Ins-
titut amb algun alumne?
Bé, treballo al SIEI (Suport Intensiu 
d’Escolarització Inclusiva) i hi ha al-
guns alumnes que tenen dificultats diferents, i, de tots, n’es-
tic aprenent alguna cosa. Per tant, anècdotes com a tals 
encara no en tinc, perquè fa poc temps que hi soc, però, de 
moment, m’emporto molts aprenentatges.
Quant de temps t’agradaria treballar de vetllador aquí 
a l’Institut?
La meva intenció és treure’m el títol per poder treballar d’in-
tegrador social, que és el que estic estudiant ara. I també 
tinc ganes d’estudiar el grau d’educació social.
Estàs còmode en el teu ambient de treball?
La veritat és que és una feina molt agraïda i aquí tothom 
m’ha acollit molt bé. A més a més, com que vaig estudiar 
aquí a l’Institut, alguns professors ja em coneixen. És un 
entorn que conec bastant bé i hi estic a gust.
De què havies treballat abans?
Jo soc estudiant i he treballat en moltes feines diferents: 
en una fàbrica, de monitor en casals d’estiu, en un super-
mercat, etc.

Les cares de l'INS Cassà

Jan Diawara, vetllador d'alumnes 
amb necessitats específiques

T’agradaria deixar de ser vetlla-
dor per ser professor?
 Sí, m’agradaria perquè penso que 
soc una mica diferent de la majo-
ria de professors i això pot ser bo 
per a alguns alumnes, ja que tenir 
una persona que és més propera 
a tu, és interessant. De fet, molts 
professors m’ho han dit.
D’acord, gràcies Jan, ara et fa-
rem algunes preguntes més per-
sonals. Eres bon estudiant?
A veure, jo crec que un persona 
és bona estudiant quan estudia un 
tema que realment li agrada. Jo 
era un alumne que ho anava apro-
vant tot i m’ho vaig anar traient tot.
Què fas en el teu temps lliure?
M’agrada molt fer esport i anar al 
gimnàs, però també m’agrada es-
tudiar i aprendre coses noves.
Quines són les teves habilitats?
Uf! Això ho hauria de dir una terce-
ra persona, però jo crec que soc 
treballador, organitzat, sincer… 

Bé, al final, en el món social són habilitats que es demanen 
i penso que aquestes, en general, les tinc.
On et veus d’aquí a 5 anys?
Espero haver-me tret el títol d’integrador social i estar estu-
diant la carrera que m’agrada que és educació social.
Qué és el millor que has aconseguit?
El millor que he aconseguit fins ara són els estudis que m’he 
tret.
I ara, un qüestionari ràpid de preferències. Color pre-
ferit?
El negre sempre perquè el trobo un color elegant, intents, 
seriós i m’agrada molt.
Número preferit?
El 8 perquè vaig néixer el 8 de febrer.
Animal preferit?
L’orca és un animal que m’agrada molt perquè és de color 
negre i és molt intel·ligent.
Pel·lícula preferida?
Intocable
Sèrie preferida?
No miro mai sèries.
Una cançó preferida o tipus de música?
Depèn del moment. Per exemple, al gimnàs em poso mú-
sica electrònica per motivar-me, però si surto de festa 
m’agrada el reaggeton… tot depèn del moment.
Llibre preferit?
Feminisme per al 99%, un llibre que t’explica els passos que 
s’haurien de seguir per aconseguir la igualtat.
Un lloc que t’agradi?
 Els llocs on he estat que m’han agradat més han estat Su-
ïssa i París, sens dubte. I m’agradaria anar al Japó.
Moltes gràcies pel teu temps, Jan.
Gràcies a vosaltres.

Larissa Mihaela Necula i Adrià Carreras, alumnes de 3r d’ESO
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Aquest estiu l’activitat al Camp Muni-
cipal d’esports i al nou camp de futbol 
7 no s’ha aturat tot i que no hi ha 
competicions oficials de futbol; com ja 
és habitual en els darrers estius, els 
casals pera la mainada i el torneig de 
futbol 7 han estat el centre de l’activi-
tat esportiva amb una gran participa-
ció en ales dues propostes prepara-
des per la Unió Deportiva Cassà. 

Pel que fa a les sessions d’entre-
naments d’estiu hi ha participat prop 
de dos-cents nens i nenes que han 
gaudit de la pràctica del futbol a més 
de prendre part en diverses activitats 
de diferents tipus relacionades amb 
l’esport i el lleure. Una de les agr-
dables sorpreses del Casal va ser la 

A l'estiu molta activitat al 
camp amb el casal i el futbol 7

A la imatge superior, l'alcalde, Pau Presas, amb els participants en els entrenaments d'estiu de la UD Cassà; a les fotos inferiors, el jugador del Girona FC 
Bernardo en la seva estada al casal.
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presència del jugador del Girona FC 
de primera divisió Bernardo, que va 
acudir al campus i va compartir els 
entrenaments amb la mainada a més 
de fer una xerrada en la que amb una 
gran simpatia el jugador del Girona va 
explicar aspectes diversos de la seva 
activitat com a futbolista professional 
i va respondre les preguntes dels nois 
i noies participants al campus.

També va visitar aquesta activitat, 
l’alcalde de Cassà, Pau Presas, acom-
panyat del regidor Àlex Font, exjuga-
dor de la UD Cassà, que també van 
compartir amb la mainada i monitors 

el dia a dia d’aquesta activitat que  ha 
estat una gran experiència per a tots.

Pel que fa al torneig de futbol 7, en-
guany s’han tornat a trencar rècords 
de participació, en la vintena edició de 
la competició que es va encetar amb 
un peculiar ”partit” amistós entre 
dos equips històrics del campionat, 
el Centre Recreatiu i el Perruqueria 
Anna, amb sorpreses i diversió. En la 
competició d’enguany, un total de 57 
equips han pres part al torneig que 
va viure les seves finals el divendres, 
8 de juliol.

PREPARANT LA NOVA TEMPO-
RADA
De cara a la temporada 2023/24 la 
UD Cassà preveu que continuï l’incre-
ment de jugadors i equips i quan en-
cara falten unes setmanes per tancar 
les inscripcions es calcula que  poden 
haver-hi entre 28 i 30 equips en com-
petició  que en algunes categories ja 
s’adaptaran al nou format federatiu; 
així  en les categories de menors de 
12 anys els jugadors  s’integraran en 
equips que correspongui a les seves 
edats: sub7, 8, 9, 10, 11 i 12 i des-
prés ja continuaran amb les categori-

L'alcalde de Cassà, en el campus i un grup de participants amb el jugador del Girona FC, Bernardo
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es actuals d’infantils, cadets, juvenils 
i  sèniors.

Pel que fa als equips sèniors el pri-
mer equip masculí, que la temporada 
passada va baixar a tercera catalana 
continuarà amb el tàndem Teixidor-
Kike com a entrenador i segon entre-
nador; a l’equip filial, de quarta catala-
na, retorna  un vell conegut de l’afició 
cassanenca, Jordi Juanola, que tin-
drà Eduard Duran com a delegat. 
Després d’uns anys en altres clubs, 
Juanola assumeix el repte de portar 
un equip que sestarà format essencialment per gent jove 
que puja de la base amb aspiracions d’arribar al primer 
equip. 

L’equip juvenil A estarà entrenat per Eduard Grau i Ro-
bert Negre, mentre que el B serà responsabilitat de Pol 

Diversos moments del torneig de futbol a 7 que 
es disputa els vespres i nits del mes de juliol als 

diferents terrenys de joc del camp municipal 
d'esports.
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Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Masgrau. Els cadets seran entrenats 
per Toni Rosas i Jordi Rosdevall, men-
tre que els infantils  tindran a Lluís 
Santamaria i Jordi Bosch com a res-
ponsables.

Pel que fa a l’equip femení sènior, 
que la temporada passada va tenir un 
paper força lluït a la primera divisió 

catalana  és probable que, ateses les 
nombroses jugadores que s’hi ha in-
teressat, es facin dos equips sèniors; 
també s’estan dos equips cadets  juve-
nils, cosa que evidencia el creixement 
del futbol femení al nostre poble.

També cal destacar com a novetats 
en l'estaff tècnic, la del nou entrena-

dor de porters, joan Lopez, amb un 
ampli historiual en diferents equips de 
tot el territori (Girona, Banyoles, Far-
ners, Tossa, selecció gironina, Penya 
Bons Aires, Osor, Riudarenes, Pala-
mós...). 

Fotos: Eduard Duran i UD Cassà

D'esquerra a dreta: Aina Maresma, coordinadora esportiva amb Joan López, nou entrenador de porters; la parella del primer equip: Kike i Marc Teixidor; 
i la del filial masculí: Eduard Duran i Jordi Juanola.
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Els dies 17 i 18 de juny es va cele-
brar el primer toneig de final de curs 
al Club Tennis Cassà. 

Vam gaudir d'un cap de setmana 
molr complert, amb molt de tennis, 
butifarrada i piscina!

També vam realitzar una entrega de 
premis pels campions i subcampions 
de totes les categories, a més a més 
d'una entrega de medalles per a tots 
els nens i nenes que formen part de 
l'escola d'hivern del Club Tennis Cassà.

Poc després de celebrar l'acomia-
dament del curs, va arribar el Casal 
d'Estiu. Vam fer una sortida i vam anar 

al Salting, on ens ho vam passar molt 
i molt bé. La resta de dies vam gaudir 

al club jugant a tennis, refrescant-nos 
a la piscina i practicant altres esports.

Torneig final 
de curs

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                       TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Àlex de Dios i Sandra José, 
als europeus de taekwondo
Dos esportistes del club Taekwondo 
Jorsan s’han classificat aquest any 
2023 per disputar els campionats 
d’Europa de taekwondo.

Primerament, la Sandra José es 
va classificar pel campionat d’Europa 
de poomsaes que es disputarà a In-
nsbruk (Àustria) a finals del mes de 

novembre. Ella va aconseguir la clas-
sificació en la categoria trio2 després 
de quedar, junt amb les seves compa-
nyes, campiona d’Espanya (Benidorm, 

Sandra José amb les medalles de campiona en trio2 i bronze en individual a l'open d'Espanya; i Àlex de Dios (protector vermell) en una acció d'un dels 
combats al campionat d'Espanya júnior.
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19 de febrer), campiona de l’open internacional d’Espanya 
(La Nucia, 13 d’abril) i campiona de l’open nacional “Vila de 
Madrid” (Madrid, 17 de juny).

Per altre costat, l’Àlex de Dios ha aconseguit la classifica-
ció pel campionat d’Europa júnior de combat que es dispu-
tarà a finals d’agost a Tallin (Estonia). En aquests moments 
és el número 1 del ránking estatal després d’aconseguir 
la medalla de bronze a l’open internacional d’Holanda G1 
(Eindhoven, 11 de març), el títol de campió a l’open inter-
nacional d’Espanya G1 (La Nucia, 15 d’abril) i proclamar-se 
campió d’Espanya júnior (Saragossa, 1 de juliol).

MEY MUNTADA I ANAKIN QUANG, CAMPIONS DE 
CATALUNYA INFANTIL
Aquest mes de juny, un grup dels nostres esportistes tam-
bé ha participat al campionat de Catalunya infantil de com-
bat. Aquest campionat es va disputar el passat 18 de junyl 
a Barcelona. Va reunir uns 800 esportistes de tot Catalu-
nya repartits en grups segons l’edat i el pes.

Del nostre club hi van participar un total de 13 espor-
tistes i molts d’ells era la primera vegada que participaven 
en un campionat de Catalunya. Tot i això, van fer uns bons 
combats aconseguint els següents resultats:

- Mey Muntada: 1a classificada - Anakin Quang: 1r. clas-
sificat - Àlex Puigmulé: 2n. classificat - Souleyman Dif: 2n 
classificat - Dúnia Belhaj: 3a classificada - Ruth Gómez: 
3a classificada - Kenrrik Berrios: 3r classificat - Miguel A. 
Núñez: 3r classificat - Joel Abad: 3r classificat (ha d'aban-
donar el combat de la semifinal per lesió quan estava per 
davant en el marcador) - Yazid el Ghoumi: 3r.classificat, 
També hi van participar en Marc Andrea López, la Lluna 
Fornells i l’Angèlica Balcázar que no van aconseguir arribar 
a les posicions de podi. Moltes felicitats a tots

A les fotografies, de dalt a baix i d'esquerra a dreta: Lluna i Angèlica en 
el campionat de Catalunya infantil de combat; Àlex de Dios campió d'Es-
panya júnior al podi i amb el seu entrenador i el títol de campió de l'open 
internacional d'Espanya; Sandra José amb les seves companyes d'equip 
campiones d'Espanya al podi; i els nostres infantils amb els trofeus en el 
campionat de Catalunya infantil de combat.
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Amb en Gerard ens vàrem veure el passat 6 de juliol a les 
oficines del PV3 (foto de la dreta) per fer una mica d'entre-
vista i repassar l'actualitat del bàsquet del Foment...
Data de naixement?
10 de juny de 1994
Estudies, treballes...?
Vaig estudiar Biotecnologia a la Universitat de Girona i tre-
ballo des del 2017 a Francisco Oller SA com a tècnic de 
qualitat.
Historial esportiu com a jugador i entrenador (títols 
assolits)...
Com a jugador, vaig començar l’any 2000 a jugar a bàs-
quet a l’escoleta del col·legi Puig d'Arques.

Temporada 2001 - 02: Pre-Mini masculí a l'F.D. Cassa-
nenc. 

2002 - 04: Pre-Mini masculí 
2004 - 06: Mini bàsquet masculí. 
2006 - 07: Pre-infantil masculí.
2007 - 08: Infantil masculí. 
2008 - 10: Cadet masculí. 
2010 - 12: Júnior masculí.
2012 - 13: Sots 21 Provincial masculí.
2013 - 14: Sots 25 Provincial masculí. 
2014-15: Sots 25 Provincial masculí. Campionat provin-

cial i Sots Campionat de Catalunya.
2015 - 16: Tercera Catalana.
2016 - 17: Tercera Catalana. Campionat provincial i 

Sots Campionat de Catalunya.
2017 - 23: Segona Catalana.
Com a entrenador:
La temporada 2014-2015 vaig treure'm el títol d'entre-

nador de iniciació i he entrenat aquests equips del Foment:
2015 - 16: Pre-Mini masculí.
2016 - 17: Mini masculí nivell A i segon entrenador del 

Sots 25 masculí
2017 - 18: Entrenador de l'equip de Mini masculí  A i 

Esports FD Cassanenc / Bàsquet

"L'objectiu és  reforçar la 
base del bàsquet del Foment"

Entrevista amb Gerard Jiménez tècnic de l'FDC

VETERANS  DE CASSÀ DE  BÀSQUET.
El passat 20 de juny al pavelló del F.D.Cassanenc es va 
celebrar un partit amistós entre els veterans de Cassà i 
de Caldes de Malavella (foto esquerra); el resultat va ser 
favorable al nostre equip per 46-27.

Ningú es va lesionar, no hi va haver àrbitre i la taula la va 

fer l´Ignasi Nin. Moltes gràcies.
D´entrenador del Cassà ho  va fer en Pere Vila 
El dia 27 es va jugar un altre partit de veterans contra el 

C.B.Torroella al PV3 de Cassà de la Selva a les 21 hores 
(foto de la dreta). Els visitants varen estar millors el resul-
tat va ser favorable al C.B.Torroella. 33 - 55.
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escoleta.
2018 - 19: Mini Femení i  Cadet 

Masculí.
2019 - 20: equips  Pre-Mini, Mini 

femení i Cadet Masculí.
2020 - 21: Pre-Mini i Mini femení.
2021 - 22: Mini femení A i Cadet 

Femení.
2022 - 23: Mini femení A i júnior 

masculí nivell A.
Aquesta temporada l'equip de Mini 

femení A ha fet una gran temporada 
assolint el  Sots Campionat Provincial 
i el quart lloc al Campionat de Catalu-
nya celebrat a Balaguer.

Pel que fa a l'equip júnior masculí ha 
quedat al quart lloc del nivell A de 13 
equips participants.
Com resumiries aquesta tempora-
da 2022-2023 (com a jugador i en-
trenador)?
Pel que fa a la temporada com a juga-
dor considero que ha estat una bona 
temporada. Veníem d’una temporada 
difícil on ens vam salvar patint fins al 
final i aquesta havíem d’aconseguir 
fer-ho millor. Hem aconseguit sal-
var-nos amb molt de marge i inclús 
haguéssim pogut mirar mes amunt. 
Finalment ens hem quedat mitja taula. 

Com a entrenador ha estat una 
temporada molt bona. He entrenat el 
júnior masculí i el miní femení i amb 
els dos hem fet molt bona progressió. 
Amb el Júnior hem tingut una tem-
porada amb algunes lesions i combi-
nant-ho amb una plantilla curta ha fet 
que fóssim irregulars durant l’any, tot 
i així, hem aconseguit moments molt 
bons de joc i hem aconseguit una 

4rta posició molt meritòria.
Pel que fa les mini ha estat un any 

espectacular.  Portem molts anys 
treballant juntes i ja sabíem que si 
seguíem fent les coses bé seria un 
bon any. La veritat és que és un equip 
molt treballador i amb moltes ganes i 
això ha fet que féssim una temporada 
excel·lent on hem aconseguit millorar 
molt com a grup i assolir objectius es-
portius com participar al torneig Moli-
net (6a posició), un subcampionat de 
Girona nivell A i una quarta posició als 
campionats de Catalunya.
De cara la nova temporada 2023 - 
24 quins objectius tens?
Aquesta nova temporada serà una 
temporada de molts canvis. Hem fet 
una reestructuració dels equips per 
tal de poder tenir més hores de pis-
ta i tenir més jugadors per equip ja 
que aquesta temporada hem hagut 
de compartir moltes hores de pista. 
Amb això el que pretenem és guanyar 
qualitat dels entrenaments i aconse-
guir que els nens i nenes es sentin 
més còmodes entrenant, s’ho passin 
més bé i sobretot aconseguir que els 
equips millorin més i siguin més com-
petitius. Tenim molts nens i nenes a 
la base que mereixen tenir espai, mit-
jans i eines per poder jugar a bàsquet. 

L’objectiu principal per aquesta tem-
porada es que els jugadors s’ho pas-
sin bé jugant a bàsquet, reforçar tota 
aquesta base que tenim i poder oferir 
una bona qualitat d’entrenaments. 
Amb aquestes tres premisses espe-
rem que la secció de bàsquet segueixi 
creixent tant en volum d’esportistes i 

entrenadors com en qualitat.
Un altre objectiu que tenim és pro-

mocionar la massa social, crec que 
hem de continuar intentant que tots 
els jugadors de la base es sentin par-
tícips del que passa al club, crear un 
sentiment de pertinença que faci que 
es sentin orgullosos de formar part 
del Foment. 
Saps els equips que tindrem per 
categories la nova temporada?
Aquest any tindrem 12 equips de 
base i 2 sèniors. Aquest seran els en-
trenadors:

Escoleta – Andrea Albacete
Premini mixte – Eulàlia Josa i Npen-

da Dukuray 
Premini masculí – Iker Cuéllar
Minis masculí B – Marc Busquets i 

Pau Rabionet
Minis masculí A – Joel Abulí i Jordi 

Vilà
Minis femení – Carla Barnés i Tanit 

Sánchez
Infantil Femení -  Eduard Artero i Eu-

làlia Josa
Infantil Masculí – Marc Busquets i 

Iker Cuéllar
Cadet Femení – Clàudia Garcia i Cla-

ra Busquets
Cadet Masculí – Yeray Ortega i Joan 

Teixidor
Júnior Femení- Yeray Ortega i Cris-

tina Porsell
Júnior Masculí – Gerard Jiménez
Pel que fa als sèniors hi haurà un 

sènior femení a segona catalana i un 
sènior masculí a tercera catalana.

Xevi Carrera

FD Cassanenc / Bàsquet Esports

FINAL  DE  TEMPORADA 2022-2023 
A LLAMBILLES
El divendres dia 9 de juny al pavelló de Llambilles es va ce-
lebrar l'entrega de trofeus dels Campionats Territorials de 
la Federació Gironina de bàsquet.

Amb un total de 1.200 persones entre jugadors, jugado-
res, pares i amics, el pavelló va quedar ple de gom a gom; 
la Federació va obsequiar amb un bon berenar. Més tard 
els nostres equips de Pre-Mini masculí A (Campió Provinci-

al, foto de la dreta) va rebre el trofeu. 
Pel que fa al Mini femení A Sots Campions Provincials, 

no hi van poder ser presents ja que es van desplaçar a 
Balaguer per disputar la Fase Sector del Campionat de Ca-
talunya; va rebre el trofeu el President del F.D.Cassanenc 
Àngel Teixidor i la Cristina Porsell (entrenadora del Pre-Mini 
masculí A), com es veu a la foto de l'esquerra.

Felicitats a tots dos equips.

Xavier Carrera
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CAMPUS DE BÀSQUET DE 
LA  SALLE CASSÀ 
Ha començat el CAMPUS DE 
BÀSQUET de la Salle Cassà amb  
la inscripció d'uns 66 nois i noies, 
del 26 de juny fins al 28 de juliol 
amb els horaris de 9 hores a 15 
hores o de 9 hores a 17 hores. 
Els que volen cada dia es poden 
quedar cada dia a dinar al men-
jador del col·legi; ho poden fer en 
els dos torns de matí i tarda.

Els monitors són: Paula Viejo 
Cortada, Judit Pérez Malagon, 
Anna Besalú Martin, Ariadna 
Martinez Rius i Yeray Ortega Cal-
vo.

CASAL D'ESTIU DE BÀSQUET
Entre els dies 26 de juny i 28 de juliol 
la secció de bàsquet del F.D. Cassa-
nenc ha organitzat el Casal d'Estiu de 
bàsquet amb els següents horaris: 
de dilluns a divendres de 9 hores del 
matí fins a les 14 hores al PV3 de 
Cassà de la Selva.

Els seus monitors coordinadors son 
la Clàudia Garcia i l'Íker Cuellar. A dalt, 
una foto dels participants i, a la dreta, 
la foto de tots els monitors.
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El passat dissabte 10 de juny vam ce-
lebrar el festival de fi de temporada 
del nostre club.  Pares i mares, ger-
manes i germanes, avis i àvies, tiets 
i tietes, cosins, amics, coneguts..., 
ens vam reunir al PAV3 per merave-
llar-nos amb els balls de les nostres 
patinadores. Aquest any, el fil conduc-
tor va ser la música de la famosa  pel-
lícula “Cantando bajo la lluvia”. Des de 
les més petitones del club fins a les 
més grans i fins i tot les entrenado-
res, ens van fer gaudir d’un bon es-
pectacle que portaven preparant des 
d’unes quantes setmanes enrere: co-
reografies, piruetes, atrezzos, maqui-

llatges, decoració...; va ser un autèn-
tic festival on no hi va faltar res.  Així 
mateix, vam poder veure els balls de 
competició d’individual de la Iona Ser-
ra, la Mireia Pagès i la Carla Cassa-
demont i vam comptar també amb la 
presència del club patinatge guixolenc 
que amb el seu grup junior, ens van 
oferir la seva coreografia ANY 2537. 
Des d’aquí els hi donem les gràcies 
per acompanyar-nos aquest dia. Tam-
bé donar les gràcies públicament a 
l’Eli Sureda que deixa la presidència de 
la secció de patinatge i a qui li volem 
donar les gràcies per la gran tasca 
feta durant tots aquests anys. Sense 

ella, el patinatge no seria el mateix. 
Gràcies per tot Eli!

Paral·lelament al festival que posa 
pràcticament punt final al curs, el dia 
24 de juny diverses patinadores del 
club van participar al trofeu dels nivells 
1,2,3 i 4 celebrat a Caldes de Mont-
bui. El dia 1 de juliol la Carlota Verga-
ra i la Iona Serra van assistir al trofeu 
dels nivells 8,9,10 i 11 a Fornells de 
la Selva. I al dia següent, patinadores 
dels nivells 5,6 i 7 van anar a Salt al 
trofeu corresponent a aquests nivells. 
Enhorabona a totes pels diferents re-
sultats aconseguits i a descansar amb 
unes bones i merescudes vacances!

Gran festival de fi de temporada

Imatges del festival i de l'activitat de patinatge de les darreres setmanes.
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L'equip Infantil femení del Club Voleibol Cassà va disputar 
el passat 10 de juny a Reus les finals dels Campionats 
de Catalunya de UFEC en la categoria Infantil femenina. 
L'equip entrenat per David Amores assolir la quarta posició 
per darrere del Vilassar, Monjos i Reus, una gran gesta 
si tenim en compte que aquest grup d'esportistes només 
porten un any i mig practicant l'esport i que quatre de les 
seves integrants pertanyen a una categoria inferior.

Anteriorment, van assolir el campionat Comarcal de 
la mateixa categoria sense cedir ni un sol set i eliminant 
equips de referència com el Bordils, l'Olot o el Figueres.

L'equip està format per: Èlia Vila, Martina Juanola, Mar-
tina Paredes, Queralt Carreras, Queralt Serra, Jana Ca-
parrós, Mariona Parra, Jana Carreras, Dan Sibils, Noa 
Pérez, Jana Baulida, Oriol Pau i Nil Saravia. 

També volem destacar el paper realitzat per l'equip mixt 
juvenil que va aconseguir la segona posició al campionat 
comarcal només superat pel Farners en un últim set molt 
disputat, així com el mèrit pels valors esportius que otorga 
el Consell Esportiu.

L'infantil femení del Voleibol 
Cassà, quart de Catalunya

A les imatges superiors, l'equip femení campió comarcal i quart de Catalu-
nya, i el mixt, subcampió i guanyador del guardó al mèrit esportiu.
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Ocells de Cassà Col·laboracions

40. Cargolet
I ja som a l’estiu! Els nostres pollets 

ja són juvenils, ja saben volar i buscar 
aliment pel seu compte, alguns tindran 
ja el plomatge definitiu, altres tenen plo-
matges juvenils, més discrets que els 
de l’adult.

Avui descriurem un ocell que  no crei-
xerà gaire i que té un plomatge molt 
discret i mimètic, tant el jove, com la 
femella i mascle adults, el CARGOLET. 

El CARGOLET (Troglodytes troglody-
tes) és després del bruel l’ocell més 
petit de la nostra fauna, amb els seus 
6-12 grams de pes i 9-10 cm de llar-
gada. El plomatge és marronós amb 
ratlles més fosques a les ales, la cua 
i els costats. Presenta una cella més 
clara, ratlles alternades de clar i fosc 
a la vora de les ales, un discret punte-
jat al ventre (sobretot als laterals) i una 
cua força curta que sempre la té ben 
dreta. El bec és de mida mitjana , força 
fi, allargat i una mica corbat, de color 
marronós. Les potes són més clares.

ALIMENTACIÓ. Menja aràcnids, co-
leòpters, tisoretes, pugó, larves aquàti-
ques i petites llavors.

REPRODUCCIÓ. El mascle constru-
eix diversos nius amb forma de bola, 
fets amb molsa, herbes i fulles, en 
arbustos o en forats de parets. La fe-
mella n'escull un i el recobreix amb plo-
mes, hi pon 5-7 ous blancs amb punts 
marronosos i els cova durant 14 dies; 
després neixen els pollets que comen-
cen a volar al cap de 2 setmanes. Fa 2 
cries cada any. 

COMPORTAMENT. Es mou contí-
nuament, puja i baixa per les branques 
dels arbres i arbustos, s'amaga entre 
les fulles i torna a sortir, baixa al terra 
i corre amb rapidesa, picoteja fulles i 
branques cercant insectes. Vola amb 
rapidesa petites distàncies, d'una bran-
ca a l'altra, entre matolls o arbres pro-
pers.

HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. Aquesta 
espècie prefereix zones amb vegeta-
ció molt densa, habitualment en zones 

humides, pròximes a rius i cursos d'ai-
gua. Pot habitar tant en boscos oberts 
amb prats, boscos densos caducifolis o 
boscos de fulla perenne, sempre i quan 
hi hagi molta vegetació i arbustos on 
amagar-se. D’aquí ve el seu nom cien-
tífic, Troglodytes: ‘que viu a les caver-
nes, troglodita’ , fent referència al seu 
costum de desaparèixer en cavitats o 
matolls per caçar o amagar-se. Viu uns 
2-5 anys.

Es tracta d'una espècie resident a Ca-
talunya. Pot efectuar migracions, i per 
tant a l'hivern les poblacions catalanes 
es veuran reforçades amb exemplars 
d'altres punts d'Europa. També pot des-
plaçar-se de zones més muntanyoses a 
menor altitud durant l'hivern.

Les poblacions del Cargolet a nivell 
mundial són molt elevades. A Europa es 
calcula que hi ha entre 23 i 40 milions 
de parelles, un 15-20 % de la població 
mundials. A Catalunya poden haver-hi 

entre 600 i 900 mil individus madurs. 
A Cassà és present en boscos den-

sos, marges de camins i fins i tot en 
jardins, més abundant a l’hivern. Tot 
i ser molt bellugadís, és una espècie 
molt tímida, tan bon punt ens hi acos-
tem, ja ens ha sentit i vola cap a altres 
branques. És més fàcil de sentir, amb 
els seus dolços i aguts refilets, que no 
pas de veure.

Al nostre poble també li diem ULL DE 
BOU, pel fet que és tan petit com l’ull 
d’un bou. I hi ha una dita popular que 
diu: “Pel març, l'ull de bou petit ja em-
paita les aranyes, si no troba mosquits”

EL CANT. Té un cant més fort del 
que es pot esperar d'un ocell tant petit. 
Fa un cant similar al d'un canari. La veu 
d'alarma és en forma de "cherrr".

Escolteu-lo a   https://xeno-canto.
org/253292

Xon Vilahur

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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Viure bé El Vi de la PIlar

Le départ en vacances
(IGP Languedoc Roussillon)
Bon estiu, estimats lectors! He procurat que aquesta pà-
gina fos sempre d’una informació divertida i amena. Un 
entreteniment i presentació de vins que jo he tastat i que 
m’ha agradat poder compartir amb tots vosaltres. Abans 
de fer-vos arribar aquests escrits mensualment -i d’això 
ja en farà vuit anys- un servidor, junt amb la meva esposa 
Pilar, havíem obert un local de vins a Cassà amb el nom de 
Devissy que suposo molts de vosaltres recordeu.

Allà vam conèixer un munt de gent. Tastant vins en un 
ambient distès els clients s’ho passaven bé i al mateix local 
s’organitzaven trobades i sopars improvisats. Els divendres 
al vespre una colla de noies feia la seva trobada setmanal. 
La Dolors, amb les seves amigues, era una habitual del 
nostre local, i fins i tot la Pilar s'apuntava moltes vegades 
a la festa. 

Havien celebrat les coses més importants i també les 
coses més banals. Quan la Pilar ens va deixar i el local es 
va tancar, sé que la Dolors i les seves amigues continuaven 
amb les trobades. Es referien a elles com “anem a fer un 
Devissy”. El dia que m’ho explicaven em va agradar. És im-
portant tenir present a les persones que ens han deixat, i 
a vegades un simple gest fa més bonic el record. 

Aquest mes, amb el vi que us presento, vull fer esment 
al bon record que tinc de la Dolors, la seva simpatia i vitali-
tat. Per ella avui brindem amb una copa de vi blanc. 

Al sud del nostre país veí de França hi trobem una àrea 
vitivinícola rellevant, amb vins que coneixem amb el nom 
d’OC - Côtes catalanes, en referència a l’Occitània. Una 
zona que va des de Cotlliure fins a Nimes i des de la Pro-
vença fins als Pirineus. Montpellier n'és la capital regional 
i l’escumós Crémant de Limoux n’és un dels vins més po-
pulars.

Al cor del Rosselló, a la població de Salses le Château, 
hi trobem La Cave aux Fioles, al Mas Vespella, una granja 
molt antiga del segle XIV. Allà, el viticultor Carles Badia, hi 
conrea des de l’any 2018 unes set hectàrees de petites 
parcel·les de vinyes velles en terrenys d’argiles i sòls cal-
caris sota la influència del mar Mediterrani i forts vents 
atramuntanats. 

El projecte es basa en l’agricultura orgànica amb tendèn-
cia a la biodinàmica, amb baixos rendiments i vinificacions 
molt suaus respecte al raïm per millorar la qualitat del 
producte. Els ceps són autòctons i plantats en vas, el que 
obliga a una verema manual i vinificacions artesanals.

Els vins de La Cave aux Fioles estan catalogats com 
una IGP (indicació geogràfica protegida), una denominació 
menys exigent que les DO tradicionals, però que indiquen 
un producte procedent d’una zona geogràfica molt deter-
minada amb una qualitat contrastada.

Le Départ en Vacances és el seu vi blanc més caracte-
rístic, on la varietat macabeu n’és la principal protagonista, 
però també amb un percentatge important de la varietat 
vermentino.

La macabeu és una varietat de cep blanc originària de 
Catalunya de gra rodó, compacte, gran i força dolç, de 
pell fina i brotació lenta. És de les primeres varietats a 
veremar, ja que a mitjans d’agost sol fer-se la collita. És el 
vi blanc característic de la zona de La Rioja, on es coneix 
amb el nom de Viura, mentre que la seva denominació en 
francès és Charas blanc. 

La vermentino, per la seva banda, és una varietat origi-
nària d’Itàlia, sobretot del nord de Sardenya i també localit-
zada al Piemont i la Toscana. A França la trobem a Còrse-

ga, al Rosselló i la Provença i a Espanya la tenim localitzada 
sobretot a la zona d’Andalusia. Ens dona vins lleugers, amb 
bona acidesa i tocs de llimona.

Le Départ en Vacances és un vi estiuenc i fresc i la seva 
etiqueta és original i divertida. Representa la figura del Re-
nault 4, vehicle amb el qual en Carles distribueix els seus 
vins per la zona. Es tracta d’un vi perfumat de color groc 
palla, amb tocs verdosos, lleugerament afruitat i amb una 
acidesa mitjana. En boca és melós, té un punt glicèric amb 
records a aranja i poma i cert retrogust amarg. Grau al-
cohòlic del 13%.

Le Départ en Vacances em recorda l’estiu, una època 
per viure de forma més distesa, relaxada i de poder com-
partir amb els més propers. Llàstima que a vegades no hi 
pot ésser tothom.

Preu aproximat: 15 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Molts pacients venen a la Clínica perquè l'aspecte de les 
dents i el somriure que ensenyen els acomplexes, ja sigui per 
absència de peces dentals, coloració fosca de les dents, pre-
sència abundant de tosca, dents desalineades, sents tren-
cades o desgastats, etc. En realitat el que tenen malament 
és la seva Estètica Dental. Però definim estètica dental per 
saber exactament de què parlem: És una part de l'odonto-
logia que s'ocupa de millorar l'aspecte visible de la boca o 
de millorar imperfeccions o alteracions de les dents o de la 
geniva. També s'hi inclou el farciment dels llavis i l'eliminació 
de les arrugues del sector inferior del rostre. Repercuteix 
positivament a la salut, a nivell anímic i de confiança personal.

Ara bé, en l'ambit de tractament, l'estètica dental és el 
conjunt de procediments odontològics que tenen com a ob-
jectiu millorar l'aparença i/o la funció, de les dents, la geniva, 
la mossegada i els teixits periorals. Els canvis que es poden 
aconseguir al somriure, a través de diferents tècniques i ma-
terials, són destacables.

Les dents són un dels punts clau a l'aparença física d'una 
persona. Tot i portar una correcta higiene, hi ha multitud de 
factors que posen en risc la salut bucodental. Això pot derivar 
a la pèrdua de peces dentals, una masticació correcta i un 
empitjorament de l'estètica dental.

La masticació és el procés pel qual els aliments ingerits són 
fragmentats i triturats barrejant-se amb la saliva (primera 
fase de la digestió) fins a arribar a formar el bolo alimenta-
ri. Moltes vegades és tan important recuperar la masticació 
correcta com l'estètica Oral.

  Hi ha diverses opcions per reposar dents perdudes. La 
més sol·licitada pels pacients és la implantologia dental, ja 
que és la que aporta més comoditat i seguretat, però no és 
l'única. Les rehabilitacions fixes en ceràmica o zirconi, les 
facetes dentals en composite, les pròtesis fixes en PMMA, 
blanquejaments, alineadors dentals, periodòncia, farcits labi-
als amb àcid hialurònic. etc. Arribat a aquest moment, una 
de les inquietuds del pacient és com quedarà el nou somriure 
i buscar que sigui el més estètic i natural possible. Tenint en 
compte que el concepte d'estètica sempre té un component 
subjectiu important: el somriure més bonic no és el mateix 
per a diferents persones. Cal fer tractaments personalitzats!

A més, l'estètica ha de respectar la funció masticatòria, 
la fonació i la pronunciació correcta en parlar i la respiració. 
Avui dia, mitjançant tècniques avançades, és possible que 
persones amb manca d'os al maxil·lar puguin gaudir d'unes 
dents fixes sobre implants, a les quals cal recuperar estètica 
i funció. D'aquesta manera, no només recuperen la seva es-
tètica, sinó que també en milloren la masticació i dicció, i per 
tant, n'augmenta l'autoestima i la qualitat de vida.

D'aquesta necessitat social, en sorgeix la tècnica de càrre-
ga immediata, amb què el pacient gaudeix d'unes dents fixes 
des del primer dia de tractament. Gràcies a aquesta tècnica, 
les persones poden incorporar-se a la seva vida social i labo-
ral poques hores després de la intervenció. Havent millorat 
el seu aspecte ja que la manca total de peces dental està 
actualment considerada una discapacitat estètic-funcional. Al 
cap de tres mesos, aproximadament, la pròtesi immediata 
se substitueix per les dents fixes definitives.

No només mitjançant els implants dentals es recupera 
l'estètica i la funció dental perdudes, amb una rehabilitació 
oral fixa sobre dents naturals, mentre aquests compleixin les 
condicions de viabilitat fisiològica, podem fer que llueixi un 
somriure de cinema i com amb total normalitat.

Si penseu que la vostra estètica dental està afectada o no 
se sent còmode amb l'aspecte del vostre somriure, consul-
teu-nos el vostre cas. Podeu veure tractaments realitzats a 
la nostra clínica a les nostres pàgines web: www.lopezdecala-
tayud.com i www.dentalinfo.es, així com al nostre instagram: 
drlopezdecalatayud i al nostre Facebook 
Clínica Dental Dr. López de Calatayud Els 
esperem!

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia-periodòncia i rehabilita-
ció oral (ESORIB) (New York University Université 

de Paris). Membre de la SEI. Diplomat en cirurgia 
general i implantologia

Estètica oral i funció 
masticatòria

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Primer a causa de tions i reis, poste-
riorment per la qüestió de les rebaixes 
i també, tot sigui dit, perquè tinc una 
neta que n’està enamorada, em vaig 
quedar sorpresa de la quantitat de jo-
guines, llibres, quaderns de pintura, 
etc. que estaven inspirats en la diverti-
da i simpàtica figura d’un unicorn!

Ja sé que es tracta d’un animal mític, 
però em va picar la curiositat. Com va 
arrelar amb tanta força aquest mite?

Pels que remeneu ordinadors i viqui-
pèdies allà hi trobareu part dels estu-
dis que s’han fet sobre ell.

Potser el primer parany en què va-
ren caure els que hi creien, fou el que 
deien alguns paratges de l’Antic Tes-
tament sobre un animal banyut a qui 
anomenaven re’em. Els traductors 
de l’hebreu el varen identificar com a 
bisó i els alexandrins, que no coneixien 
aquella llengua, van canviar la paraula 
bisó per la paraula grega monokeros 
que vol dir unicorn (Physiollogos el des-
criu amb exactitud).

Hi ha un informe de l’any 1483 en 
el qual Bernard Breydenbach, acom-
panyat del comte Sols i el Pare Félix 
Faber, anant de pelegrinatge a Terra 
Santa, des d’un turonet varen veure un 
estrany animal que, sens dubtar-ho, 
el guia beduí va identificar com un 
unicorn. També existeix el relat d’una 
parella d’escultures que el rei d’Etiòpia 
havia regalat al sultà de la Meca, mo-
delades segons la descripció que un 
científic n’havia fet després d’haver-los 
vist, segons afirmava, en un parc de 
la ciutat.

Però mil anys abans de Crist el 
Malhabharata indi ja parla d’un animal 
jove amb una banya al cap i al segle 
IV, sempre en referència a abans de 
Crist, el metge grec Ctecias ja en fa 
la descripció. El mateix segle en par-

la Aristòtil, un dels 
primers científics natu-
ralista, qui en fa la  des-
cripció (però amb dues 
banyes). 

Segles més tard, 
l’escriptor Physiologos, 
que vivia a Alexandria 
en el segle II després 
de Crist, en el seu llibre 
“Coneixedor de la Natu-
ra” explicava que, quan 
l’unicorn es trobava da-
vant d’una jove verge 
es tornava mans com 
un xaiet i aquesta seva 
asseveració va ser, no hi ha dubte, la 
que va inspirar pintures bellíssimes.

Probablement, d’haver existit, si al-
gun científic l’hagués descobert, no 
se n’hauria estranyat gaire. Altres ani-
mals rars han trobat, com ara el can-
gur, l’ornitorrinc...

El que més ha cridat sempre l’aten-
ció de l’unicorn, sobre el que existeix 
una llarga literatura de 3.000 anys,  
és la seva banya. Se li atribuïen poders 
sobrenaturals: el que bevia de la  ba-
nya esmicolada, quedava immunitzat 
d’enverinaments i malalties i el deixeble 
de Luter, el comte de Mansfeld , quan 
Luter ja estava en el seu llit de mort, li 
en va fer provar, sense èxit, un parell 
de cullerades.

Reis, Papes, tots s’ho creien i bevi-
en en copes elaborades amb banyes 
d’unicorn i es passejaven amb bastons 
del mateix material. Encara avui, en 
l’església de Sant Marcos de Venècia, 
es conserven tres banyes autèntiques 
d’unicorn, dues mesuren un metre i la 
tercera quasi dos.  Es troben cataloga-
des en els “béns eclesiàstics” des del 
1204.

Per què hi ha cregut la humanitat 

Mites perdurables

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

durant tants de segles? Quina força 
enigmàtica tenen?

L’unicorn és també un símbol de se-
xualitat, vist com un estat d’ànim, un 
símbol de la pubertat, el moment en 
què un jove encara no sap que és un 
home i una jove, el mateix. Podríem dir 
que el missatge que ens deixa la mito-
logia és clar: és el moment en què ens 
sentim reconeguts pel sexe oposat.

Bé, això no són filosofades ni conclu-
sions meves, això ho han dit els psico-
analistes.

El més bonic de tot això és el relat 
que ens va deixar el Malhabharata, un 
veritable tresor de la literatura índia. 
Segons la llegenda, un eremita que vi-
via en el bosc es va enamorar d’una 
gasela i li va donar un fill. El nen hauria 
semblat normal si no hagués estat per 
una banya que li va sortir enmig del 
front. En fer-se gran, conegut amb el 
nom de Rsyasringa (banya de gasela) 
o Ekasringa (unicorn) va seguir la vida 
d’eremita del seu pare.

Va començar, en el regne, una era 
de sequera terrible i els savis sacer-
dots varen recomanar al rei, com a 
darrer recurs, fer baixar el jove ere-
mita.

Com que aquest s’hi negava, varen 
enviar al bosc la bellíssima filla del rei i, 
quan ell la va veure, se’n va enamorar 
i la va seguir cap a la ciutat .

Com ja deveu suposar, al poc temps 
arribaren les pluges i la parella es va 
casar.

També, en defensa del narrador, cal 
tenir en compte que a la Índia hi vivia 
un animal en estat salvatge, que tenia 
una gran fortalesa física i una sola ba-
nya al nas! Però encara no sabien que 
era un rinoceront.

De totes maneres, jo crec que a 
tots els somniadors ens hauria agra-
dat alguna vegada veure convertits en 
realitat algun d’aquells mites que varen 
alegrar la nostra infància i la nostra 
adolescència.

   
M. Dolors Godoy Rotllens
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Ara fa 75 anys Col·laboracions

La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (juliol 1948)

Festa major.- Un cop passada la 
Festa Major era hora de fer-ne ba-
lanç i com ja era habitual, aquest 
n’era favorable. Una festa anima-
da, simpàtica i amb els titelles com 
a màxima novetat. I com tota festa 
major del nostre poble, es celebrà la 
festivitat del Corpus on s’adornaven 
varis carrers del poble provocant una 
“sana” competició entre els veïns.

Nou edifici per les Oficina de la 
“Caixa de Pensions”.- Fins aquell 
moment les oficines de la Caixa es 
trobaven situades a uns baixos de 
la Plaça de la Coma. El nou immoble 
s’edificaria a la mateixa Plaça, en el 
solar que hi havia entre l’Ajuntament 
i la Fonda Barretina i constaria de 
planta baixa i dos pisos. La construc-
ció aniria a càrrec de l’empresa de 
Josep Negre i la duració aproximada 
de l’obra seria de 12 mesos. El cro-
nista aprofitaria per reclamar que en 
un d’aquells pisos s’hi instal·lés una 
Biblioteca Popular pel gaudi de tots 
els veïns del municipi.

Varies fabriques se’n van d’ex-
cursió.- El dilluns 28 de juny de 
1948 cinquanta-cinc treballadors de 
Francisco Oller s’anaren fins a Olot 
d’excursió en autocar. El mateix dia 
trenta-tres membres de la fàbrica 
Molinas es traslladaria a Montserrat. 
Ambdós empreses aprofitaven que 
l’endemà al ser la festivitat de Sant 
Pere i Sant Pau era festiu en l’àm-
bit estatal. Els que no van tenir tanta 
sort foren els empleats de la fàbrica 
de Domingo Serra que tenien previst 
viatjar fins a Mallorca i que van haver 
de desistir-hi per imponderables d’úl-
tima hora.

Patró surer.- La indústria surera va 
designar Sant Joan Baptista com al 
seu patró. A causa de la notícia, des 
del Luz y Guía es posaren en contac-
te amb Josep Casas, Cap Provincial 
del Sindicat de la Fusta i el Suro per-
què expliqués els motius d’aquest no-
menament. Casas es remuntà al se-
gle XVIII quan a Sant Feliu de Guíxols 
existia una església dedicada a Sant 
Joan qui era venerat com a Patró de 
la indústria surera. Una tradició que 
es mantindria fins a 1880. Des de 
llavors s’aniria perdent la tradició fins 
al 1909 quan degut a la Setmana 
Tràgica es cremaria la Parròquia de 
Sant Joan. Degut a aquesta connexió 
anterior, Casas entenia que el Sant 
era l’idoni per protegir els treballa-
dors d’aquest sector.

Fàbrica de fideus.- S’anunciava 
la instal·lació al poble d’una fàbrica 
d’aquesta especialitat en l’antic im-
moble de la Plaça de la Coma situat 
en el número 28 i que era propietat 
del Sr. Presas. Aquest fou adquirit 
pel Sr. José Pujals Sauquet de Sant 
Boi del Lluçanès. Segons consta a 
l’arxiu municipal la “fábrica de pastas 
de sopa” estigué oberta fins a l’any 
1961.

Sardanes dominicals.- Sota la 
iniciativa de joves que provenien del 
Círculo Recreativo i en col·laboració 
amb aquesta entitat, del Bar Spor-
ting i de varis aficionats es van cele-
brar varies audicions de sardanes a 
la Plaça del “Generalísimo” amb mol-
ta animació i concurrència de gent.

Homenatge.- El dia 4 de juny de 
1948 es celebraven les noces d’or 
sacerdotals del mossèn Alfons 
Bosch. Amb motiu d’aquest esdeve-
niment el 13 de juny es cantaria una 
missa gregoriana en el solemne Ofici 
que celebraria el propi mossèn.

Temperatures.- Després d’uns 
dies calorosos, el final del mes de 
juny va canviar radicalment amb plu-
ges de gran intensitat fins i tot pro-
vocant algun desperfecte de caràcter 
lleu.

Collites.- Hi ha de tot però en ge-
neral no ens podem queixar. La de 
blat feta a principis de mes resultà 
molt positiva pels pagesos de l’època. 
La de patates primerenques tot i no 
ser abundosa ajudà a omplir als re-
bostos dels petits hortolans d’arreu 
de la vila. Lamentablement, la de frui-
ta no va ser gens bona degut a unes 
gelades intempestives.

Febre pel Girona.- La temporada 
1947-48 de futbol havia estat molt 
profitosa pel primer equip del Gi-
rona, que jugava a Tercera Divisió i 
que comptava a les seves files amb 
el cassanenc Pompeu Negre Espinet. 
L’equip gironí havia arrasat en el grup 
català quedant en primer lloc a set 
punts del segon, el Sant Andreu. Això 
li permetria disputar la fase d’ascens 
de la qual en va sortir victoriós (i això 
que és ben difícil que els hi passi) de-
sembocant amb l’ascens a la segona 
categoria estatal, juntament amb el 
Racing de Santander. Durant aquest 
“play-off” molts cassanencs es tras-
lladarien a Girona en cotxes organit-
zats expressament per assistir als 
partits disputats a Vista Alegre.

I aprofitant que parlem d’estadis, 

cal destacar que les obres al Muni-
cipal ja es trobaven a les acaballes. 
Després de la col·locació dels arbres 
al voltant del terreny de joc tocava 
construir les noves grades que avan-
çaven a bon ritme. Per la seva ban-
da, el que ja s’havia estrenat era la 
porta d’entrada al camp i les taqui-
lles. Desconec la qualitat dels camps 
de l’època, la seva grandària i els lu-
xes que s’hi podien trobar. Ara bé, 
sense risc a equivocar-me entenc 
que la afirmació del cronista del Luz 
y Guía dient que el camp del Cassà 
començava a ser apte per partits de 
la Primera Divisió em sembla un xic 
aventurada. En tot cas, que no es 
perdi mai aquest sentiment triomfa-
lista cassanenc.

Canvis a la junta del futbol.- En 
l’anterior número explicàvem que la 
U.D. Cassà havia entrat en el procés 
d’elecció de la nova Junta Directiva 
del club on els socis ja havien escollit 
els tres candidats perquè després la 
Federació Espanyola designés el Pre-
sident. Aquests tres eren Josep Ors 
Isern, Josep Ruscalleda Sabater i Jo-
sep Grau Pagès. Doncs bé, el dia 22 
de juny es celebrà una reunió general 
a les deu de la nit amb poca assis-
tència per part de la massa social. 
Es començà llegint l’acta anterior 
per part del Secretari Enric Genoher. 
Josep Grau feu un breu repàs de 
l’estat de la caixa (amb unes 7.000 
pessetes) i avisava de la necessitat 
d’incrementar els ingressos degut a 
les despeses derivades de les obres 
del Camp Municipal i de la lesió del 
jugador Frederic Cañigueral.

Seguidament es passà a l’escrutini 
dels 24 vots emesos amb un resultat 
molt clar: 21 vots per Josep Rusca-
lleda i 3 per Josep Ors. Per tant, el 
Dr. Ruscalleda passava a ser el nou 
president de l’entitat. Estaria acom-
panyat a la Junta per: Silvio Espiña 
(Vicepresident), Enric Genoher (Se-
cretari), Josep M. Nin (Vicesecreta-
ri), Narcís Matas (Tresorer), Miquel 
Salgas, Domingo Pascual, Josep 
Grau, Josep Olivé, Joaquim Bosch, 
Josep Burcet, Ricardo de Puig (Vo-
cals), Casimiro Coll (Excursions), Jo-
sep Cors (Bàsquet), Damià de Garri-
ga (Fotografia), Lluis Rodà (Ciclisme), 
Joaquim Martí (Atletisme) i Josep 
Ors (Escacs).

Xavier Casabó Rabassedas
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LA GRAELLA INCOMPLETA
Els números que falten són enters entre 0 i 9. Ompliu 
els buits que falten de manera que tant la suma de les 
dues diagonals com la de les files i les columnes coin-

cideixi amb el resultat assenyalat amb el color groc.

Us agrada viatjar? 
Us proposem uns 

quants viatges per 
diferents països 

d'Europa. 
Aquí en va la llista: 
Espanya, França, 

Itàlia, Regne Unit, 
Països Baixos, 

Bèlgica, Alemanya, 
Grècia, Portugal, 

Suïssa, Suècia, 
Noruega, Dina-

marca, Àustria, 
Finlàndia, Irlanda, 

Croàcia, Bòsnia, 
Sèrbia. 

Els sabreu trobar 
dins la sopa?
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Mots encreuats 
Núm. 445
HORITZONTALS
1.- Sinistre a cal dentista. Tentacle de la medusa. 2.- Un mal 
ermità reconvertit en cap de cambrers. Comença el procés 
d’ovulació. 3.- Instrument de pesca col·locat de popa a proa, 
però mal ubicat a la proa. Propi d’en Newton. 4.- Protesta 
contra allò que creu injust. Fan cua als bars, però s’hi giren 
d’esquena. 5.- Xiulo, també girant-me d’esquenes perquè no 
em vegin els morros. Treure profit en un negoci sucós. 6.- 
Guien l’Orient Express en el seu viatge cap a occident. El gas 
més nou, segons asseguren alguns il·luminats. Una pe amb 
crossa. 7.- Es mostra malvada, però força parsimoniosa (si 
això és un do) des que lidera l’oposició. La seva repetició la 
converteix en àvia. 8.- Però si l’escurcem ens sembla bé. I 
aquests són els avis, però una mica caragirats. El sistema 
operatiu que només funciona en parella. 9.- La cua del xai. 
Acaba cada dilluns portant la contrària. Additius alimentaris. 
10.- Passats de moda amb la roba de treball. Un cavallet. 
11.- Els responsables anteriors en l’exercici d’un càrrec. 

VERTICALS
1.- Expressa afecte amb facilitat com en Xavier, el poeta i es-
criptor reusenc, ara que celebrem el centenari del seu naixe-
ment. Un sentinella encantat. 2.- Expert a cantar missa cap 
allà. Moneda utilitzada a l’orient (no Express). 3.- Terrenys 
adaptats per practicar-hi motocròs i, en acabat, fer-hi una 
barbacoa. Tanquen el rebost. 4.- Idiotisme peculiar de l’italià. 
5.- Un doctor una mica dropo. Jueva trànsfuga, seduïda pel 
diàleg d’una altra religió en progressió d’adeptes ascendent. 
6.- Més additius alimentaris. El cap del mim (i també, si voleu, 
els peus). Decisió dictada pels àrbitres. 7.- Cap de nosaltres. 
Arbre nan ben arrelat per la base. El diari esportiu de cada 
casa. 8.- La part del cap més afectada per la Covid. Una 
desena de saltadors de perxa. Acabes en calçotets. 9.- Pro-
pi d’en da Gama, el navegant portuguès. Guardo i poso en 
ordre aquest desori. 10.- Ara mateix han dit que patirà una 
onada de calor. El diari oficial de l’Estat. Cap de ruc. 11.- El 
film més nominat als Goya que al final va ser el que res es va 
emportar. Carta guanyadora.

 Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 4
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